
يادداشت-3يادداشت-2يادداشت-1

يادداشت-4

تغيير چهره دلال در بورسنفت ايران در گذر انقلاب
اقتصاد ما در دهه ۴۰ اقتصادي 
كوچك بود كه البته در برخي 
حوزه ه��ا توانس��ت آمارهاي 
مثبتي را به ثبت برساند. اما در 
دهه ۵۰ چند اتفاق رخ داد كه 
به افزايش جدي درآمد نفت 
ايران انجاميد. نخست بحث 
قيمت گذاري نفت از س��وي 
اوپك بود كه با همكاري شاه عربستان انجام شد و سپس 
بحث جنگ عراق و اسراييل و تحريم هايي كه عرب ها، 
عليه كشورهاي اروپايي انجام دادند و اجازه انتقال نفت 
براي بعضي از اين كشورها از كانال سوئز را نمي دادند در 
نهايت باعث شد ناگهان درآمد ما چند برابر شود. در اين 
سال ها ما سرمايه گذاري هايي را در پروژه هاي مختلف 
انجام داديم. براي مثال در سنگ آهن هندوستان و در 
يك پالايشگاه و كود شيميايي اين كشور سهامدار بوديم. 
در سنگال در توزيع گاز مايع و پمپ  بنزين هاي اين كشور 
سهم داشتيم. در كره جنوبي سرمايه گذاري كرديم، در 
درياي شمال براي استخراج نفت با انگليسي ها شريك 
بوديم. حتي در آفريقاي جنوبي نيز سهم داشتيم كه در 
واقع حفظ كردن تمام آنها در سال هاي پس از پيروزي 
انقلاب كاري دشوار بود كه خوشبختانه انجام شد. تمام 
اين تغييرات باعث شد كه شاه دچار يك خودبزرگ بيني 
شود. او به جاي باز كردن فضاي سياسي اعلام كرد كه 
حزب رستاخيز را تشكيل داده و هر كس كه با آن موافق 
نيست مي تواند پاسپورت بگيرد و از كشور برود. از سوي 
ديگر با تشكيل ساواك سركوب دانشجويان و نيروهاي 
سياسي شدت گرفت. طرح انقلاب سفيد با وجود آنكه 
در برخي حوزه ها نتايجي داشت اما در نهايت به نارضايتي 
نيروهاي مذهبي انجاميد و شاه به جاي شنيدن صداي 
آنها از خردادماه ۴۲ به بعد به سمت سركوب آنها حركت 
كرد. تمام اين مس��ائل را وقتي كنار ه��م مي گذاريم 
مي بينيم كه عملكرد حاكميت در دوره پهلوي مردم را به 
مرحله انقلاب اسلامي رساند. در دوره اعتصابات و انقلاب 
تمام شركت هاي نفتي بين المللي حاضر در كنسرسيوم 
اي��ران را ترك كرده بودند به اين ترتيب ما نه تنها ديگر 
نمي توانستيم از آنها اس��تفاده كنيم كه حتي با خطر 
شكايت هاي بين المللي مواجه شديم متاسفانه گروهي 
در هفته هاي اول به شوراي انقلاب فشار آوردند كه تمام 
قراردادهاي نفتي كشور را ملغي كنند و پس از اعلام اين 
ادامه در صفحه 2 تصميم تمام اين شركت ها از  

پ��س از ك��ش و قوس ه��اي 
ف��راوان، بالاخره تصميم بر اين 
شد معاملات خودرو در بورس 
كالا مجددا از س��ر گرفته شود؛ 
اتفاقي كه در ظاهر به كام صنعت 
خودرو كشور است ولي در واقع 
بيشترين نفع را دولت مي برد. 
متاسفانه دولت تصميم گرفته 
است ۸۵ درصد از تفاوت قيمت كشف شده در بورس كالا و 
قيمت پايه را به حساب وزارت كشور و سازمان شهرداري ها و 
دهداري ها واريز كند. ذكر اين موضوع ضروري است كه سود 
حاصل از فروش خودرو در بورس كالا در واقع مبلغي هست 
كه قبل از اين در جيب دلال ها مي رفت و قرار بر اين بود كه 
با استفاده از كشف قيمت حاصل از عرضه و تقاضا در بورس، 
به حساب سود و زيان شركت و در نهايت بين سهامداران 
تقسيم شود. اما در روش جديد گويا فقط چهره دلال تغيير 
كرده است و از اين پس دولت به عنوان يك دلال بزرگ تر 
حق شركت و سهامدار را به نفع خود مصادره مي كند. با اين 
قوانين جديد گويا قرار نيس��ت اتفاق جديدي در صنعت 
خودروي كشور رخ بدهد. براي آنكه صنعت خودروي كشور 
متحول شود در درجه اول بايد اين صنعت از زيان خارج شود. 
واقعيت امر اين است هيچ سرمايه گذار حقيقي و حقوقي 
معتبر حاضر نيست در زيان شراكت كند. نبايد از صنعتي كه 
درگير زيان انباشته است انتظار نوآوري و شكوفايي داشت. 
به عبارتي لازم است خودروساز در يك فضاي سالم رقابتي 
كه دولت در آن فقط مجري قوانين باش��د فعاليت كند و 
قيمت ها بر اساس عرضه و تقاضا بصورت شفاف تعيين شود. 
بر طبق توضيحات فوق به نظر بنده مشكل اصلي صنعت 
خودروي كشور چيزي جز دخالت هاي بي مورد و حكمراني 
ضعيف نيست. صنعت خودروسازي به عنوان يك صنعت 
با تكنولوژي پيشرفته نيازمند آزادي عمل و توانايي تبادل 
علم و  تكنولوژي با ساير كشورهاي پيشرفته است. نمي توان 
از صنعتي كه بزرگان آن چندين سال است در گزارشات مالي 
خود عادت به انتشار سرفصل زيان انباشته كرده اند انتظار 
حركت به سمت شكوفايي داشت! متاسفانه صنعت خودرو 
كشور با مديريت دولتي تبديل به يك غده سرطاني در بدنه 
اقتصاد كشور شده است كه كسي همت لازم براي درمان آن 
را ندارد. حالا هم كه به واسطه بورس كالا راه حلي براي بهبود 
شرايط اين صنعت پيدا شده است، دولت به جاي ايفاي نقش 
حمايتي، به دنبال رفع كسري بودجه و ايجاد منبع درآمدي 
ادامه در صفحه 2 جديد براي خود است.  

سعيد اميرشاه كرميسيد مهدي حسيني

هزار توي پيچيده واردات خودرو در ايران
واردات خودروي نوي خارجي، عرضه خودرو در بورس، واردات خودروي 
خارجي دست دوم و... اين گزاره ها بخشي از تصميم سازي هاي عجيبي 
است كه تنها در بازار خودروي كشورمان هر از گاهي مطرح مي شوند 
و باز هم از دايره توجه رس��انه ها و مردم خارج مي شوند تا ايده اي تازه 
دوباره مطرح شود. اين روزها بحث واردات خودروي خارجي دست دوم 
در ايران مطرح شده است. واردات خودروي دست دوم خارجي كه اين 
روزها اخبار زيادي درباره آن شنيده مي شود، ابعاد و زواياي دارد كه بايد 
به آنها توجه كرد. به  طور كلي، ايده واردات خودرو با اين هدف بنيادين 
مطرح شد كه ابتدا بازار رقابتي شود، بعد بازار از انحصار موجود هايي پيدا كند؛ قيمت ها كنترل 
شود و مردم از كيفيت مطلوب تري بهره مند شوند. در واقع اشاره شد كه واردات خودرو براي تعادل 
بخشيدن به عرضه و تقاضاست. بر اساس اين ايده كلي طرحي در مجلس براي واردات خودروي 
نوي خارجي برنامه ريزي شد. اما مانند هميشه كه ذي فعان حتي حوزه تصميم سازي را تحت 
تاثير قرار مي دهند اين ايده هم امكان عملياتي شدن پيدا نكرد. بنابراين مانند هميشه كه ايده هاي 
درست در بخش اجرا با مشكلات عديده مواجه مي شوند، بحث واردات خودروي خارجي نو در ايران 
هم از اهدافش منحرف شد. اساسا بازار خودرو در ايران به اندازه اي سودآور است، كه برخي افراد و 
گروه ها حاضر نيستند از منافع سرشار خود چشم پوشي كنند. ضمن اينكه به دليل تحريم هاي 
اقتصادي، ايران نمي توانس��ت از مهد خودروسازي جهاني خودروي نو وارد كند و ناچار 
است از كشورهاي همسايه خودرو وارد كند. كشورهاي همسايه هم به اندازه اي ظرفيت 
ندارند كه بتوانند به نيازهاي ايران پاسخ بدهند. از سوي ديگر ايران تحريم است و امكان 
واردات خودروي نوي خارجي امكان پذير نيست. با عبور از اين مرحله، كشور وارد دوره 
ادامه در صفحه 8 تازه اي از تصميم سازي ها شد.  

بابك صدرايي

از دغدغه هاي مالياتي تا نگراني از 
سرنوشت افزايش حقوق

فراموشي 
اصلاح ساختاري 

بودجه

معروفخاني، رييس اتحاديه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفتي در گفت وگو با »تعادل«:

تاكتيك دولت 
در مواجهه با بخش خصوصي چه بايد باشد؟

رييس سازمان هواپيمايي كشوري خبر داد

پرواز 
»ايران 140 غيرمسافري« 

تا پايان 1401

رقابت نابرابر
در پارلمان اقتصادي

بخش خصوصي طي سال هاي اخير بارها و بارها در تريبون هاي مختلف نسبت به تعارض منافعي 
كه ميان بخش دولتي و خصوصي ش��كل گرفته و به صنعت، تجارت و در مجموع اقتصاد كشور 
آسيب زده، هشدار داده و خواستار رجوع مسوولان دولتي به اصل ۴۴ قانون اساسي براي تحقق 
اين مهم شده است. اما تاكتيك دولت براي تعامل با بخش خصوصي چه بايد باشد؟ رييس اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفتي درگفت وگوي اختصاصي با »تعادل« در اين باره مي گويد: بخش 
خصوصي يك سياست گذار، رگولاتور و داوري مي خواهد كه جلوي انحصار و تخطي از قانون را بگيرد. 
از اين رو، سياست گذار دولتي وتعيين كنندگان حاكميتي بايد جايگاه بخش خصوصي را به رسميت 
بشناسند؛ چراكه رقابت نابرابر دولت وخصولتي ها با بخش خصوصي از يكسو و فضاسازي هاي منفي 
و هجمه هاي بين المللي عليه ايران از طرف ديگر، به عنوان يك مانع بزرگ عمل كرده وسبب شده 
صفحه 7 را بخوانيد كه ديگر كسي از بخش خصوصي جرات سرمايه گذاري نداشته باشد.  

رييس سازمان هواپيمايي كشوري از نهايي شدن فاز نخست ساخت پلتفرم جديد هواپيماي 
»غيرمس��افري« ايران ۱۴۰ خبر داد و گفت: تا پايان س��ال اولين پ��رواز اين هواپيما انجام 
مي شود. محمد محمدي بخش همچنين از »تعمير و نگهداري هواپيماهاي موجود«، »خريد 
هواپيماهاي دست دوم«، »ساخت هواپيما« و »خريد هواپيماي نو« به عنوان رويكردهاي ايران 
صفحه 5 را بخوانيد براي تامين ۵۵۰ فروند هواپيماي مورد نياز خود خبرداد.  

شمار قربانيان زلزله از مرز 26 هزار نفر گذشت »تعادل« بررسي كرد 

زلزله؛ از خوي تا مالاتيا
 از غازي انتپ تا حلب

تفاوت بحران انرژي 
در ايران و اروپا 

صفحه 8      
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صفحه 3   

»در جلسه سه شنبه ش��ب ستاد هماهنگي اقتصادي 
دولت به رياس��ت آيت الله دكتر سيد ابراهيم رييسي، 
كليات طرح دولت براي اصلاح س��اختار بودجه كشور 
شامل رويكردها، شيوه برطرف كردن چالش هاي نظام 
بودجه ري��زي و انجام نظارت دقيق مط��رح و نظرات و 
پيشنهادها بررسي شد.« اين بخشي از خبري است كه 
از يكي از جلس��ات اخير تيم اقتصادي دولت سيزدهم 
منتشر شد، جلس��ه اي كه نشان مي دهد كه همچنان 
بحث بر سر اصلاحات س��اختاري در بودجه به عنوان 
يك اولويت مهم در دستور كار تيم دولت قرار دارد. البته 
موضوع اصلاحات ساختاري بحث تازه اي نيست و تقريبا 
در تمامي دولت هاي ايران بارها به آن اشاره شده و يكي 
از اصلي ترين وعده هايي كه دولت سيزدهم مي داد نيز 
ورود به اين مبحث بود. با اين وجود اما با گذشت بيش از 
يك سال و نيم از آغاز به كار دولت جديد، هنوز مشخص 
نيست كه اين تاكيد بر اصلاح ساختاري بودجه، در چه 

حوزه و زماني خود را نشان خواهد داد. به عبارت ديگر 
تقريبا تمامي دستگاه هاي تصميم گير در اقتصاد ايران 
بر لزوم اين اصلاحات تاكيد دارند اما مش��خص نيست 
مسووليت اجرايي انجام آن را چه كسي بر عهده خواهد 
گرفت. دولت بزرگ ايران كه موجب ش��ده هر س��ال 
با افزايش قابل توجه هزينه ها، مجبور ش��ود بودجه را 
نيز بزرگ تر كند، خود چالش��ي مهم در اين چارچوب 
است. در واقع مديران رده مياني دولت بايد خود را آماده 
اصلاحاتي كنند كه نتيجه آن كم تر كردن اختيارات آنها 
خواهد بود و به همين دليل است كه بسياري از مقامات 
در سال هاي گذشته بارها بر اين موضوع تاكيد كرده اند 
كه اصلاحات ساختاري در اقتصاد ايران حتي از سوي 
بخش هايي از بدنه دولت نيز مورد پذيرش قرار نگرفته 
و با مقاومت همراه مي شود. سر و صداي فراواني كه در 
اجراي طرح مولدسازي شكل گرفته نيز تا حدي ريشه 
صفحه 2 را بخوانيد در اين موضوع دارد.  

رييس جمهور با تاكيد بر اينكه كساني كه در اغتشاشات اخير فريب 
خوردند بايد بدانند كه آغوش ملت براي پذيرش آنان با عفو پدرانه 
رهبري باز است، يادآور ش��د: ما هم امتداد اين نگاه را در دولت پي 
مي گيريم. سيدابراهيم رييسي طي سخناني در پايان راهپيمايي 
بزرگداشت چهل وچهارمين س��الگرد پيروزي انقلاب اسلامي در 
مي��دان آزادي با تبريك روز ۲۲ بهمن اظهار ك��رد: اين روز تحقق 
معجزه قرن اس��ت و روز تحقق خواست مجاهدان راه خدا و علما و 
صلحا و شهداست. كساني كه در طول تاريخ به دنبال شكل گيري 
نظامي بر پايه دين بودند. اين روز پايان اس��تبداد و وابستگي و آغاز 
استقلال، آزادي و جمهوري اسلامي است. وي افزود: اين روز تحقق 
خواست و اراده ملت بزرگ ايران است و روز تحقق روشنگري هاي 
امام راحل است. اين روز پايان سلطه سلطه گران بر ايران عزيز است. 
امروز جلوه انسجام ملي، وحدت، يكپارچگي و حضور حماسي مردم 
است. رييسي با بيان اينكه امروز در صدها شهر و هزاران روستا مردم 
در ميدان حاضر ش��دند، ادامه داد: در اين روز مردم عهدي با امام و 
رهبري و شهدا و آرمان هاي بلند انقلاب اسلامي بستند و اين ميثاق 
بس��يار بالاتر از رأي است. در دين ما كساني كه رأي مي دهند فقط 
رأي نمي دهند، بلكه پاي اين رأي و نظر مي مانند. رييس جمهوري 
تاكيد كرد: ما امروز فقط براي گراميداشت ۲۲ بهمن ۵۷ جمع نشديم. 
آن حركت عظيم همواره قابل تكريم است، اما امروز آمده ايم بگوييم 
۲۲ بهمن ۱۴۰۱ با حضور مردم و شكست دشمنان انقلاب يك بار 
ديگر رقم خورده است. اين اعلام، اعلام يك ۲۲ بهمن ديگر در تاريخ 
انقلاب شكوهمند اسلامي اس��ت. وي يادآور شد: شاهديم در اين 
يك سال چه فتنه ها و توطئه هايي از سوي دشمن صورت گرفت، 
اما زنان و مردان تاريخ س��از ما دشمن را شناختند و دست پليد او را 
ديدند و در صحنه خوب ظاهر شدند و خوش درخشيدند، به نحوي 
كه در تاريخ انقلاب اس��لامي مردم سرافراز ما يك بار ديگر دشمن 
را ناكام گذاشتند. رييسي افزود: حكومت ستم شاهي پهلوي فقط 
عقب ماندگي كشور و ذلت آن برابر قدرت هاي سلطه گر را داشت و 
فقط آنچه براي اين كشور آوردند كودتايي براي تشكيل و كودتايي 
براي بقا بود كه برخلاف مشروطه و خواست ملت بود. آنان جنايت 
و خيانت كردند و به كش��ور و داشته هاي آن بي توجه بودند و فقط 
مي خواس��تند كاري كنند كه امريكا و نظام سلطه خوشنود شود. 
رييس جمهوري ادامه داد: برخي به دنبال آن هستند كه چهره رژيم 
پهلوي را تطهير كنند اما فرمان رهبري انقلاب در عرصه تبيين بايد 
پليدي و زش��تي اين رژيم براي ملت ايران را نشان دهد كه انقلاب 
شكوهمند اس��لامي پايان اين ذلت و آغاز عزت مردم ما بود. وي با 
تاكيد بر اينكه ما به فرهنگ »ما مي توانيم« تكيه داريم، اظهار كرد: 
آثار اين اعتقاد، بركات زيادي به همراه داشته و دليل عصبانيت دشمن 
هم همين است. كارهاي بسياري از سوي جوانان ما انجام شده و در 
حوزه هاي مختلف علم و فناوري و اقتصاد و سلامت و پزشكي، ايران 
نام آور شده است. رييسي ادامه داد: ما امروز در منطقه در حوزه هاي 
بسيار حرف اول را مي زنيم و در جهان در بسياري عرصه ها مقام اول 
تا ششم را داريم. امروز ملت عظيم ما قله هاي بسياري را فتح كرده 
است و دشمن آن را برنمي تابد. رييس جمهوري با اشاره به جنايات 

منافقين در ايران، تصريح كرد: جاي تعجب دارد كه كنگره امريكا اين 
جريان را كه همه دنيا پذيرفته تروريست است از ليست گروه هاي 
تروريستي خارج مي كند. اين ننگ امريكاست. دشمنان به دنبال آن 
برآمدند كه تهديد و فشارهاي حداكثري را اعمال كنند، اما مقاومت 
ملت در اين عرصه هم آنان را با شكست مواجه كرده است. وي افزود: 
وقتي ديدند ملت بزرگ ايران پروژه تحريم هاي آنان را خنثي كرد 
و در علم و فناوري و توليد هم متوقف نش��ديم و در توليد و صادرات 
نفت هم متوقف نشديم و در كالاهاي غيرنفتي هم به همين شكل 
پيش رفتيم و در تراز تجاري كشور موفق بوديم و برخلاف تحريم ها 
و تهديدها از رشد اقتصادي بهره منديم، و در همه عرصه ها مشاركت 
اجتماعي و كار دانش بنيان انجام مي شود، دست به يك توطئه ديگر 
زدند، پروژه آشوب و اغتشاش را كليد زدند تا به تصور خود كشور را 
متوقف كنند و در اين عرصه يك جنگ تركيبي راه انداختند. رييسي 
يادآور شد: غافل از اينكه مردم دشمن و دست پليد آنان را مي شناسد. 
وقتي آنان س��خن از زندگي مي كنند مردم مي بينند كه آيا حضور 
آنان در فلسطين، افغانستان، لبنان، عراق، يمن زندگي بخش بود؟ 
شما كجا و به كدام مردم زندگي بخشيديد؟وي خطاب به دشمنان 
انقلاب گفت: شما مي خواهيد انسجام ملي ما را هدف قرار دهيد. من 
به دشمنان مي گويم اگر دنبال حرف ملت ايران و شنيدن صداي آنان 
هستيد، اينها ملت ايران هستند. رييس جمهوري خطاب به دشمنان 
انقلاب ادامه داد: شما از حقوق زن سخن مي گوييد اما به بركت انقلاب 
اسلامي زنان آزادند و حضور آنان در دانشگاه ها و عرصه هاي اجتماعي، 
سياسي و اقتصادي و همه عرصه ها حضور پررنگي است. ما در عرصه 
حقوق زن مدعي هستيم و شما در جايگاه متهم هستيد، شما از زن 
استفاده ابزاري مي كنيد. شما امروز مي خواهيد براي تمدن بشري 
معيار مشخص كنيد اما ضدخانواده و نهاد آن عمل و هم جنس بازي 
را ترويج مي كنيد. رييسي يادآور شد: ما در عرصه انرژي هسته اي هم 
در جايگاه مدعي هستيم و شما در جايگاه متهم ما در عرصه فعاليت 
انرژي اتمي ۱۵ مورد گزارش آژانس را داريم كه مي گويد ايران هيچ 
تخلفي ندارد، اما شما كلاهك هسته اي داريد. شما در عرصه تروريسم 
تشكيل داعش، مسلح كردن آنان و به جان مردم منطقه انداختن شان 
را داريد اما ما در جايگاه مبارزان با داعش هستيم و شهادت سردار 
قاسم سليماني را در اين راه داشته ايم. ايران امروز در زمينه حقوق 
بشر در جايگاه مدعي است. رييس جمهوري افزود: اگر بحث حقوق 
 بشر باشد ما مدعي هستيم و شما متهم، چقدر حقوق انسان را در 
ج��اي جاي اين منطقه ضايع كرديد؟ چقدر به مردم فلس��طين و 
افغانستان ظلم كرديد و ويراني هاي بسيار در آنجابه جاي گذاشتيد و 
امتداد آن را در يمن دنبال كرديد؟ شما حتي نسبت به ملت خود هم 
در حقوق بشر ظلم هاي فراواني كرديد و ايران امروز در زمينه حقوق 
بشر در جايگاه مدعي است و شما در جايگاه متهميد و بايد پاسخ دهيد 
چرا در حق بشر چنين ظلم هايي كرديد؟ وي ادامه داد: امروز جنگ 
اراده هاس��ت، اراده ملت ايران و رهبر انقلاب ما و جهان اسلام، اراده 
نيروهاي مسلح ما، زنان و مردان ماست كه پرچم برافراشته جمهوري 
اسلامي را پاس مي داريم و روزبه روز به عزت، پايداري و عظمت اين 
ادامه در صفحه 2 انقلاب و نظام هم افزوده خواهد شد.  

رييس جمهور در جشن انقلاب:

ملت ايران اينها هستند كه در راهپيمايي حضور دارند

امتداد مسير عفو رهبري 
در دولت دنبال مي شود

بودجه هايي كه نسبتي با توسعه ندارند
»بودجه هاي ايران مبتني بر توسعه پايدار كشور طراحي نمي شوند.« 
اين عباراتي اس��ت كه در اقتصاد ايران به كرات تكرار مي شود. امسال 
هم كه بودجه ۱۴۰۲ ارايه شده يك چنين وضعيتي مشاهده مي شود؛ 
برخي افراد و جريانات درصدد هستند كه ارتباط ميان بودجه ۱۴۰۲ و 
برنامه هاي توسعه اي را تعيين كنند. هر سال كه بودجه هاي سنواتي كل 
كشور ارايه مي شود، موضوع عدم تطابق بودجه با الگوي توسعه پايدار 
كشور از سوي كارشناس��ان مطرح مي شود. درواقع اشاره مي شود كه 
بودجه هاي سالانه در ايران بودجه هاي پوپوليستي هستند. در اين ميان 
كمتر شاهد هستيم كه تصويري از بودجه هاي توسعه اي از سوي رسانه ها و تحليلگران ارايه شود. 
مردم ايران نمي دانند كه بودجه هاي توسعه اي در مواجهه با بودجه هاي غيرتوسعه اي و پوپوليستي 
چه ش��رايطي دارند؟ اساسا بودجه هاي توس��عه اي چه نوع بودجه هايي هستند؟ در جريان اين 

يادداشت تلاش مي كنم، ارتباطي ميان بودجه هاي توسعه اي و غير توسعه ارايه كنم: 
۱( در بودجه توسعه اي گفته مي شود اين يك برنامه كوتاه مدت يك ساله در راستاي برنامه ميان 
مدت ۵ ساله و در راستاي برنامه توسعه بلندمدت ۵۰ ساله است. بودجه هاي توسعه اي برشي از 
برنامه هاي بلندمدت و كلان به شمار مي روند. در بودجه پوپوليستي و غيرتوسعه اي گفته مي شود 
ادامه در صفحه 2 در اين بودجه يارانه سال بعد در نظر گرفته شده است.  

محمدرضا منجذب



»در جلسه سه شنبه شب ستاد هماهنگي اقتصادي دولت 
به رياست آيت الله دكتر سيد ابراهيم رييسي، كليات طرح 
دولت براي اصلاح ساختار بودجه كشور شامل رويكردها، 
شيوه برطرف كردن چالش هاي نظام بودجه ريزي و انجام 
نظارت دقيق مطرح و نظرات و پيش��نهادها بررسي شد.« 
اين بخش��ي از خبري است كه از يكي از جلسات اخير تيم 
اقتصادي دولت س��يزدهم منتشر شد، جلسه اي كه نشان 
مي دهد كه همچنان بحث بر س��ر اصلاحات ساختاري در 
بودجه به عنوان يك اولويت مهم در دستور كار تيم دولت قرار 
دارد. البته موضوع اصلاحات ساختاري بحث تازه اي نيست و 
تقريبا در تمامي دولت هاي ايران بارها به آن اشاره شده و يكي 
از اصلي ترين وعده هايي كه دولت سيزدهم مي داد نيز ورود 
به اين مبحث بود. با اين وجود اما با گذشت بيش از يك سال 
و نيم از آغاز به كار دولت جديد، هنوز مشخص نيست كه اين 
تاكيد بر اصلاح ساختاري بودجه، در چه حوزه و زماني خود 
را نشان خواهد داد. به عبارت ديگر تقريبا تمامي دستگاه هاي 
تصميم گير در اقتصاد ايران بر لزوم اين اصلاحات تاكيد دارند 
اما مشخص نيست مسووليت اجرايي انجام آن را چه كسي 
بر عهده خواهد گرفت. دولت بزرگ ايران كه موجب شده هر 
سال با افزايش قابل توجه هزينه ها، مجبور شود بودجه را نيز 
بزرگ تر كند، خود چالشي مهم در اين چارچوب است. در 
واقع مديران رده مياني دولت بايد خود را آماده اصلاحاتي 
كنند كه نتيجه آن كم تر كردن اختيارات آنها خواهد بود و به 
همين دليل است كه بسياري از مقامات در سال هاي گذشته 
بارها بر اين موضوع تاكيد كرده اند كه اصلاحات ساختاري 
در اقتصاد ايران حتي از سوي بخش هايي از بدنه دولت نيز 
مورد پذيرش قرار نگرفته و با مقاومت همراه مي شود. سر و 
صداي فراواني كه در اجراي طرح مولدسازي شكل گرفته نيز 
تا حدي ريشه در اين موضوع دارد. هرچند مخالفان معتقدند 
بحث دادن مصونيت قضايي به اعضاي اين كميته در نهايت 
مي تواند به عدم ش��فافيتي جديد در اقتصاد كشور دامن 
بزند اما موافقان نيز مي گويند با توجه به همين مخالفت و 
مقاومت ها، عملا دولت چاره اي جز اين نداشته كه اختياراتي 
به هيات مولدسازي بدهد كه ديگر امكان توقف دستورات آن 
وجود نداشته باشد. جداي از تمام اين بحث ها، فعلا بودجه 
سال آينده در اختيار مجلس است و به نظر مي رسد لااقل 
بخش مهمي از خواسته ها براي اصلاحات ساختاري در آن به 
سال هاي بعد موكول شده، موضوعي كه نمايندگان مجلس 
نيز بر آن تاكيد دارند. رييس كميسيون امور داخلي كشور 
و شوراها تاكيد كرد: اگر مي خواهيم بودجه اي بنويسيم كه 
بدون كسري عملياتي شود، بايستي ساختار بودجه تغيير 
پيدا كرده و دس��ت هايي كه در طول سال بودجه را تغيير 
مي دهند، قطع شود. محمدصالح جوكار با اشاره به ضرورت 
اصلاح ساختار بودجه سالانه، بيان كرد: مقام معظم رهبري 
در ديدار اخيري كه با صنعت گران و كار آفرينان داش��تند 
در حوزه ساختار بودجه نكاتي را مطرح كردند كه هم براي 
مجلس و هم براي دولت قابل تامل اس��ت. ساختار بودجه 
فعلا غلط است. متاسفانه هنوز اين ساختار غلط تغييري 
پيدا نكرده است. برخي از افراد از درون مجلس يا دولت در 
گزارش هاي خود اعلام مي كنند كه ساختار بودجه تغيير 
يافته است در حالي كه اينگونه نيست. وي اظهار كرد: تا زماني 
كه اين ساختار تغيير نكند مشكلات پابرجاست. همه دلشان 
مي خواهد كه ساختار بودجه را تغيير دهند اما اين كار را انجام 
نمي دهند. در پيچ و خم اين ساختار غلط بودجه واقعي بسته 
نمي شود. كسري بودجه نيز به همين علت است. هر استاني 
بايد بودجه مستقل خود را داشته باشد. دست وزارتخانه ها از 
بودجه استان ها بايد كوتاه شود. وزارتخانه هاي ما بايد سبك 
شده و عمده كار به خود استان ها سپرده شود. نماينده مردم 
يزد در مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: عمليات اجرايي 
پروژه ها و طرح ها بايد به جامعه سپرده شود، اما امروز اينگونه 

نيست و بخشي از بودجه هدر مي رود. از سوي ديگر هزينه 
برخي از دستگاه هاي دولتي بالا است و پروژه ها را گران اجرا 
مي كنند. از طرف ديگر بهره وري نيز بسيار پايين است. اين 
دو مولفه براي لايحه بودجه بس��يار آزار دهنده است. ما تا 
جايي كه مي توانيم بايد بخش خصوصي را فعال كرده و كار 
را به مردم واگذار كنيم. دولت بايد نقش نظارت و راهبري را 
بر عهده داشته باشد. وي در ادامه تاكيد كرد: تصدي گري 
دولت در اين حوزه بسيار خطرناك بوده و مي تواند عواقب 
بدي به دنبال داشته باشد. اگر بخواهيم واقعا بودجه را بدون 
كسري عملياتي كنيم بايستي ساختار بودجه تغيير پيدا 
كرده و دست هايي كه در طول سال بودجه را تغيير مي دهند، 
قطع كنيم. بايد اجازه داد تا بودجه به دست صاحبان اصلي 
خود برسد. بحث از خصوصي سازي در حالي مطرح شده كه 
اتاق بازرگاني به عنوان پارلمان بخش خصوصي در هفته هاي 
گذشته هشدارهايي را درباره سرنوشت لايحه ارايه كرده و 
در اين بين فشار مالياتي بر فعالان اقتصادي بخش مهمي 
از اين موضوع به شمار مي رود. مركز پژوهش هاي اتاق ايران 
در گزارشي به ارايه تصوير كلان از نظام  هاي ماليات بر درآمد 
اشخاص )PIT( و بررس��ي تجربه كشورها پرداخته است. 
ماليات بر درآمد اش��خاص حقيقي از منظر دس��تيابي به 
اهداف عدالت و بازتوزيع درآمدي، مهم ترين پايه مالياتي در 
هر نظام مالياتي است. به رغم آنكه در كشورهاي پيشرفته 
بيش از ۳۴ درصد از درآمدهاي مالياتي به ماليات بر درآمد 
اشخاص حقيقي اختصاص يافته اس��ت، اما در ايران، يك 
روند ثابت حدود ۱۳ درصدي دارد. اندك بودن سهم ماليات 
بر درآمد اش��خاص در ايران عمدتاً ب��ه دليل كمبود آمار و 
اطلاعات مش��اغل، عدم پياده سازي نظام ماليات بر درآمد 
اش��خاص و وجود معافيت هاي گسترده پايه هاي مالياتي 
است كه تداوم اين روند مي تواند به »تضعيف ادراك عدالت 
مالياتي« و »تعميق نابرابري« منجر گردد. اين گزارش در 
پي بررسي چند مساله اس��ت: اول( چه اصولي در طراحي 
نظام ماليات بر درآمد اشخاص بايد درنظر گرفته شود. دوم( 
مولفه  ها و ويژگي  هاي سه نوع نظام ماليات بر جمع درآمد 
چيست و سوم( كشورهاي مجري چه نظامي را برگزيده  اند 
و آيا مي   توان يكس��ري قواعد كلي از رفتار مالياتي در ۱۲۶ 
كشور مورد بررسي استخراج كرد؟ به طور كلي سه نوع نظام 
ماليات بر درآمد اشخاص در اكثر كشورها در حال پياده سازي 
است: »نظام ماليات بر جمع درآمد«، »نظام ماليات بر درآمد 
دوگانه« و »نظام ماليات بر درآمد يكنواخت«. انتخاب هر يك 

از اين سه نوع مختلف، دلالت هاي متفاوتي بر عدالت و كارايي 
نظام مالياتي خواهد داشت. تحت نظام ماليات بر جمع درآمد، 
بدهي مالياتي تابعي از مجموع تمامي درآمدهاي كسب شده 
است. در نسخه محض اين نظام مالياتي، اصل بر اين است 
كه مجموع درآمدها با نرخ هاي تصاعدي مشمول ماليات 
مي شوند. اين در حالي اس��ت كه در نظام ماليات بر درآمد 
دوگانه، هريك از درآمدها طبق جدول مالياتي مختص به 
آن درآمد، مشمول ماليات خواهند شد. در اين نظام، درآمد 
به دو جزو »درآمد سرمايه« و »درآمد كار« تفكيك مي  شود 
و درآمد سرمايه در نرخي يكنواخت و درآمد كار در نرخ هاي 
 تصاعدي مشمول ماليات مي شوند. نرخ يكنواخت ماليات 
بر درآمد سرمايه غالبا با پايين ترين نرخ ماليات بر درآمد كار 
برابر است. در نظام ماليات بر درآمد يكنواخت نيز تمامي انواع 
درآمدها با نرخ مالياتي يكنواخت مشمول ماليات مي شوند، به 
عبارتي درآمد حاصل از كار و سرمايه با نرخ يكساني مشمول 

ماليات مي شوند.
 هر س��ه نظام مزاي��ا و معايبي دارند كه در اي��ن گزارش به 
تفصيل به آن پرداخته شده است. ماليات بر درآمد اشخاص 
همانند هر پايه مالياتي ديگر بر رفتار اشخاص اثر مي  گذارد 
و تصميم��ات عرضه ني��روي كار و پس انداز اش��خاص را 
تحت الشعاع قرار مي دهد. بر اساس يافته  هاي تجربي، وضع 
ماليات بر درآمد نيروي كار، هزينه كارايي قابل ملاحظه  اي 
ندارد اما وضع ماليات بر درآمدهاي سرمايه اي، ممكن است 
هزينه كارايي معني داري به دليل امكان خروج س��رمايه 
به نظام اقتص��ادي تحميل كند و در ط��ول زمان تاثيرات 
نامطلوبي بر رشد اقتصادي بلندمدت كشور داشته باشد. از 
طرفي طرفداران نظام ماليات بر درآمد يكنواخت معتقدند 
كه نظام مذكور بسيار ساده  تر از دو نظام رقيب است. نسبت 
تشكيل سرمايه ثابت به توليد ناخالص داخلي به طور متوسط 
در كشورهاي مجري نظام ماليات بر درآمد يكنواخت ۲۵.۱ 
درصد، در كشورهاي با نظام ماليات بر درآمد دوگانه ۲۴.۱۵ 
درصد و در كشورهاي مجري نظام ماليات بر مجموع درآمد 
۱۹.۹ درصد بوده است. اين بدان معناست كه با ثبات ساير 
ش��رايط، اعمال نرخ  هاي مالياتي پايين  ت��ر بر درآمدهاي 
سرمايه  اي در كش��ورهاي با نظام ماليات بر درآمد دوگانه، 
منجر به تجربه نس��بت س��رمايه  گذاري به توليد ناخالص 
داخلي بالاتري شده است. اين چالش ها در حالي مطرح شده 
كه هنوز مقامات دولتي حتي برنامه دقيقي درباره ماليات و 
حقوق در سال آينده ارايه نكرده اند. هرچند سازمان مالياتي 

تاكيد دارد كه افزايش درآمد مالياتي در سال آينده ممكن 
خواهد بود اما همچنان از بالا بودن ميزان فرار مالياتي در كشور 
مي گويد. رييس سازمان امور مالياتي كشور بيان كرد: يكي از 
راه هاي فرارهاي مالياتي مهم، شركت هاي كاغذي و صوري 
است و اين عمدتاً توسط كساني كه ذينفع اصلي هستند و 
مي خواهند فعاليت خود را پنهان كنند بنا مي شوند و به نام 
اين اشخاص كسب و كار صورت مي گيرد.تلاش كرديم با 
شيوه هاي مختلف شركت هاي صوري و ذي نفعان اصلي را 
شناسايي كنيم، در مجموع طي سال هاي مختلف تاكنون 
۷۰۰۰ ش��ركت صوري و در ماه هاي اخير نيز ۱۰۰ شركت 
ديگر شناسايي شده است. منظور افزود: يك شركت صوري 
و كد فروش را در آذربايجان ش��رقي شناس��ايي كرديم كه 
ميزان فاكتورهاي صوري صادره اين شركت بالغ بر ۵ هزار 
ميليارد تومان بود، يك شركت مشابه در يزد هم كه اقدام به 
توليد اعتبار مالياتي كاذب مي كرد با ۳ هزار ميليارد تومان 
اعتبار شناسايي و برخورد شده است. وي با اشاره به اينكه 
اميدواريم با اشراف اطلاعاتي نظام مالياتي كشور به تدريج 
گريزگاه هاي فرار مالياتي بسته شود، اذعان كرد: يكي ديگر 
از راه هاي جلوگيري از فرار مالياتي شناسايي موديان جديد 
است. رييس سازمان امور مالياتي كشور خاطرنشان كرد: 
پارسال ۲ ميليون مودي جديد و از ابتداي امسال تاكنون يك 
ميليون نفر مودي جديد شناسايي شده است، در مجموع با 
هر شيوه اي فرار مالياتي صورت گيرد شناسايي مي شوند. 
از س��وي ديگر در حالي كه دولت ها تا هفته قبل از افزايش 
۲۰ درصدي حقوق مي گفتند، حالا وزير كار حرفي جديد 
مطرح كرده اس��ت. صولت مرتضوي درباره ميزان افزايش 
حقوق در س��ال ۱۴۰۲ بيان كرد: حقوق كارمندان دولت 
به طور ميانگين با ۲۵ درصد افزايش حقوق همراه خواهد بود. 
در خصوص افزايش حقوق كارگران هنوز تصميمي گرفته 
نش��ده است چرا كه اين تصميم بايد به صورت سه جانبه از 
سوي نمايندگان دولت، نمايندگانِ كارفرمايان و نمايندگان 
كارگران اتخاذ شود. اكنون ميزان افزايش حقوق كارگران 
در حال كارشناس��ي اس��ت. اميدواريم كه به يك افزايش 
حقوق مطلوبي برسند. به اين ترتيب نه تنها بحث اصلاحات 
ساختاري در بودجه نويس��ي فعلا سرنوشتي نامعلوم دارد 
كه حتي به نظر مي رس��د، در زمينه سياست هاي اجرايي 
ابتدايي نيز هنوز جمع بندي صورت نگرفته و اين موضوع 
خود مي تواند به چالشي در برنامه اقتصادي كشور در ۱۴۰۲ 

تبديل شود.
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رييسي: امتداد مسير عفو رهبري 
در دولت دنبال مي شود

 رييسي با بيان اينكه عناصر هويت ساز انقلاب اسلامي 
همچنان مورد توجه و تاكيد ملت ايران اس��ت، گفت: از 
جمله اين عناصر هويت ساز »نه شرقي و نه غربي« است 
كه اين ميدان و اين فضا و اين ملت را به همان فضا، ميدان 
و ملتي پيوند مي دهد كه در س��ال ۵۷ شعار »استقلال، 
آزادي و جمهوري اسلامي« سر مي داد و همان شعار »نه 
شرقي، نه غربي، جمهوري اسلامي« همچنان بر زبان اين 
مردم جاري است. رييس جمهوري تصريح كرد: ملت ايران 
مي داند كه شما دنبال اين هستيد كه ياس و نااميدي را القاء 
كنيد اما حضور امروز مردم ارسال پيام ياس و نااميدي براي 
دشمنان ملت ايران است. وي همچنين با تاكيد بر اينكه 
كساني كه در اغتشاشات اخير فريب خوردند بايد بدانند 
كه آغوش ملت ب��راي پذيرش آنان با عفو پدرانه رهبري 
باز است، يادآور شد: ما هم امتداد اين نگاه را در دولت پي 
مي گيريم. فريب خوردگان اغتشاشات متوجه شدند كه 
دشمن دنبال فريب و شيطنت و فتنه است و نه مساله اش 
حقوق بشر است و نه »زن« و نه »زندگي« و نه »آزادي« 
بلكه به دنبال س��لب زندگي مردم ايران اس��ت. رييسي 
تاكيد كرد: عزي��زان ما بدانند كه بايد با همان نگاهي كه 
رهبري داشتند و فرمودند با همان نگاه عطوفت بار آغوش 
را براي فريب خوردگان باز كنند و راه براي بازگشت آنان 
باز است. ما هم در دولت همين مسير را دنبال مي كنيم. 
رييس جمهوري با يادآوري وضعيت كش��ور در روزهاي 
آغاز به كار دولت، اظهار كرد: آن روز كه ما كار خود را آغاز 
كرديم مش��كلات فراوان داشتيم اما با مشاركت همين 
مردم، كرونايي كه روزي ۷۰۰ جان را مي گرفت امروز به 
فوتي تك عددي رسيده است. همچنين در شرايطي كه 
صادرات نفتي و غيرنفتي ما با مشكلات مواجه بود امروز هم 
توليد و هم صادرات نفتي و غيرنفتي ما در وضعيت مناسبي 
قرار دارد. وي تصريح كرد: برخي با ترديد مي گفتند مگر 
مي شود اين مشكلات حل شود و ما مي گفتيم ما از امام و 
رهبري آموختيم كه »ما مي توانيم« و با مشاركت مردم 
اين مش��كلات را حل مي كنيم. امروز هم بسياري از اين 
مشكلات حل شده اما از مشكلات اقتصادي آگاه هستيم 
و اطمينان مي دهيم كه با همين مشاركت و همكاري مردم 
و تلاش مسوولان اين مشكلات هم حل مي شود. رييسي با 
ابرازهمدردي با مردم سوريه و تركيه، گفت: اين دو كشور 
دوست و همراه ما هستند. آنچه از مساعدت و همكاري لازم 
است را انجام مي دهيم، ما ياور روزهاي سخت هستيم و 
كشورهاي همسايه ما هم بارها به خود ما گفته اند - هرچند 
در تريبون ها كمتر مي گويند - كه اگر نيروهاي مسلح ما 
نبودند امروز امنيت نداشتند، ما يار روزهاي سخت همه 
همسايگان هستيم و دشمن بداند اگر بخواهد جايي در اين 
منطقه پيدا كند سخت در اشتباه است، ما امنيت منطقه را 
در گرو خروج امريكا و متحدانش مي دانيم. وي تاكيد كرد: 
هركس در هر جايگاهي، از صاحبان فكر، قلم و انديشه اگر 
در جهت ايجاد اميد در مردم حركت كند بداند در جهت 
راهبرد جمهوري اسلامي حركت كرده و كساني كه با قلم 
و فعاليت ش��ان در مردم ياس و نااميدي ايجاد كنند هم 
بدانند يا ندانند در جهت راهبرد دشمن حركت كرده اند. 
رييس جمهوري در پايان خطاب به جوانان اظهار كرد: دهه  
هشتادي ها و نودي ها به همه شما به عنوان يك خدمتگزار 
مي گويم كه ظرفيت هاي كشور را مي شناسم پس بدانيد 
كه آينده براي ايران اسلامي بسيار بسيار درخشان است.

بودجه هايي كه نسبتي با توسعه 
ندارند 

مجلس و دولت تلاش مي كنند يارانه هاي بيشتري ارايه 
كنند و سهم بيشتري از محبوبيت ظاهري را به دست 
آورند. در بودجه توسعه اي مي گوييم رشد اقتصادي سال 
بعد فلان.... عدد است و در راستاي برنامه بلندمدت توسعه 
است. در بودجه پوپوليستي گفته مي شود امسال تمامي 
دستگاه هاي معاف از ماليات معرفي شده اند )و نگاهي 
كوتاه مدت وجود دارد. )در بودجه توسعه اي مي گوييم 
نفت يك ثروت بين نس��لي است و بايد به آن بلندمدت 
نگاه كنيم و براي نس��ل هاي بعد هم )يا ذخيره كنيم و 
يا( از جنبه ثروت ملي نگاه كنيم. در بودجه پوپوليستي 
مي گوييم: دولت نفت و گاز را هر سال مي فروشد تا منابعي 
به دست بياورد. در بودجه توسعه اي مي گوييم بر اساس 
تعاملي كه با جهان و به ويژه كشورهاي توسعه يافته داريم 
امس��ال مرحله تغيير در تكنولوژي صنايع زنجير براي 
توسعه را طي مي كنيم. در بودجه پوپوليستي مي گوييم: 
تحريم هاي ظالمانه امريكا و محدوديت ها بر كشور وجود 
دارد و همچنين نوسانات بازار پول و ارز نيز در كشور ايجاد 
ش��ده بود كه طبيعتا بودجه ريزي در چنين شرايطي 
سخت و پيچيده است. در بودجه توسعه اي مي گوييم 
با توجه به رشد اقتصادي معقول طي ۵ سال آينده نظام 
مالياتي جامع و شفاف اجرايي مي شود و نيز نظام تامين 
اجتماعي جامع اجرا مي ش��ود. در بودجه پوپوليستي 
مي گوييم: حمايت از معيشت عمومي و سلامت مردم 
از مباحث مهم بودجه است تا بخش توليد با ركود مواجه 
نشود. در بودجه توسعه اي مي گوييم تعداد دانشگاه ها 
با توجه به نياز بازار كار و صنعت فلان قدر درصد تقليل 
مي يابد و نظام آموزش عالي بر مبناي نياز صنعت و بازار 
و... آزادانه و مطابق نياز تدوين كرده و در مسير توسعه به 
توليد و صنعت كمك مي كند. اما در بودجه پوپوليستي 
مي گوييم: دانشگاه ها براي نوسازي دانشگاه ها حمايت 
مالي مي شوند و موضوع ديگر اينكه براي كساني كه در 
مراحل پايان تحصيل هستند در بخش دكتري حمايت 
مي ش��وند .در بودجه توسعه ش��اخص هاي اقتصادي 
منجمله نرخ ارز، تورم، رش��د اقتصادي، ايجاد اشتغال، 
رشد جمعيت، رشد تكنولوژي، رشد بهره وري، نرخ بهره 
و... طي برنامه اي بلندمدت تعريف مي شود و مورد هدف 
قرار مي گيرد. بودجه پوپوليس��تي نگاه روزمرّگي دارد 
و اهدافي خاص را دنبال نمي كند.بودجه توس��عه اي به 
اقتصاد و بودجه به عنوان كلي يكپارچه و هدفمند نگاه 
مي كند. در بودجه پوپوليستي نگاهي بخشي حاكم است، 
و هر بخشي يا استاني يا افرادي زور بيشتري داشتند پول 
بيشتري تخصيص مي دهند و دريافت مي كنند. با يك 
چنين واقعيت هايي بايد گفت بودجه هاي سنواتي در 
ايران نسبت جامعي با توسعه ندارند و تنها تلاش مي كنند 

اهداف كوتاه مدت را محقق كنند.

ماجراي پرلايه افزايش قيمت 
پياز

ا رفع ممنوعيت صادرات پياز با حكم ديوان عدالت 
اداري و خروج بي رويه اين محصول از كشور قيمت 
هركيلوگرم از آن ۴۰ هزار تومان را نيز تجربه كرد 
و اكنون جهاد كشاورزي براي تنظيم بازار افزايش 
تعرفه صادرات و واردات پياز خارجي را در اختيار 
دارد. خبرگزاري تسنيم نوش��ت: دو ماهي است 
كه قيمت پياز افزايش يافته است و با قيمت هاي 
نامتعارفي به فروش مي رس��د در ميادين ميوه و 
ت��ره نيز كه در آنها قيمت گذاري رس��مي صورت 
مي گيرد و نرخ ها تا حدودي كنترل ش��ده است، 
محصول با كيفيتي عرضه نمي شود و به اصطلاح 
پياز درجه ۲ يا درجه ۳ انباري برخي خريد وجود 
دارد. در مقاطعي ب��ا توجه به تفاوت بالاي پياز در 
بازار و نرخ هاي مصوب ميادين اين محصولات به 
كل عرضه نشد. پياز از پرمصرف ترين محصولاتي 
اس��ت كه با توجه به فرهنگ مردم كشورمان هر 
روز براي توليد غذا اس��تفاده مي ش��ود و گراني و 
كمب��ود آن به ش��دت در س��فره هاي مردم حس 
مي ش��ود. قيمت اين محصول در هفته هاي اخير 
در كانال ه��اي ۳۰ هزار تومان و ۴۰ هزار تومان به 
فروش مي رسد به طوري كه بر اساس گزارش هاي 
ميدان��ي قيمت پياز زرد و س��فيد ۳۷ و پياز قرمز 
۴۳ هزار تومان به فروش مي رس��د؛ قيمت هايي 
كه تا به امروز براي محصولي مانند پياز بي سابقه 
بوده اس��ت. اين محصول در ميادي��ن ميوه و تره 
بار ش��هرداري تهران نيز پياز هاي زرد و سفيد به 
قيمت ۱۵ هزار و ۹۰۰ تومان به فروش مي س��د. 
درباره دلاي��ل افزايش قيمت پياز موارد متعددي 
وجود دارد و تا به امروز توس��ط مسوولان مختلف 
درباره آن صحبت شده است اما مهم ترين دلايل 
را مي توان صادرات بي رويه و سرما و يخ بندان هاي 
مقطعي اشاره كرد. وزارت جهاد كشاورزي با توجه 
به شتاب بالايي كه براي صادرات پياز وجود داشت 
در اوايل س��ال صادرات چهار قلم از صيفيجات از 
جمله پي��از را ممنوع كرد ام��ا صادر كنندگان به 
ديوان عدالت اداري ش��كايت كردند و ديوان نيز 
با توجه به احكام بالادستي ممنوعيت پياز را رفع 
كرد.  تقاضاي بالايي براي واردات پياز در كشورهاي 
عراق، افغانستان و حوزه خليج فارس وجود دارد كه 
تفاوت قيمت و افزايش نرخ ارز، زمينه براي خروج 
حجم زيادي از اين محصول را از كشور فراهم كرده 
اس��ت.  رييس اتحاديه بارفروش��ان تهران درباره 
وضعيت صادرات بي ضابطه به خبرگزاري تسنيم 
مي گويد: در مهر ماه بارها به دستگاه هاي نظارتي 
درباره صادرات بي رويه هشدار داديم به طوري كه 
در آن مقطع روزانه ۲ تا ۲ هزار و ۵۰۰ تن پياز براي 
صادرات به عراق و پاكستان از كشور خارج شد. وي 
افزود: در آن دوران كه قيمت هر   كيلوگرم پياز در 
ايران ۵ تا ۶ هزار تومان بود، صادرات بايد به حدي 
انجام مي شد كه از عرضه داخلي كاسته نشود، اما به 
حرف كارشناسي ما توجهي نشد و مثل جاروبرقي 
پياز را در اي��ران جارو كردند.  مس��عود امراللهي 
مديركل نظارت بر كالا هاي اساسي وزارت جهاد 
كش��اورزي نيز در اين ارتب��اط گفت: براي كمك 
به ثبات بازار پياز قرار اس��ت ۵۰ ه��زار تن از اين 
محصول وارد كشور ش��ود نخستين بخش از اين 
محموله وارد بندر جاس��ك شده است. وي افزود: 
پياز در ميادين شهرداري تهران با قيمت ۱۵ هزار و 
۹۰۰ تومان عرضه مي شود.  امراللهي گفت: قيمت 
فعلي عرضه پياز در ميدان مركزي ميوه و تره بار به 
صورت عمده ۲۳ تا ۲8 هزار تومان است كه نسبت 
به هفته گذشته ۳ هزار تومان افزايش داشته است. 
مديركل نظارت بر كالا هاي اساسي وزارت جهاد 
كشاورزي افزود: با توجه به بارندگي هاي اخير در 
دامنه جنوبي كشور، طرح استمرار و توليد زمستانه 
در برداش��ت و حمل ونقل محصول پياز با مشكل 
مواجه و موجب شد اين محصول در ميادين ميوه 
و تره بار با قيمتي بالاتر از قيمت واقعي عرضه شود. 
بنابر اين گزارش با توج��ه به اينكه دولت از ايجاد 
ممانعت يك باره از صادرات محصولات كشاورزي 
منع شده، وزارت جهاد كشاورزي علاوه بر واردات، 
بالابردن تعرف��ه ص��ادرات را برگزيدهت، معاون 
برنامه ريزي و اقتصادي وزارت جهاد كش��اورزي 
نيز اميدوار است با وضع تعرفه ۱8۰ درصدي، بازار 

پياز تنظيم شود و به ثبات برسد.

نفت ايران در گذر انقلاب
 ما شكايت كردند كه اگر ما در آن شكست مي خورديم 
چند ميليارد دلار به كشور خسارت وارد مي شد ولي 
خوشبختانه پس از چند س��ال مذاكره ما تقريبا در 
تمامي اين دعاوي حقوقي پيروز ش��ديم. همانطور 
كه تلاش ش��د س��هام ما پس از پيروزي انقلاب در 
كشورهاي مختلف حفظ شود امروز نيز در صورت 
حضور در عرصه هاي بين المللي و س��رمايه گذاري 
در بخش هاي مختلف نفت جهان مي توانيم در كنار 
تضمين بازار براي فروش نفت خام مان دست بالا را در 

بازارهاي جهاني نيز داشته باشيم.

تغيير چهره دلال در بورس
آيا بهتر نبود دولت به جاي ايجاد رديف درآمدي 
براي خ��ود از محل فروش خودرو در بورس كالا، 
خودروس��از را ملزم كند سود حاصل را در جهت 
بهبود و ارتقاي صنعت مربوطه س��رمايه گذاري 
كند؟ آيا بهت��ر نبود بالاخره اي��ن صنعت از زير 
چتر حمايتي دولت خارج شود و با اتكا به دانش 
و تكنولوژي خود ديگر نيازمند فضاي انحصاري 
نباشد و بتواند محصولاتي با كيفيت توليد كند؟

از دغدغه هاي مالياتي تا نگراني از سرنوشت افزايش حقوق

اصلاح ساختاري بودجه فراموش شد؟

پرويز مشرف؛ ديكتاتوري كه پاكستاني ها قدرش را ندانستند!
اكونوميست بررسي كرد

انتخاب پرويز مش��رف در سال ۱۹۹8 از سوي نواز شريف، 
نخست وزير وقت پاكس��تان به عنوان فرمانده ارتش اين 
كشور، نقطه عطفي در تاريخ پاكستان به حساب مي آيد. 
در ابتدا نوازش��ريف تصور مي كرد كه پرويز مشرف كه در 
سال ۱۹۴۳ در هندوستان تحت حاكميت انگلستان متولد 
شده و پس از تقسيم هندوستان، همراه با والدين خود به 
پاكستان مهاجرت كرده، يك فرمانده ارتش ضعيف است 
ك��ه مي تواند اوامرش را به بهترين ش��كل اجرايي كند. به 
گزارش اكونوميست، اما تاريخ در پاكستان دوباره تكرار شد؛ 
در آن زمان نوازشريف اصلا تصور نمي كرد كه درحال تكرار 
اشتباه ذوالفقار علي بوتو است و قرار است پرويز مشرف هم 
به يك ضياءالحق ديگر تبديل شود! جالب است كه منطق 
بوتو، نخست وزير پاكستان در س��ال هاي ۱۹۷۳ تا ۱۹۷۷ 
براي انتصاب ضياء به عنوان فرمانده ارتش پاكستان مانند 
منطق نواز شريف براي انتخاب پرويز مشرف بود. اما ضياء 
بلافاصله بوتو را در يك كودتا بركنار كرد، او را به دار آويخت 
و خود جايگزين او ش��د. خيلي زود مشخص شد كه پرويز 
مشرف هم مانند ضياء است و قصد ندارد صرفا اجراكننده 
اوامر نواز ش��ريف باشد؛ پرويز مش��رف به طور رسمي در 
۱۲ اكتبر ۱۹۹۹ با اس��تفاده از اختيارات گسترده خود و با 
كودتايي، رييس حكومت پاكستان شد. در آن روز تاريخي، 
مشرف كه خارج از كشور بود، با يك پرواز هوايي بازرگاني 
وارد پاكستان شد. اما ش��ريف به فرودگاه كراچي دستور 
داد تا از فرود هواپيماي حامل مش��رف جلوگيري كند. اما 
در يك كودتاي تمام عيار، فرماندهان ارتش دولت شريف 
را بركنار كردند و ف��رودگاه را تحت كنترل خود درآوردند. 
هواپيماي مش��رف هم كه سوختش در حال اتمام بود، در 
نهايت فرود آمد و مشرف كنترل دولت را در دست گرفت. 
نواز ش��ريف نيز در خانه خود زنداني بود و سپس به تبعيد 
فرستاده شد. يكي از مهم ترين رويدادهايي كه مسير و نوع 

حكومت پرويز مشرف را دستخوش تغييرات بزرگي كرد، 
رويدادهاي كشور همسايه پاكستان يعني افغانستان بود. به 
دنبال حملات تروريستي ۱۱ سپتامبر، مشرف عليه دولت 
طالبان در افغانستان به نفع دولت امريكا وارد عمل شد. اين 
سياست مش��رف به ارتش امريكا در راستاي غلبه بر رژيم 
طالبان كمك زيادي كرد و پاكستان تحت رهبري او را به 
يكي از مهم ترين متحدان ايالات متحده تبديل كرد. امريكا 
كه در دهه ۱۹۹۰ كمك هاي مالي خود به پاكستان را قطع 
كرده بود، مجوز پرداخت ۱8 ميليارد دلار به اين كشو را بين 
سال هاي ۲۰۰۲ تا ۲۰۱۱ صادر كرد و جورج بوش از مشرف 
به عنوان »مدافع بزرگ آزادي« ياد كرد و زندگينامه مشرف 
كه خودش منتشر كرده بود در س��ال ۲۰۰۶ در فهرست 
پرفروش ترين هاي نيويورك تايمز قرار گرفت. اما علاوه بر 
تغيير روابط پاكستان تحت رهبري مشرف با امريكا، عقايد 
ش��خصي او هم با رهبران سابق پاكس��تان تفاوت داشت. 
مشرف كه به واسطه ش��غل پدرش در تركيه هم زندگي 
كرده بود، يكي از طرفداران سرسخت كمال آتاتورك بود 

و او را اصلاح طلب بزرگ سكولار مي ناميد. او همچنين در 
زندگينامه خود نوشته كه بسيار به موسيقي راك و مدهاي 
غربي علاقه دارد. علايق شخصي مشرف در نوع حكومتش 
بر پاكستان هم تاثير گذاش��ت؛ او نام برنامه اصلاح طلبانه 
خود را »اعتدال روشنگرانه« گذاشت. رسانه هاي پاكستان 
در زمان پرويز مشرف به آزادي بي سابقه اي دست يافتند، 
موسيقي غربي در اين كشور بسيار رونق گرفت و اقداماتي 
براي محافظت از زنان در برابر اسلام گرايان افراطي انجام داد. 
پاكستان همچنين در زمان پرويز مشرف ثبات اقتصادي را 
تجربه كرد، رشد اقتصادي اين كشور افزايش يافت و بستر 
براي فعاليت س��رمايه گذاران داخلي و خارجي مهيا شد. 
او همچنين با همراهي سياستمداران هندي، روند صلح 
جسورانه اي را آغاز كرد كه به طور بي سابقه اي به حل و فصل 
اختلافات رقباي جنوب آسيا نزديك شد. با اين وجود پرويز 
مشرف با چالش هاي بزرگي مواجه بود؛ در داخل او به عنوان 
دست نشانده امريكا شناخته مي شد و به همين دليل بارها 
هدف حملات تروريستي قرار گرفت. دموكراسي و آزادي 

محدودي هم كه با حمايت خود مشرف در پاكستان ايجاد 
شده بود، بلاي جانش ش��د و به اعتراضات گسترده عليه 
حكومت او منجر شد. مهم ترين مخالفان دموكراتيك او، نواز 
شريف )كه با كودتاي پرويز مشرف از قدرت كنار رفته بود( و 
بي نظير بوتو هم دوباره به مبارزات انتخاباتي بازگشتند. علاوه 
بر اين، تناقضات موجود در موقعيت او، يعني يك ديكتاتور 
روشن فكر و رهبر اعتدال گراي يك كشور اسلامي، او را در 
بهترين حالت به يك متحد غيرقابل اعتماد براي امريكا و 
ساير كشورهاي غربي تبديل مي كرد. امريكايي ها همچنين 
از بي نظمي هاي داخلي پاكستان خسته شده بودند و پس 
از ترور بي نظير بوتو حمايت خود را از پرويز مشرف به شدت 
كاهش دادند. پس از پيروزي مخالفان مشرف در انتخابات 
سال ۲۰۰8، او از پاكستان به لندن فرار كرد. با اين وجود، او 
همچنان يك بازيگر مهم در عرصه سياست پاكستان بود 
و به همين دليل در سال ۲۰۱۳ به كشورش بازگشت. اما با 
حمايت اندك مردم، شكايت هاي متعدد، رد صلاحيت در 
انتخابات و همچنين اتهام همدستي در قتل بي نظير بوتو 
روبرو شد. در نهايت مشرف با كمك همرزمان ارتشي سابق 
خود، در سال ۲۰۱۶ به بهانه انجام درمان هاي پزشكي به 
دوبي رفت. مشرف همچنين در ۲۰۱۹ به صورت غيابي و در 
حالي كه در دوبي زندگي مي كرد به دليل خيانت و تخلف از 
قانون اساسي پاكستان به اعدام محكوم شد. اما پرويز مشرف 
ديگر به پاكستان برنگشت و ابتداي هفته جاري، ۱۶ام بهمن 
۱۴۰۱ بر اثر بيماري درگذشت. پاكستاني ها مختارند كه از 
ديكتاتوري پرويز مشرف به نيكي ياد كنند يا ميان او و ساير 
رهبران ديكتاتور خود تفاوتي قائل نشوند. اما پرويز مشرف 
علي رغم تمام كاستي هايش، بيش از هر زمان ديگري رابطه 
پاكستان و هند را بهبود بخشيد، اهميت نقش ژئوپليتيكي 
پاكستان را افزايش داد و به آزادي رسانه ها و زنان كشورش 

بيش از هر ديكتاتور ديگري احترام گذاشت.



تلاش براي بزرگ نمايي مشكل كمبود گاز در ايران 
و كوچك ش��مردن بحران انرژي گسترده در اروپا و 
زمستان سخت و طاقت فرساي كشورهاي اين قاره، 
انكار كنندگان اين بح��ران را دچار خطايي كرده كه 
خواس��ته يا ناخواس��ته دو موضوع بي ربط را به هم 

مرتبط مي كنند. 
به گزارش خبرنگار »تعادل« آنان از مشكل ناترازي 
گاز در كشورمان تحت عنوان زمستان سخت ايران 
ي��اد مي كنند و آن را با بحران انرژي در اروپا كه بر اثر 
قطع صادرات گاز ارزان روسيه بروز كرده است، ربط 
مي دهند. واقعيت اين است كه ما به عنوان كشوري 
كه رتبه نخست ذخاير نفت و گاز را در جهان داريم، 
به صورت گسترده و با قيمتي پايين اين ذخاير را در 
دس��ترس عموم قرار داده ايم و همين موضوع باعث 
مصرف بيش از حد و در نتيجه كمبود گاز در برخي از 

نقاط كشور شده است.
بر اساس اين گزارش، اين مشكل با بحران انرژي اروپا 
كه بر اثر عدم دسترسي به منابع پايدار انرژي بروز كرده 
است، تفاوت دارد. اروپايي ها بعد از قطع صادرات گاز 
روس��يه به اين قاره با مشكلات عميقي مواجه شدند. 
به طور مثال، مدير آرس��لور ميتال يكي از بزرگ ترين 
توليدكنندگان فلزي آلمان اعلام كرد از اواخر سپتامبر 
توليد كوره بلند ش��ماره سه اين ش��ركت در برمن با 
ظرفيت توليد س��الانه ۱.۲ ميليون تن چدن متوقف 

خواهد شد.
 قيمت برق و گاز در آلمان بدون گاز ارزان روسيه، توليد 
را براي اين شركت غير اقتصادي كرده است و با توجه 
به تأمين ۲۵ درصد نياز اين كش��ور از محل واردات، 
اين صنعت با مش��كلات جدي روبرو است. در ارتباط 
با مشكلاتي كه قطع صادرات گاز روسيه به اروپا براي 
كشورهاي اروپايي به وجود آورده است با جعفر قادري، 
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس گفت وگويي 

ترتيب داديم كه حاصلش را در ادامه مي خوانيد.
قادري با اش��اره به اين موضوع كه قطع صادرات گاز 
روسيه به اروپا شرايط را براي مردم اروپا سخت كرده 
است، به خبرنگار »تعادل« تصريح كرد: تأمين انرژي 
موردني��از اروپايي ها از هيزم و س��اير روش ها قطعاً 
نمي تواند سطح رفاهي گذشته را براي آنان به ارمغان 
بياورد. از س��وي ديگر، برق اروپا در حدي نيست كه 
بتواند جايگزين گاز ش��ود و تمام نيازهاي خانوارها 
 را ح��ل كند. به اي��ن ترتيب، دولت ه��اي اروپايي و 

مردم شان شرايط دشواري را سپري مي كنند و گرفتار 
زمستان سختي هستند.  وي در ادامه گفت: صنايع 
انرژي بر اروپا نيز با مش��كلات جدي مواجه اس��ت و 
شاهد كاهش توليد برخي محصولات همچون كود، 
آمونياك، چدن و فولاد هستيم. طبيعي است وقتي 
صنايع كشوري به گاز كشور ديگري وابسته است و 
براي اس��تفاده از آن برنامه ريزي شده است، با قطع 
جريان انرژي مش��كلات جدي اي به وجود مي آيد. 
اعتراض��ات مردم��ي و افزايش هزينه ه��اي زندگي 
شهروندان از جمله مشكلاتي است كه در اروپا شاهد 
هستيم. عدم دسترسي به گاز ارزان روسيه طبعاً بر 
رش��د اقتصادي اروپا اثر منفي خواهد گذاشت. عدم 
دسترس��ي به انرژي در صنايع اروپا به كاهش توليد 
ناخالص ملي كش��ورهاي اين قاره منجر مي شود و 
آنها را در درازمدت با مشكلات جدي مواجه مي كند. 
از دست دادن بازارهاي صادراتي از جمله مشكلاتي 

اس��ت كه براي اروپا رخ خواهد داد. اين وضعيت به 
افزايش بيكاري در اروپ��ا مي انجامد و به اعتراضات 

اجتماعي دامن خواهد زد. 
اين نماينده مجلس ادام��ه داد: جنگ اوكراين و عدم 
صادرات گاز روسيه به اروپا فرصتي را براي كشورهايي 
مانند ما كه داراي منابع هستيم، به وجود آورده است 
تا به افزايش ص��ادرات خود مب��ادرت كنند. با توجه 
به تحريم ايران، كش��ورهاي اروپايي نمي توانند از ما 
گاز يا نف��ت بخرند. اما امكان توس��عه صادرات ديگر 
محصولات ايران همچون فولاد و فرآورده هاي نفتي 
و گازي وج��ود دارد. بايد ب��راي بهره ب��رداري از اين 
فرصت برنامه ريزي هاي لازم را داشته باشيم تا بتوانيم 
 به نحو احس��نت از آن اس��تفاده كنيم و به گسترش 

صادرات مان بپردازيم. 
وي گفت: م��ا الان در وضعيت تحريمي قرار داريم و 
نمي تواني��م از تمام ظرفيت هاي خود در زمينه نفت 

و گاز بهره ببريم. به همين دليل مشكلاتي در حوزه 
انرژي برايمان بروز كرده است كه مصرف بالاي داخلي 
و عدم مديريت مصرف نيز در آن دخيل بوده اس��ت. 
با اعمال سياست هايي همچون تعرفه گذاري پلكاني 
و بهينه س��ازي مصرف مي توانيم اين مشكلات را به 

حداقل برسانيم.
وي درپايان بيان داش��ت: تف��اوت ناترازي مقطعي 
گاز در كشور ما با بحران انرژي و صنعت زدايي اروپا 
بسيار متفاوت است؛ اروپا با عدم دسترسي به منابع 
انرژي روبرو است و جنس مشكلات كشورهاي اين 
قاره با ما ف��رق دارد. با مديريت هايي كه دولت انجام 
داده اس��ت، تا الان قطع گاز و ب��رق بخش خانگي را 
نداشته ايم و صنايع نيز با سوخت جايگزين به كارشان 
ادامه مي دهند. اما مردم در اروپا به لحاظ دسترسي 
به انرژي در مضيقه هس��تند و صنايع اروپا نيز دچار 

كاهش شديد توليد شده اند.
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در پي تحريم هاي روسيه
نرخ حمل بنزين

۴۰۵ درصد افزايش يافت
هزينه حمل بنزين و سوخت هاي ديگر در نفتكش هاي 
اقيانوس پيما چند روز پس از آغاز تحريم ها عليه فروش 
نفت روس��يه، افزايش چشمگيري پيدا كرد. به گزارش 
ايس��نا، جديدترين آمار بورس بالتيك در لندن نش��ان 
مي دهد درآمد روزانه نفتكش هاي نس��بتا كوچكي كه 
سوخت هاي پالايش شده را در اقيانوس آتلانتيك تحويل 
مي دهند، هفته گذشته بيش از ۴۰۰ درصد افزايش يافت 
و به ۵۵ هزار و ۸۵۷ دلار رسيد. اين هزينه در روز پنجشنبه 
به تنهاي��ي، ۵۸ درصد افزايش داش��ت كه بزرگ ترين 
افزايش روزانه از اواخر سال ۲۰۲۱ به اين طرف بوده است.  
اين افزايش هزينه حمل محموله تا حدودي به دليل دو 
دسته شدن ناوگان نفتكش هاست. بعضي از نفتكش ها 
در خدمت منافع مسكو بوده و نفتكش هاي ديگر در بازار 
بين المللي فعاليت مي كنند. اين وضعيت، منعكس كننده 
پيامد تدابيري است كه محدود كردن درآمدهاي نفتي 
روس��يه را هدف گرفته اند. لارس باس��تين اوسترنگ، 
تحليلگر شركت آركتيك سكيوريتينيز در اين باره گفت: 
حجم صادرات روسيه كمابيش جريان دارد و اين صادرات 
كشتي هاي زيادي را مشغول كرده است. در نهايت، اين 
افزايش نشان مي دهد تقاضا كاملا خوب است و عوامل 
بنيادين قوي هستند. حداكثر ۶۰۰ كشتي به ناوگان سايه 
كشتي هايي پيوستند كه به روسيه براي ادامه صادرات 
نفت كمك مي كنند. در نتيجه، كشتي هاي كمتري براي 
ساير صادركنندگان نفت باقي مانده و اين امر، هزينه حمل 
محموله را افزايش داده است.  البته اين افزايش منحصرا 
مربوط به نفتكش هايي كه محموله هاي روسي را حمل 
مي كنند، نيست.  اتحاديه اروپا واردات سوخت روسيه را 
از پنجم فوريه ممنوع كرده است. پيش از آن اين بلوك 
خريد از مناطق ديگر را افزايش داده بود تا از تامين كافي 
سوخت مطمئن شود و اين موضوع، به كمبود نفتكش هاي 
موجود دامن زد.  بر اساس گزارش بلومبرگ، اكنون كه 
خريد مناطق ديگر افزايش پيدا كرده، نرخ حمل محموله 
نيز بالا رفته است. كشتي هايي كه از اروپا به غرب آفريقا 
مي روند، بزرگ ترين افزايش روزانه نرخ كرايه را داشته اند.

گلدمن ساكس: 
نفت تا دسامبر به ۱۰۰ دلار نمي رسد
گلدمن س��اكس در تازه ترين گزارش خود انتظار دارد 
قيمت نفت برنت در دسامبر امسال به ۱۰۰ دلار در هر 
بشكه صعود كند در حالي كه پيش از اين انتظار داشت 
نفت برنت تا اواسط سال ۲۰۲۳، اين قيمت را بشكند. 
به گزارش ايسنا، اين بانك سرمايه گذاري در يادداشت 
جديدي به مشتريانش، پيش بيني خود از ميانگين قيمت 
هر بشكه نفت برنت در سال ميلادي جاري را از ۹۸ دلار، 
به ۹۲ دلار كاهش داد. گلدمن ساكس با وجود كاهش 
پيش بيني قيمت نفت، همچنان يكي از خوش بين ترين 
بانك هاي وال استريت در خصوص ابرسيكل نفت خام و 
كالاها به صورت كلي است. گلدمن همچنان بر اين باور 
است كه ابرسيكل جديدي در راه است. با اين حال، پيش 
بيني مي كند عرضه بالاتر از سوي روسيه و امريكا ممكن 
است مازاد عرضه به ميزان اندك ۱۵۰ هزار بشكه در روز 
را در سال ۲۰۲۳ ايجاد كند. اين بانك اعلام كرد در بخش 
تقاضا، پيش بيني تقاضاي ضعيف در اروپا، امريكا و آسيا به 
جز چين، منعكس كننده زمستان گرم و كاهش سوئيچ 
از گاز به نفت است. گلدمن ساكس انتظار دارد تقاضاي 
چين براي نفت پس از تسهيل محدوديت هاي كرونايي، 
امسال به ميزان ۱.۱ ميليون بشكه رشد كند. براي سال 
آينده اين بانك پيش بيني مي كند ميانگين قيمت نفت 
برنت به ۱۰۰ دلار در هر بشكه مي رسد كه كمتر از پيش 
بيني قبلي ۱۰۵ دلار در هر بشكه است. بر اساس گزارش 
اويل پرايس، گلدمن در ژانويه اعلام كرده بود رشد قوي 
تقاضاي جهاني براي نف��ت، عامل افزايش قيمت نفت 
بالاي ۱۰۰ دلار در سال جاري خواهد بود و قيمت نفت 
برنت در سه ماهه چهارم مي تواند ۱۰۵ دلار در هر بشكه 
معامله شود. اين بانك اواسط دسامبر پيش بيني كرده 
بود كه كمبود عرضه و سرمايه گذاري ناكافي در عرضه 
جديد، به سال پربارتر براي كالاها در سال ۲۰۲۳ منجر 
خواهد شد و كالاها قرار اس��ت كلاس دارايي دارنده 
بهترين عملكرد در سال ۲۰۲۳ باشند. اما سه ماهه 
نخست سال ۲۰۲۳، به دليل كندي پيش بيني شده 

اقتصادها، ممكن است ضعيف تر از باقي سال باشد.

انتقاد كميسيون برنامه مجلس
از عدم تخصيص اعتبار ۲۴ همتي 

سرمايه گذاري در بخش انرژي
كميس��يون برنامه و بودجه نسبت به عمكلرد سازمان 
برنامه و بودجه در خص��وص عدم تخصيص اعتبار ۲۴ 
همتي با عنوان حمايت از توليد در بخش انرژي انتقاد 
كرد. به گزارش تسنيم، مطابق با مفاد رديف )۸( جدول 
مصارف تبصره )۱۴( قانون بودجه سال۱۴۰۱، اعتباري 
به مبلغ ۲۴.۵ هزارميلي��ارد تومان با عنوان»حمايت از 
تولي��د در بخش انرژي« به ويژه ب��ا هدف بهره گيري از 
ظرفيت هاي ماده۱۲قانون رفع موانع توليد رقابت پذير 
در بهينه سازي مصرف سوخت منظور شده است. رشد 
۲۷ درصدي مصارف تبصره ۱۴ در بودجه سال ۱۴۰۲، 
۸۳ درصد مصارف در ۱۰ ماهه امسال محقق شد. اين 
درحالي اس��ت كه علي رغم وجود نات��رازي در توليد و 
مصرف انرژي به وي��ژه در حوزه گاز كه نمود آن در موج 
سرماي اخير كشور كاملا مشهود بود و كمبود منابع لازم 
براي سرمايه گذاري در اين حوزه، محورهاي مندرج در 
رديف مذكور از عملكرد مناسبي در پرداخت اعتبارات 
مصوب برخوردار نيستند. در همين خصوص كميسيون 
برنامه و بودجه مجلس اعلام كرد، علي رغم تصريح ماده 
)۸( قانون هدفمندي يارانه ها مبني بر اختصاص بخشي از 
منابع به بهينه سازي مصرف انرژي و پيش بيني و تصويب 
اعتبار براي آن توسط مجلس شوراي اسلامي، چرا دولت 
نسبت به پرداخت در اين حوزه اقدام ننموده است. اين 
امر نيازمند بررسي نمايندگان مجلس شوراي اسلامي و 

پاسخگويي سازمان برنامه و بودجه است.

امضاي توافقنامه گازي
 روسيه و چين

رسانه ها اعلام كردند كه روسيه و چين توافقنامه اي را 
براي تامين گاز طبيعي بيشتر از روسيه از طريق مسير 
خ��اور دور امضا كرده اند. به گزارش تس��نيم به نقل از 
راشاتودي، رسانه ها روز پنجشنبه اعلام كردند كه روسيه 
و چين توافقنامه اي را براي تامين گاز طبيعي بيشتر از 
روسيه از طريق مس��ير خاور دور امضا كرده اند. وزارت 
انرژي روسيه اعلام كرد كه پيش نويس قطعنامه اي را 
براي تصويب اين توافق آماده كرده اس��ت كه به زودي 
به مجلس دوماي روسيه ارايه خواهد شد. اين كشور بر 
اساس يك توافق دوجانبه ۳۰ ساله در حال حاضر گاز 
صادراتي به چين را از طريق خط لوله قدرت س��يبري

Power of Siberia كه بخش��ي از »مسير شرق« 
محسوب مي شود، منتقل مي كند. تحويل گاز به چين در 
سال ۲۰۱۹ آغاز شد و انتظار مي رود اين خط لوله تا سال 
۲۰۲۵ به ظرفيت كامل عملياتي خود يعني ۳۸ ميليارد 
متر مكعب گاز طبيعي در سال برسد. مسير خاور دور 
شامل تامين گاز طبيعي چين از آب هاي اطراف جزيره 
ساخالين است. اين پروژه شامل ساخت يك بخش برون 
مرزي در سراسر رودخانه اوسوري بين خط لوله روسيه 
كه قبلًا عملياتي شده بود و شهر هولين چين است. اين 
مسير پس از رسيدن به ظرفيت كامل، امكان تحويل 
س��الانه ۱۰ ميليارد متر مكعب گاز خط لوله روسيه به 
چين را فراهم مي كند. منابع اصلي مسير خاور دور يعني 
پروژه گازي ساخالين-۳، سال گذشته ميلادي پس از 
اعمال تحريم هاي واشنگتن عليه ميدان گازي يوژنو-

كرينسكويه با مشكلاتي مواجه شد.

»تعادل« بررسي كرد 

تفاوت بحران انرژي در ايران و اروپا 

سقوط صادرات بنزين چيني به پايين ترين ركورد ۸ ساله

اوپك پلاس به خاطر چين از كاهش توليد نفت دست مي كشد؟

صادرات سوخت قزاقستان ممنوع شد

صادرات بنزين چين تحت تاثير بهبود تقاضا پس از 
خروج اين كشور از قرنطينه هاي كوويد، در فوريه براي 
دومين ماه متوالي كاهش يافت و به پايين ترين ركورد 

هشت سال اخير رسيد.
به گزارش ايس��نا، پالايشگاه هاي چين در پي بهبود 
تقاضاي داخلي، صادرات سوخت را در ژانويه كاهش 
دادند. صادرات كمت��ر بنزين از چين، احتمالا باعث 
محدود شدن عرضه در بازار منطقه اي در آستانه فصل 
رانندگي تابستان در كشورهاي نيمكره شمالي شده و 
حاشيه سود پالايش سوخت در آسيا را بالاتر مي برد، 
زيرا خريداران حاضرند براي خريد محموله ها، پول 

بيشتري پرداخت كنند.
طبق گزارش دو شركت مشاوره و دو منبع بازرگاني 
چيني، صادرات بنزين چين در فوريه، به ۲۸۵ هزار تا 
۳۶۰ هزار تن رسيد كه در مقايسه با ۸۴۰ هزار تن در 

ژانويه، كاهش داشت. آمار مذكور، پايين ترين ركورد 
از زمان صادرات ۲۲۴ هزار تن در فوريه سال ۲۰۱۵ 

محسوب مي شود.
با بهبود ترافيك جاده اي در ش��هرهاي بزرگ چين 
و ركوردشكني سفرهايي كه در ايام تعطيلات سال 
انجام ش��د، ميزان صادرات س��وخت كاهش پيدا 

كرده است.
به گفته امِا لي، تحليلگر بازار ش��ركت تحليل انرژي 
ورتكسا، ترافيك عادي بود و هيچ محدوديتي وجود 
نداش��ت، از اين رو، ميزان مص��رف بنزين در فصل 
تعطيلات سال نوي چيني، بالا رفت. موجودي ذخاير 
سوخت پس از فصل تعطيلات احتمالا كاهش پيدا 

كرده و ميزان صادرات را محدود كرده است.
طبق برآورد معامله گران مقيم س��نگاپور، صادرات 
س��وخت جت چين كه از طريق دريا حمل مي شود، 

احتمالا در فوريه به ۴۰۰ هزار تن در مقايسه با ۵۰۰ 
هزار تن در ژانويه، كاهش پيدا كرده است.

با عبور آمار هفتگي مسافران هوايي از مرز ۱۰ ميليون 
نفر در اواخ��ر ژانويه كه بالاترين رك��ورد در ۱۰ ماه 
گذشته به شمار مي رود، تقاضاي داخلي براي سوخت 

افزايش پيدا كرده است.
بنا بر اطلاعات شركت ارايه آمار پرواز »واري فلايت«، 
شمار مسافران هوايي داخلي چين هفته گذشته به 

۸۶ درصد سطح پيش از پاندمي كوويد رسيد.
با اين حال، ازسرگيري پروازهاي بين المللي، تقاضا 
براي س��وخت گيري مج��دد در فرودگاه هاي چين 
را افزايش خواهد داد كه به عنوان صادرات حس��اب 
مي شود و بر اساس برآورد ش��ركت مشاوره جي ال 
سي، صادرات س��وخت جت را از ۱.۲ ميليون تن در 

ژانويه، به ۱.۸۳ ميليون تن در فوريه خواهد رساند.

در اين بين، ش��ركت تحقيقاتي »وود مك كنزي« 
انتظار دارد با تقاضاي فصلي كم فروغ بخش صنعتي 
و حمل و نقل س��نگين، صادرات ديزل روسيه بالاي 
دو ميليون ت��ن خواهد بود و مجموع صادرات ديزل، 
بنزين و س��وخت جت را در فوريه، ب��ه ۳.۹ تا ۴.۱۵ 
ميليون تن مي رسد كه مشابه آمار ژانويه خواهد بود.

تقاضاي زمس��تاني ضعيف چين براي ديزل، باعث 
محدود شدن ذخيره سازي ش��ده و پالايشگاه هاي 
چيني را تشويق كرده است س��وخت را به بازارهاي 

خارجي عرضه كنند كه حاشيه سود بهتري دارد.
بر اساس گزارش رويترز، حاشيه سود ديزل در بازار 
آسيا كه ماه گذشته با وجود چشم انداز تحريم اتحاديه 
اروپا و سقف قيمت براي صادرات سوخت روسيه، ۱۸ 
درصد كاهش پيدا كرده بود، تحت تاثير حجم بالاي 

صادرات چين، ضعيف مانده است.

آژانس بين المللي انرژي پيش بيني كرده است بهبود 
قوي تقاضاي چين براي نفت در سال ميلادي جاري 
ممكن است باعث شود گروه اوپك پلاس در اهداف 

توليد خود تجديد نظر كند.
به گزارش ايسنا، آژانس بين المللي انرژي اعلام كرده 
اس��ت بازگش��ايي چين، تقاضاي جهاني براي نفت 
را افزايش مي دهد و نيمي از رش��د تقاضا براي نفت 
در س��ال ميلادي جاري، مربوط به رشد مصرف در 
چين خواهد بود.  فات��ح بيرول، مدير اجرايي آژانس 
بين الملل��ي انرژي هفته جاري ب��ه رويترز گفت: در 
صورت بهبود قوي تقاضا، اوپك پلاس ممكن اس��ت 
ناچار باشد در سياست توليد خود بازنگري كند. وي 
در حاشيه كنفرانس »هفته انرژي هند«، اظهار كرد: 
اگر تقاضا رشد بسيار قوي پيدا كند، اگر اقتصاد چين 
بهبود پيدا كند، در اين صورت، از نظر من لازم خواهد 
بود كش��ورهاي اوپك پلاس در سياست هاي توليد 
خود بازنگري كنند. پرسش ميليون دلاري اين است 
كه آيا گروه اوپك پلاس كه ش��امل توليدكنندگان 
غيرعضواوپك نظير روسيه است، با بالا بردن اهداف 

توليد نفت، به رشد تقاضا پاسخ خواهد داد يا ترجيح 
مي دهد ببيند تحريم ها و س��قف قيمت غربي براي 
ف��روش نف��ت و فرآورده هاي نفتي روس��يه، چطور 
جريان تجارت و عرضه در بازار را تغيير خواهند داد 
و چطور افزايش نرخ بهره، بر اقتصادها در كوتاه مدت 

تاثير مي گذارد.
سال گذش��ته در حالي كه جهان شاهد رشد تقاضا 
براي نفت پس از بازگش��ايي اقتصادها بود و جريان 
تجارت گاز پس از حمله نظامي روس��يه به اوكراين 
تغيير پي��دا كرد، تقاضاي چين براي نفت و گاز براي 
نخس��تين بار در چند دهه گذشته كاهش پيدا كرد. 
اقتصاد چين سال گذشته به رشد ادامه داد اما آهنگ 
رشد اقتصادي اين كشور در مقايسه با سال هاي پيش، 
بسيار آهسته تر بود. بنابر اظهارات مدير اجرايي آژانس 
بين المللي انرژي، انتظار مي رود امس��ال، بازگشايي 
چين، پيش��ران بهبود تقاضا براي نفت شود و رشد 
انفجاري تقاضا براي سوخت در چين، فشار تقاضا را 
صعودي كند. آژانس بين المللي انرژي در گزارش بازار 
نفت خود براي ژانويه، پيش بيني كرده بود تقاضاي 

جهاني براي نفت، امسال به ميزان ۱.۹ ميليون بشكه 
در روز رشد كرده و به ركورد ۱۰۰.۷ ميليون بشكه در 
روز مي رسد و حدود نيمي از اين رشد تقاضا، مربوط 
به چين خواهد بود ك��ه محدوديت هاي كرونايي را 
تسهيل كرده اس��ت. چين، پيش��ران نيمي از رشد 
تقاضاي جهاني براي نفت در س��ال ميلادي جاري 
خواهد بود؛ هرچند كه شكل و سرعت بازگشايي اين 

كشور همچنان مبهم مانده است.
طبق گزارش آژانس بين المللي انرژي، چين و روسيه، 
دو عامل مبهم تاثيرگذار بر بازار نفت در سال ۲۰۲۳ 
خواهند بود. ممنوعيت اتحادي��ه اروپا عليه واردات 
فرآورده هاي نفتي روس��يه از يكشنبه هفته جاري 
)پنجم فوريه( آغاز ش��د و ممكن است به معناي آن 
باشد كه توازن بازار نفت در ابتداي سال ۲۰۲۳ ممكن 
است با متاثر شدن صادرات روس��يه از تحريم هاي 
غربي، تغيير كرده و ب��ازار با محدوديت عرضه روبرو 
شود. درآمدهاي انرژي روسيه به دليل تحريم ها كه 
منجر به كاهش قيمت گريد نفت��ي صادراتي اورال 
اين كشور ش��ده، كاهش پيدا كرده است. طبق آمار 

وزارت دارايي روس��يه، درآمد بودجه روسيه از نفت 
و گاز شامل درآمدهاي مالياتي و گمركي در ژانويه، 
به ميزان ۴۶ درصد كاهش پيدا كرد و به پايين ترين 
ركورد از آگوست سال ۲۰۲۰ رسيد. بيرول به رويترز 
گفت: برآورد مي ش��ود درآمدهاي نفتي روس��يه به 
ميزان ۳۰ درصد معادل حدود هش��ت ميليارد دلار 
در ژانويه بر مبناي سال به سال، كاهش پيدا كرده و 
سقف قيمت موثر واقع شده و همزمان با حفظ عرضه 
روسيه به بازار، درآمدهاي پوتين را كاهش داده است.

اوپك پلاس با اتخ��اذ رويكرد انتظار و مش��اهده در 
آس��تانه آغاز ممنوعيت اتحاديه اروپ��ا عليه واردات 
ديزل و س��وخت هاي ديگر روسيه، در نشست هفته 
گذشته خود، اهداف توليد را بدون تغيير نگه داشت.

بر اساس گزارش اويل پرايس، توليد روسيه، تقاضا 
در چين، وضعي��ت اقتصادها در ماه ه��اي آينده و 
رون��د افزايش نرخ به��ره در امري��كا و اقتصادهاي 
توس��عه يافته بزرگ ديگر، عوامل اصلي تاثيرگذار 
بر تصميمات اوپك پلاس در س��ال ميلادي جاري 

خواهند بود.

قزاقستان صادرات سوخت را از ۱۸ فوريه، به مدت 
چه��ار ماه به منظ��ور تضمين تامين ني��از داخلي، 

ممنوع مي كند.
به گزارش ايسنا، كميته درآمد دولتي وزارت دارايي 
قزاقستان در بيانيه اي اعلام كرد اين كشور صادرات 
بنزين، ديزل و انواع خاص��ي از فرآورده هاي نفتي 
ديگر را ممنوع مي كند و اين ممنوعيت ۱۰ روز پس 

از اعلام آن، اجرايي مي شود.
وزارت دارايي قزاقستان به همه كساني كه در تجارت 

خارجي و حمل مشاركت دارند و نمايندگان گمرك 
و س��اير ذي نفعان اطلاع داده اس��ت ك��ه بايد اين 
ممنوعيت را رعايت كنند. هدف از اين ممنوعيت، 
تضمين تامين داخلي س��وخت و جلوگيري از بروز 

كمبود است.
ممنوعيت صادرات سوخت از قزاقستان، چند روز 
پس از آغاز اجراي تحريم اتحاديه اروپا عليه واردات 
س��وخت هاي روسيه و س��قف قيمت براي ديزل و 
فرآورده ه��اي نفتي ديگر روس��يه در پنجم فوريه، 

اعلام ش��د. اين تحريم و مكانيزم سقف قيمت براي 
ف��روش فرآورده هاي نفتي به كش��ورهاي خارج از 
اتحاديه اروپا، با گروه هفت هماهنگ شده و مشابه 
تحريمي اس��ت كه عليه نفت خام روس��يه اعمال 
شده است. اتحاديه اروپا سقف قيمت ۱۰۰ دلار در 
هر بشكه را براي ديزل روس��يه تعيين كرده است. 
خريداران خارج از اين بلوك، در صورت خريد بالاتر 
از اين سقف قيمت، قادر به استفاده از خدمات بيمه 

و حمل شركت هاي غربي نخواهند بود.

بر اس��اس گزارش اويل پرايس، اروپ��ا به نوبه خود 
واردات س��وخت از خاورميانه و اي��الات متحده را 
پيش از آغاز اي��ن تحريم افزاي��ش داد و همزمان، 
مي��زان زي��ادي ديزل از روس��يه خري��داري كرد. 
اتحاديه اروپ��ا پس از آغاز تحريم از روز يكش��نبه، 
خريد از صادركنندگان غيرروس��ي را بايد افزايش 
دهد. در اين بين، روسيه حتي پيش از آغاز تحريم 
اتحادي��ه اروپا، عمده صادرات نفت كوره و گازوئيل 
خلأ )VGO( را به آسيا و خاورميانه تغيير داده بود.

تحليل 

خبر 

تلافي روسيه به مذاق نفت 
خوش آمد!

قيمت نفت در پي اعلام تصميم روس��يه براي كاهش 
توليد نفت پس از تحميل مكانيزم سقف قيمت غربي 
براي صادرات اين كش��ور، روز جمعه بيش از دو درصد 
افزايش يافت و رشد هفتگي بيش از هشت درصد را رقم 
زد. بهاي معاملات نفت برنت با يك دلار و ۸۹ س��نت 
معادل ۲.۲ درصد افزايش، در ۸۶ دلار و ۳۹ سنت در هر 
بشكه بسته شد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
امريكا با يك دلار و ۶۶ سنت معادل ۲.۱ درصد افزايش، 
در ۷۹ دلار و ۷۲ س��نت در هر بش��كه بسته شد. نفت 
برنت ۸.۱ درصد رش��د هفتگي و شاخص نفت امريكا، 
۸.۶ درصد رشد هفتگي به ثبت رساند. الكساندر نواك، 
معاون نخس��ت ژ وزير و وزير انرژي واقعي روسيه اعلام 
كرد: روسيه توليد نفت را به ميزان ۵۰۰ هزار بشكه در 
روز معادل پنج درصد از توليد اين كشور در ماه ميلادي 
آينده كاهش خواهد داد. گروه اوپك پلاس كه متشكل از 
۲۳ كشور توليد كننده نفت به رياست عربستان سعودي 
و روسيه است، در اين تصميم دخيل نبوده است. امريكا 
سال ميلادي گذشته هنگامي كه اوپك پلاس در اكتبر، 
هدف توليد خود را به ميزان دو ميليون بش��كه در روز 
كاهش داد، سعودي ها را بابت اين تصميم هدف ملامت 
قرار داده بود. كشورهاي غربي با هدف كاهش درآمدهاي 
نفتي مسكو در واكنش به جنگ اوكراين، فروش نفت 
و سوخت روسيه را هدف تحريم و مكانيزم هاي سقف 
قيمت قرار داده اند. ربكا بابن، معامله گر انرژي ارش��د 
شركت سي اي بي سي پرايوت ولث امريكا اظهار كرد: اكثر 
تحليلگران برآورد كرده اند كه توليد نفت روسيه در سال 
۲۰۲۳، به ميزان ۷۰۰ تا ۹۰۰ هزار بشكه در روز كاهش 
پيدا خواهد كرد. عاملي كه به نفت كمك مي كند به كانال 
بالاتري صعود كند، بهبود تقاضاي چين خواهد بود. توليد 
نفت روسيه سال گذشته برخلاف پيش بيني ها، افزايش 
يافت اما فروش نفت اين كشور در مواجهه با تحريم هاي 
جديد، با چالش روبرو شده است. دو نماينده اوپك پلاس 
به رويترز گفتند: اوپك پلاس پس از اعلام تصميم كاهش 
توليد نفت توسط روسيه، قصد ندارد اقدامي انجام دهد.

اندرو ليپو، رييس شركت مشاوره ليپو اويل آسوشيتس 
در اين باره گفت: در كوتاه مدت، كاهش توليد روسيه، به 
دليل تعميرات پالايشگاهي برنامه ريزي شده، تاثير قابل 
توجهي نخواهد داشت اما با تداوم بهبود تقاضا، كمبود 
عرضه شدت خواهد گرفت. نگراني هاي اقتصادي ناشي 
از انتشار آمار ضعيف تقاضا از سوي چين و نگراني هاي 
ركود در امريكا، روند صعودي قيمت ها را محدود كرد. 
رشد آمار هفتگي متقاضيان بيمه بيكاري در امريكا و 
افزايش ذخاير نفت اين كشور، از ديگر عوامل منفي براي 
رش��د قيمت بودند. مقامات كشوري اوپك مي گويند 
نفت ممكن اس��ت اكن��ون كه تقاضاي چي��ن پس از 
رفع محدوديت هاي كرونايي رو به بهبود اس��ت و عدم 
سرمايه گذاري در ظرفيت جديد توليد، رشد عرضه را 
محدود كرده است، روند صعودي خود را در سال ۲۰۲۳ 
از سر بگيرد و شمار رو به رشدي از آنها، احتمال بازگشت 
نفت ب��ه ۱۰۰ دلار را پيش بيني مي كنند. بر اس��اس 
گزارش رويترز، ش��ركت خدمات انرژي بيكرهيوز 
روز جمعه اعلام كرد ش��ركت هاي انرژي امريكايي 
هفته گذشته، شمار دكل هاي حفاري گاز طبيعي، 
بيشترين ميزان كاهش را از اكتبر سال ۲۰۱۷ داشت، 
در حالي كه شمار دكل هاي حفاري نفت بيشترين 
افزايش را از ژوئن گذشته پيدا كرد. مجموع دكل هاي 
حفاري نفت و گاز امريكا در هفته منتهي به ۱۰ فوريه، 

با دو حلقه افزايش، به ۷۶۱ حلقه رسيد.



در سومين هفته بهمن ماه بورس تهران وضعيت چندان 
وخيمي را پشت سر نگذاشت و حالش رو به بهبود است 
و اين هفته شاخص كل توانست بازدهي مثبتي را ثبت 
كند. البته برخي عقيده دارند كه عرضه دوباره خودرو 
در بورس كالا باعث شده كه شاهد شرايط بهتري در 

معاملات باشيم.
ارزش معاملات بازار س��رمايه پس از ماه ها به كانال 4 
هزار ميليارد توماني رسيد و آخرين بار آذر ماه بود كه 
ارزش معاملات اين عدد را تجربه مي كرد.بر اس��اس 
آمار ميانگين ارزش معام��لات روزانه خرد با كاهش 
28 درصدي به 4900 ميليارد تومان رسيد. با توجه به 
اتفاقات و اخبار سهامداران انگيزه اي براي معامله ندارند 
و تنها صبر كرده اند تا ببيند سياست گذاران چه خوابي 

براي بازار سرمايه ديده اند.
هفته اخير به واسطه تعطيلات تنها 4 روز كاري داشت 
و بر همين اس��اس روز يكشنبه 951 ميليارد تومان، 
روز دوش��نبه 367 ميليارد تومان، روز سه شنبه 161 
ميليارد و در نهايت روز چهارشنبه 221 ميليارد تومان 
خروج نقدينگي از بازار سرمايه داشتيم. در مجموع در 
سومين هفته بهمن ماه شاهد خروج يك هزار و 700 
ميليارد تومان پول افراد حقيقي از بازار سرمايه بوديم.

   پتانسيل رشد بازار سرمايه
محمد غفوري كارشناس بازار سرمايه ضمن اشاره به 
كم عمق بودن و حساسيت بالاي بورس، ابراز داشت: 
يكي از ويژگي هاي مهم بازار س��رمايه كم عمق بودن 
آن است كه باعث مي شود كاملًا احساسي عمل كند، 
زماني كه به خوش بيني مي رسد طوري صعود مي كند 
كه هيچ تحليلي جوابگو نيست مانند صعود سال 99 
و هر هنگام بازار بدبين مي ش��ود به گونه اي نااميدي 
ايجاد مي كند ك��ه باز هم هيچ تحليل��ي قيمت ها را 

توجيه نمي كند.
غفوري با اشاره به موج نااميدي كه طي دو سال اخير 
بر بازار سرمايه حاكم بوده است، تشريح كرد: بسياري 
از ش��ركت ها حتي با نرخ رشدهاي جذاب و وضعيت 
بنيادي مناسب، بازدهي كمتري نسبت به بازارهاي 
موازي و تورم ايجاد كردند، هنگامي به ش��رايط فعلي 
بازار برمي گرديم مي بينيم كه طي سه ماه اخير بازار 
وضعيت عجيب و غريبي را تجربه كرده است، بازار در 
اوج نااميدي و در شرايط سياسي يك استارت خوب در 
بسياري از سهام با ليدري گروه خودرويي زد كه شرايط 
خوبي در بازار س��رمايه شكل گرفت ضمن اينكه طي 
سنوات گذشته بازار نشان داده كه همبستگي بالايي 
با قيمت دلار دارد و هميش��ه بعد از يك تأخير زماني 

حركت خود را آغاز مي كند.
اين كارشناس بازار سرمايه همچنين در ادامه اظهار 
داشت: اگر در اندازه و حد دو يا سه ماهه، بازار سرمايه را 
رصد كنيم خواهيم ديد بازار از ابتداي آبان ماه تا اوايل 
بهمن ماه يك س��يكل خوش بيني را تجربه كرده كه 
اين خوش بين��ي را مي توان در بهبود ارزش معاملات 
و برگشت نس��بي اعتماد به بازار و نيز بازدهي جذاب 
صنايع جامانده بررس��ي كرد، با توجه به شرايطي كه 
ايجاد شد و جاماندگي بازار س��رمايه، انتظار ميرفت 
شرايط ايجاد شده حداقل تا انتهاي سال جاري ادامه 
پيدا كند اما با توجه به شرايطي كه در بازار شكل گرفت 
باعث شد نظمي كه در بازار بود خيلي سريع تغيير پيدا 
كند و بسياري از س��هامداران از اوايل بهمن ماه اقدام 
به سيو سود كنند كه كاهش ارزش معاملات در بازار 

كاملًا مشهود است.
غفوري ب��ا تأكيد بر اينكه بازار س��رمايه ب��ا توجه به 
تصميمات و سياست هايي كه در رابطه با بحث بودجه 
و عرضه خ��ودرو در بورس كالا اتف��اق افتاده واكنش 
نشان مي دهد، بيان داشت: بحث نرخ خوراك صنايع 
پتروش��يمي كه صنع��ت بزرگي در بازار اس��ت و هر 

تصميمي در رابطه با نرخ خوراك حاش��يه سود اين 
صنعت را مورد هدف قرار مي دهد، بحث عرضه خودرو 
در بورس كالا با توجه تصميمات جزيره اي كه در اين 
صنعت در حال رخ دادن است، اين صنعت نيز به دليل 
ليدر بودن و دارا بودن س��هم بالايي از ارزش معاملات 
روزانه بازار سرمايه، تأثير بسزايي در روند بازار دارد، در 
نهايت در شرايط فعلي سياست گذاران بايد تصميمات 
راهبردي براي بهبود بازار سرمايه بگيرند چرا كه اين 

بازار نيازي به تزريق نقدينگي دارد.
اين تحليلگر بازار س��رمايه نيز اف��زود: با تصميمات 
درس��ت و ايجاد اعتماد در بازار نش��ان داديم كه بازار 
پتانس��يل خوبي براي رش��د دارد و سياست گذاران 
نبايد با تصميمات نادرس��ت و كمرنگ كردن اعتماد 
در بازار باعث ش��وند كه بازار نتواند رش��د كند، عدم 
رشد بازار با توجه به وضعيت نقدينگي و تورم، بيشتر 
باعث فشردگي قيمت براي يك صعود قويتر مي شود. 
چنانچه سرمايه گذاران در شرايط فعلي دانش كافي 
نسبت به بازار س��رمايه دارند، در اين روزها مي توانند 
از تخفيفات قيمتي شركت ها براي بازدهي مناسب تر 

استفاده كنند.

   بورس كالا در هفته اي كه گذشت
در بازار گواهي سپرده بورس كالا، بيش از 16.3 ميليون 
ورقه بهادار مبتن��ي بر كالا با ارزش بي��ش از 883.5 
ميليارد تومان در هفته س��وم بهم��ن )منتهي به 21 
بهمن( دست به دست شد كه نسبت به هفته دوم به 
لحاظ حجم افزايش 7 درصدي را ثبت كرد. سيمان از 
لحاظ حجم و ربع سكه به لحاظ ارزش معاملات برتر 
از ساير دارايي ها، در مقام نخست ايستاد. 16 ميليون 
و 332 هزار و 331 ورقه بهادار مبتني بر كالا با ارزش 
نزدي��ك 883 ميليارد و 526 توم��ان در بازار گواهي 
سپرده كالايي در بورس كالا در هفته گذشته دست به 
دست شد. ارزش معاملات هفته منتهي به 14 بهمن 
نيز بيش از 972 ميليارد تومان براي 15 ميليون و 291 

هزار و 535 ورقه بهادار مبتني بر كالا بود.
در جريان معاملات هفته گذشته، يك ميليون و 157 
هزار و 900 اوراق گواهي س��پرده تمام س��كه طلا در 
حالي دست به دست ش��د كه اين دارايي پايه ارزش 
بي��ش از 280 ميليارد و 638 ميلي��ون تومان را ثبت 

كرد. در اين م��دت همچنين 5 ميليون و 155 هزار و 
500 گواهي ربع سكه به ارزش نزديك 426 ميليارد 
و 621 ميليون تومان دادوس��تد شد. اوراق مبتني بر 
ربع سكه طلا با كسب سهم 48 درصدي و تمام سكه 
طلا با كسب سهم 32 درصدي در ارزش معاملات به 
ترتيب در جايگاه نخست و دوم ايستاد. ربع سكه سهم 
32 درصدي و تمام سكه س��هم 7 درصدي در حجم 
معاملات داشت و به اين ترتيب ربع سكه جايگاه دوم 
و تمام سكه جايگاه چهارم را در حجم كل بازار گواهي 

سپرده كالايي از آن خود كرد.
س��يمان با ثبت معامله 7 ميليون و 109 هزار گواهي 
سپرده، رتبه نخس��ت از نظر حجم را از آن خود كرد و 
ارزش معام��لات اين دارايي 5 ميليارد و 668 ميليون 
تومان شد. سهم اين دارايي از حجم كل معاملات 43 
درصد بود و از لحاظ حجم در جايگاه نخست ايستاد. 
در هفته منتهي به 21 بهمن يك ميليون و 985 هزار 
و 449 گواهي سپرده زعفران نيز به ارزش بيش از 64 
ميليارد و 662 ميليون تومان دست به دست شد كه اين 
دارايي پايه، با سهم 12 درصدي در حجم و 7 درصدي 
در ارزش جايگاه سوم در حجم و چهارم در ارزش را به 

خود اختصاص داد.
ارزش معاملات 903 هزار و 211 گواهي سپرده شيشه 
نيز به نزديك 136 ميليارد تومان رسيد و اين دارايي 
توانست مقام سوم را از لحاظ ارزش بعد از ربع سكه و 
تمام سكه و مقام پنجم را از نظر حجم بعد از سيمان، ربع 
سكه، زعفران و تمام سكه از آن خود كند. اين دارايي 
پايه توانست س��هم 6 درصدي از حجم كل معاملات 
گواهي سپرده كالايي و سهم 12 درصدي از ارزش كل 
اين معاملات را به خود اختصاص دهد. در هفته اي كه 
گذشت معامله 21 هزار و 147 گواهي سپرده برنج به 
ارزش نزديك 1.7 ميليارد تومان در بازار مالي بورس 
كالاي ايران نيز به ثبت رسيد. همچنين 110 گواهي 
سپرده زيره سبز و 14 گواهي سپرده نخود به ترتيب به 
ارزش بيش از 18.3 ميليون تومان و 450 هزار تومان 

دست به دست شد.
بورس كالاي ايران از پذيرش 16 كالا و محصول متعلق 
به 13 ش��ركت در بازار اصلي و فرعي خبر داد. برآورد 
مي ش��ود با پذيرش هاي ص��ورت گرفته، عرضه هاي 
جديدي در بورس كالا شكل گيرد. براساس اطلاعيه 

مديريت پذيرش بورس كالاي اي��ران، 4 كالاي قير، 
عايق رطوبتي، ميلگرد فولادي و شمش فولادي متعلق 

به 4 شركت براي عرضه در بازار اصلي پذيرش شد.
پذيرش كالاها و محصول هاي مذكور پس از بررسي 
مدارك و مستندات در س��يصد و هفتادمين جلسه 
كميته عرضه در 18 بهمن به تصويب رس��يد. به اين 
ترتيب، قير ش��ركت صباي دليجان راهي بازار اصلي 

بورس كالاي ايران مي شود.
همچنين عايق رطوبتي ش��ركت عايق سازان پليمر 
اروميه در بازار اصلي بورس كالا پذيرش شد. علاوه بر 
اين، ميلگرد فولادي شركت كيان فولاد ابهر و شمش 
فولادي شركت فولاد تابان كوير براي عرضه در بورس 

كالا پذيرش شد.
مديريت پذيرش ب��ورس كالاي اي��ران همچنين از 
پذيرش ضايعات فولادي، MDF خام، كنسانتره مس، 
تس��مه فولادي، گلوله آلومينايي، تسمه و نوار مسي، 
كنسانتره روي، ضايعات بشكه پلاستيكي، ضايعات 
باطري، ضايعات شيش��ه خ��ودرو، ضايعات مونتاژي 
خودرو و ضايعات بدنه اي خودرو متعلق به 9 شركت در 

بازار فرعي بورس كالا خبر داد.
پذيرش كالاهاي مذك��ور پس از بررس��ي مدارك و 
مستندات در سيصد و هفتادمين جلسه كميته عرضه 
در تاريخ 18 بهمن به تصويب رسيد. به اين ترتيب 20 
هزار تن ضايعات فولادي شركت اقتصاد بنيان شريف 
و 40 هزار مترمكعب MDF خام شركت صنعت فيبر 

وينا راهي بازار فرعي بورس كالا مي شود.
همچنين 2 هزار تن كنسانتره مس شركت كومه معدن 
پارس و 10 هزار تن تسمه فولادي شركت نورد آريان 
فولاد و 10 هزار تن تسمه فولادي شركت ذوب آهن 
آريان بويين زهرا در بازار فرعي پذيرش شد. علاوه بر 
اين، 2 هزار و 500 تن گلوله آلومينايي شركت سراميك 
صنعتي اردكان، 3 هزار تن تسمه و نوار مسي شركت 
صنايع مس ش��هيد باهنر و 4 هزار تن كنسانتره روي 
شركت كانه آرايي آريا براي عرضه در بازار فرعي آماده 
مي شوند. بازار فرعي همچنين شاهد پذيرش 10 هزار 
عدد بشكه خالي پلاس��تيكي، 30 هزار عدد ضايعات 
باطري، 30 عدد ضايعات شيش��ه خودرو، 200 هزار 
عدد ضايعات مونتاژي خودرو و 20 هزار عدد ضايعات 

بدنه اي خودرو متعلق به شركت ايران خودرو است.
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زمان انتشار اوراق سلف خودرو 
در بورس كالا مشخص شد

كالاخبر| شركت بهمن موتور يكشنبه هفته آينده 
23 بهمن 1401 به منظور تامين سرمايه در گردش، 
اقدام به انتشار اوراق سلف موازي استاندارد وانت كارا 
2000 تك كابين ب��ه ارزش 2 هزار ميليارد تومان در 
بورس كالاي ايران با سررسيد دو ساله مي كند. حجم 
عرضه اوليه حدودا 6 هزار و 153 دستگاه خودرو وانت 
كارا 2000 تك كابين تعيين ش��ده است كه هر هزار 
قرارداد معادل يك دستگاه خودرو خواهد بود. براساس 
اعلام مديريت بازارهاي مشتقه و صندوق هاي كالايي، 
عرضه اوليه اوراق سلف موازي استاندارد خودروي وانت 
كارا 2000 شركت بهمن موتور در نماد »عبهمن« به 
تعداد 6 ميليون و 865 هزار قرارداد و با قيمت 2 ميليون 
و 913 هزار و 328 ريال در هر قرارداد، از طريق شركت 
كارگزاري آپادانا در روز يكش��نبه 23 بهمن از ساعت 
10:30 ال��ي 11 دوره پيش گش��ايش، 11 تا 12:30 
دوره عادي معاملات انجام مي شود و معاملات ثانويه 
آن از تاريخ 24 بهمن 1401 تا 23 بهمن 1403 ادامه 
خواهد داشت. گفتني اس��ت هر هزار قرارداد معادل 
يك دستگاه خودرو اس��ت. بر اساس اطلاعيه، عرضه 
اين اوراق به روش گش��ايش است و در صورتي كه در 
پايان مدت عرضه اوليه بخشي از اوراق پذيره نويسي 
نش��وند، متعهد پذيره نويس��ي مكلف به خريد اوراق 
باقي مانده به قيمت تعيين شده در بازار است. علاوه 
بر اين، در صورتي كه در پايان مدت عرضه اوليه، هيچ 
بخشي از پذيره نويس��ي اوراق صورت نگيرد متعهد 
پذيره نويسي مكلف به خريد اوراق به قيمت پايه خواهد 
بود. همچنين حجم عرضه اوليه حدودا 6 هزار و 153 
دستگاه خودرو وانت كارا 2000 تك كابين )به شرط 
آنكه ارزش اوراق از 2 هزار ميليارد تومان بيشتر نباشد( 
تعيين ش��ده اس��ت. قيمت دارايي پايه نيز در عرضه 
اوليه بر مبناي ميانگين آخرين قيمت هاي وانت كارا 
2000 تك كابين معامله شده در بورس كالاي ايران 
يا آخرين قيمت استعلامي از مراجع مورد تاييد بورس 
كالا تعيين مي ش��ود. از آنجايي كه عرضه هر قرارداد 
س��لف متفاوت با قيمت پايه در عرضه اوليه باشد اما 
قيمت پايه به عنوان مبناي محاسبات قيمت اعمال در 
اختيار فروش تبعي، قيمت اعمال اختيار خريد تبعي 
قرار خواهد گرفت. براس��اس اطلاعيه عرضه، قيمت 
خريد بازارگردان در معاملات ثانويه با بازارگرداني به 
روش قيمت بازار با دامنه مظنه 2 درصد است. بازدهي 
اين اوراق در سررسيد در دو حالت قابل تبيين است. 
در صورتي كه دارندگان اوراق نسبت به اعمال اختيار 
فروش خود به قيمت 136 درصد ضرب در قيمت پايه 
در عرضه اوليه اقدام كنند، اين اوراق در سررسيد براي 
سرمايه گذاران دو ساله بازدهي حداقل 36 درصدي 
خواهد داشت. اما درصورتي كه شركت بهمن موتور 
نسبت به اعمال اختيار خريد خود به قيمت 144 درصد 
ضرب در قيمت پايه در عرضه اوليه اقدام كند، بازدهي 
در سررسيد حداكثر 44 درصد خواهد بود. بر اساس 
اطلاعيه عرضه، زمان سررس��يد اوراق دو سال پس از 
عرضه اوليه است. گفتني است نماد عبهمن در سامانه 
شركت مديريت فناوري بورس تهران تعريف شده و از 

روز يكشنبه آماده انجام معاملات است.

مشاركت مردم در سود توليد 
خودرو با اوراق سلف موازي

بازارسرمايه| هومن عميدي كارشناس بازار سرمايه 
با اشاره به برنامه بهمن موتور براي انتشار اوراق سلف 
موازي استاندارد وانت كارا با سررسيد 2 ساله و ارزش 2 
هزار ميليارد تومان بيان كرد: يكي از روش هاي تامين 
مالي در دنيا فروش اوراق سلف در بازار سرمايه است. 
يك��ي از روش هاي تامين مالي خودروس��ازان، پيش 
فروش خودرو بوده كه با توجه به بروز برخي مشكلات 
در فرآيند پيش فروش و تحويل خودرو، نارضايتي هايي 
هم براي خودروسازان و هم براي مشتريان ايجاد شده 
است. وي اضافه كرد: يكي از معايب اين روش تامين 
مالي اين اس��ت كه معمولا خريداران در مدت زمان 
ثبت نام تا تحويل خودرو، تحركي ندارند و بايد منتظر 
بمانند تا خودرو تحويل ش��ده و بعد از فروش خودرو 
در بازار، بازدهي كس��ب كنند. عمي��دي ادامه داد: با 
تصويب اوراق سلف موازي خودرو توسط كميته فقهي 
سازمان بورس و اوراق بهادار، اين مشكلات تا حدودي 
برطرف شده و علاوه بر آنكه خودروسازان با انتشار اين 
اوراق امكان تامين مالي دارند، سرمايه گذاران هم در 
صورت تمايل، امكان تحويل خودرو در زمان سررسيد 
را خواهند داشت. )مش��روط بر آنكه به اندازه تحويل 
يك خودرو، اوراق در اختيار داشته باشند( بدين ترتيب 
اگر به س��بب تورم، قيمت خودرو در طي اين دو سال 
افزايش داشته باش��د، دارندگان اوراق به دليل فراهم 
بودن فرص��ت دريافت خودرو در زمان سررس��يد، از 
گزند تورم مصون خواهند ماند. ضمن اينكه اين اوراق 
داراي بازارگردان نيز هستند و نقدشوندگي اوراق در 
اين دو سال حفظ شده و امكان معاملات ثانويه اوراق 
در بازار سرمايه وجود دارد. وي ضمن تاكيد بر مزاياي 
تامين مالي خودروسازان از طريق اوراق سلف موازي، 
اظهار كرد: مزيت مهم انتشار اوراق سلف موازي كمك 
به تامين مالي خودرو و قطعه سازان خواهد بود. علاوه 
بر اين خودروساز مي تواند از محل جذب اين سرمايه 
و همينطور بازارگرداني اوراق نيز بازدهي كسب كند. 
سرمايه گذاران هم با مبالغ اندك امكان سرمايه گذاري 
در بازار خودرو را خواهند داشت. اين كارشناس بازار 
سرمايه تصريح كرد: طرح اوراق سلف موازي استاندارد 
خودرويي به نوعي هدايت س��رمايه هاي خرد مردم 
به س��مت صنعت خودرو و قطعه س��ازي خواهد بود. 
عميدي در ادامه در پاسخ به اين سوال كه »آيا تامين 
مالي خودروسازان از بازار سرمايه مي تواند موجب 
كاهش جذابيت بازار سهام شود يا نه؟« گفت: با توجه 
به تنوع و تعدد صندوق هاي سرمايه گذاري با درآمد 
ثابت در بازار و همينطور عمق بازار سرمايه، انتشار 
اين حجم از اوراق و تامين مالي خودروسازان از اين 

طريق، دغدغه اي متوجه بازار سهام نخواهد كرد.

شركت در افزايش سرمايه 
تنها با چند كليك

س�نا| وحيد روش��ن قلب، مدير نظ��ارت بر بازار 
اوليه س��ازمان بورس اظهار كرد: بر اساس الزامات 
قانون تجارت مصوب سال 1347، فرآيند افزايش 
سرمايه از محل آورده نقدي و مطالبات سهامداران 
از طريق ارسال پُستي گواهينامه حق تقدم توسط 
شركت انجام مي شد و س��هامداراني كه تمايل به 
شركت در افزايش سرمايه داشتند، در صورتي كه 
داراي مطالباتي از ناشر بودند بايد با تاييد، استفاده 
از مطالبات گواهي حق تقدم را امضا و به ش��ركت 
ارس��ال مي كردند؛ اما اگر س��هامداران مطالباتي 
نداشتند بايد با واريز آورده نقدي به حساب شركت 
ناش��ر، در افزايش سرمايه مشاركت و مدارك واريز 
مبلغ مربوطه را براي ش��ركت ارسال مي كردند. به 
عبارتي در هر دو حالت مدارك از طريق پُست ارسال 
مي شد و اين امر ضمن هزينه بر بوده و با احتمال وقوع 
اشتباه، منجر به تلف شدن زمان زيادي از شركت و 
سهامداران مي شد؛ اما در روش جديد اين فرآيند 
با هزينه به مراتب كمتري توس��ط ش��ركت انجام 
مي شود و براي سهامداران نيز بدون پرداخت هيچ 
هزينه اضافه اي، امكان مشاركت در افزايش سرمايه 

فراهم خواهد شد.
روشن قلب افزود: در بند چ ماده 68 برنامه پنج ساله 
ششم توسعه، امكان الكترونيكي شدن فرآيند مربوط 
به »ارسال گواهينامه حق تقدم خريد سهام جديد 
از طرف شركت به صاحبان سهام به جاي استفاده 
از پست سفارش��ي«، »پذيره نويسي و تعهد خريد 
سهام ش��ركت، به جاي مراجعه به بانك و تكميل 
اوراق مربوطه« و »صدور گواهينامه موقت سهام، 
اوراق سهام و گواهينامه هاي حق تقدم خريد سهام 
شركت به جاي چاپ كاغذي آن ها« به روش مورد 
تاييد سازمان بورس پيش بيني شده است و در اين 
راستا در روز 17 بهمن ماه سال جاري »دستورالعمل 
اجرايي جزءه��اي »١«، »٣«و »٥« بند »چ« ماده 
٦٨ قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي جمهوري اسلامي ايران« پس 
از تصويب در هيات مديره س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار ابلاغ شد. مدير نظارت بر بازار اوليه سازمان 
بورس ادامه داد: سهامداران سجامي كه اطلاعات 
هويتي آنها در درگاه يكپارچه ذي نفعان بازار سرمايه 
)DNN( به ثبت رسيده است، مي توانند در فرآيند 
افزايش سرمايه از محل آورده نقدي و مطالبات هر 
شركت سهامي عام ثبت شده نزد سازمان به صورت 
الكترونيكي و برخط )آنلاين(، ش��ركت كنند و در 
اين سازوكار نياز به صرف زمان طولاني و هزينه هاي 
جانبي وجود ندارد. همچنين شركت سپرده گذاري 
مركزي، پيامكي مبني بر آغاز مهلت زماني استفاده 
از حق تقدم را براي سهامداران ارسال خواهد كرد 
و دارندگان حق تقدم مي توانند در صورت تمايل به 
مشاركت در افزايش سرمايه در بازه زماني قانوني، 
از طريق اين س��امانه اقدام به مشاركت در افزايش 
س��رمايه كنند. وي با بيان اينكه در فرآيند افزايش 
سرمايه از محل آورده نقدي و مطالبات، سه حالت و 
سناريو از جانب سهامداران وجود دارد، تشريح كرد: 
در صورتي كه سهامدار تمايل به استفاده از حق تقدم 
نداشته باش��د يا خواهان فروش آن باشد، نيازي به 
مراجعه به سامانه نداشته و تفاوتي در دستورالعمل 
قديم و فعلي وجود ندارد. در صورتي كه س��هامدار 
داراي مطالباتي از ش��ركت باش��د تنها بايد اجازه 
استفاده از مطالبات جهت استفاده از حق تقدم را در 
سامانه صادر كند و در آخر اگر استفاده سهامدار از 
حق تقدم نيازمند واريز وجه به حساب شركت باشد، 
مي تواند از طريق درگاه پرداخت الكترونيك موجود 
در س��امانه، مبلغ لازم را پرداخ��ت كند و نيازي به 
مراجعه به بانك و ارسال مدارك پرداخت به شركت 
وجود ندارد. در رويه جديد فرآيندهاي لازم جهت 
مشاركت در افزايش س��رمايه كمتر از چند دقيقه 
تكميل و انجام خواهد ش��د. روشن قلب با مقايسه 
شيوه جديد و با س��ازوكارهاي گذشته، بيان كرد: 
در گذشته ناشران ناچار بودند كه فرآيند مربوط به 
افزايش سرمايه از محل مطالبات و آورده نقدي را با 
ارسال پُستي مدارك پشت سر بگذارند و در اين امر 
هزينه و زمان زيادي صرف مي شد اما دستورالعمل 
جديد علاوه بر صرفه جوي��ي، فرآيندهاي مربوط 
سهل الوصول شده و مراحل فرسايشي كنار گذاشته 
مي شود. مدير نظارت بر بازار اوليه سازمان بورس با 
اشاره به محدوديت هاي پيشين در اين نوع از افزايش 
سرمايه و لزوم رفع موانع، تصريح كرد: در سازوكار 
گذشته ش��ركت ها با مشكل مغايرت مدارك رو به 
رو مي ش��دند، علاوه بر اي��ن چالش هاي مربوط به 
جمع بندي اطلاعات سهامداران مشاركت كننده نيز 
براي ناشران مشكل زا مي شد اما با الكترونيكي شدن 
اين فرآيند، جمع بندي اطلاعات اس��تفاده از حق 
تقدم در كمتر از يك هفته انجام مي شود. همچنين 
اين دستورالعمل امكان اشتباه را به حداقل رسانده 
و دقت عمل در مراحل مرب��وط به مراتب افزايش 

پيدا كرده است.
به گفته وي تا اطلاع ثانوي براي سهامداراني كه 
در سامانه سجام ثبت نام نكرده اند فرآيند همانند 
گذشته انجام خواهد شد و به محض ثبت نام اين 
سهامداران در سامانه س��جام، امكان استفاده از 
اين روش براي آن دسته از سهامداران نيز فراهم 
خواهد شد. روشن قلب در تكميل سخنان خود 
گفت: با اجرايي شدن اين دستورالعمل و كوتاه تر 
شدن فرآيند استفاده از حق تقدم در گام بعدي 
پيگي��ري اص��لاح قوانين جهت كوتاه تر ش��دن 
مهلت استفاده از حق تقدم خريد سهام و اصلاح 
دستورالعمل مراحل زماني انجام افزايش سرمايه 
در دس��تور كار ق��رار گرفته و در س��ال آينده در 
صورت اصلاح قوانين اجرايي خواهد شد و با انجام 
اين امور به نظر مي رسد كه شاهد تغييرات قابل 
توجهي در كوتاه تر شدن انجام افزايش سرمايه از 

محل آورده نقدي و مطالبات خواهيم بود.

»تعادل«گزارشميدهد

بورس در پي بازدهي بيشتر

عملكرد شركت هاي بزرگ فولادي در ۹ ماهه ۱۴۰۱
صنعت فولاد در پايي��ز1401 يكي از پرچالش ترين 
سال هاي خود را پشت سر گذاشت؛ با اين وجود اين 
صنعت در 9 ماهه سال جاري عملكرد قابل قبولي را 
ثبت ك��رد. فولادي ها در س��ال 2022 با آغاز جنگ 
اوكراين و روسيه ش��اهد افزايش قيمت هاي جهاني 
محصولات خود بودن��د و تا پايان بهار س��ال جاري 
روزهاي خوبي را پشت سر گذاش��تند، اما از ابتداي 
تابستان قيمت هاي زنجيره فولاد نزولي شد و بيش 
از 50 درصد كاهش قيمت فولاد در بازارهاي جهاني 
را ش��اهد بوديم؛ اين موض��وع به خوبي خ��ود را در 
صورت هاي مالي فصل تابستان اين شركت ها نشان 
داد. اين موضوع س��بب شد تا ش��ركت هاي فولادي 
بازار سرمايه در فصل تابس��تان با ميانگين 30 تا 50 
درصدي كاهش درآمدزايي مواجه شوند؛ اما با توجه 
به انتشار گزارش هاي 9 ماهه سال جاري شركت هاي 
بازار س��رمايه افزايش دوباره درآمدزايي و سودآوري 
ش��ركت هاي فولادي را ش��اهد بوديم ك��ه با وجود 
مشكلاتي چون كمبود گاز، افزايش كم سابقه نسبت 
قيمت آهن اسفنجي توانس��تند وضعيت نه چندان 

مناسب تابستان خود را تا حدودي جبران كنند.
بر اساس گزارش هاي منتشر شده از سوي شركت هاي 
فعال در صنعت فولاد و آهن بازار سرمايه و بر اساس 
گزارش فرداي اقتصاد ش��ركت ف��ولاد مباركه در 9 
ماهه سال 1401 توانست با كسب درآمد 4ميليارد و 
401 ميليون دلار و سود خالص يك ميليارد و 345 
ميليون دلاري رتبه اول را در بين شركت هاي فولادي 
بازار سرمايه نصيب خود كند. اين شركت همچنين 
با حاشيه س��ود 31 درصدي توانست رتبه نخست را 

در نسبت سودآوري فولادي ها به دست آورد. به نظر 
مي رسد انحصار اين شركت در توليد انواع ورق هاي 
فولادي و گس��تره زنجيره فولاد و صنايع معدني در 
مجموعه خود از گندله تا محصول نهايي خود سبب 
شده اين شركت در بين شركت هاي فولادي بالاترين 

نسبت سودآوري  را از آن خود كند.
فولاد مباركه: فولاد مباركه در 9ماهه 1401 مجموعا 
با فروش 5 ميليون 900هزار تن محصول، توانست در 
9 ماهه 79.5 درصد از كل فروش س��ال مالي 1400 
خود را محقق كند. اين شركت همچنين در 9 ماهه 
سال جاري با كسب درآمد 4ميليارد و 401 ميليون 
دلار با افت 5درصدي به صورت دلاري نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته مواجه شود. اين در حالي است كه 
به صورت ريالي رشد 10.5 درصدي را به همراه داشت. 
توليدات اين شركت در 9 ماهه سال جاري 85 درصد 

توليد سال گذشته خود را محقق كند.
فولاد خوزستان: فولاد خوزس��تان با فروش بيش از 
2ميلي��ون و 800هزار تن انواع اس��لب، بيلت و بلوم 
توانست با درآمد يك ميليارد و 396 ميليون دلاري 
)معادل 36 هزار و600 ميليارد تومان(، 148 ميليون 
دلار س��ود خالص كسب كند. به اين ترتيب »فخوز« 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته 65 ميليون دلار 
كمتر و 6هزار ميليارد تومان بيشتر درآمد كسب كرده 
است. اين درحالي بود كه اين شركت در 9 ماهه سال 
جاري نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته رشد 17 

درصدي در فروش محصولاتش را تجربه كرد.
فولاد هرمزگان: فولاد هرمزگان در 9 ماهه سال 1401 
با فروش بيش از 984 هزار تن محصول اعم از اسلب 

توانست بيش از 538 ميليون دلار، معادل 14هزار و 
150 ميليارد دلار، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
با افت 25 درصدي درآمد دلاري و 13درصدي درآمد 
ريالي روبرو ش��د. فروش اين شركت همچنين در 9 
ماهه نخست سال 1401 نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته با افت 10 درصدي مواجه شد.
فولاد آلياژي: فولاد آلياژي در 9 ماهه نخست 1401 با 
فروش 337 هزار تن انواع فولاد آلياژي توانست بيش 
از 9هزار و100 ميلي��ارد تومان )معادل362ميليون 
دلار( درآمد كس��ب كند كه نس��بت به مدت مشابه 
سال گذشته رش��د 35 درصدي ريالي و 20درصدي 
دلاري را به همراه داشت. اين شركت همچنين در 9 
ماهه س��ال جاري 78 درصد توليد سال 1400 خود 

را محقق كرد.
ف��ولاد كاوه: فولاد كاوه در 9 ماهه نخس��ت 1401 با 
فروش ي��ك ميليون و 232هزار ت��ن بيلت فولادي، 
توانس��ت 75 درصد كل فروش س��ال 1400 خود را 
محقق كند؛ اين ش��ركت همچنين با كسب درآمد 
دلاري 652ميلي��ون دلار و درآم��د ريالي 17هزار و 
140 ميليارد تومان، رش��د 11درص��دي به صورت 
دلاري و رشد 29 درصدي به صورت ريالي را به دنبال 
داشت. اين شركت همچنين در 9 ماهه سال جاري، 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 13درصدي 

را تجربه كرد.
فولاد ارفع: ف��ولاد ارفع در 9 ماه��ه 1401 با فروش 
777 هزار تني انواع محصول توانس��ت نسبت به كل 
فروش سال 1400 بيش از 7 درصد بيشتر بفروشد. 
اين شركت همچنين در 9 ماهه سال جاري با كسب 

درآمد 395 ميليون دلاري نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد 37 درصدي و به صورت ريالي رشد 56 
درصدي را به ثبت رساند. اين شركت همچنين در 9 
ماهه س��ال جاري توانست 98 درصد توليد 12 ماهه 

1400 خود را محقق كند.
فولاد خراس��ان: فولاد خراس��ان در 9 ماهه 1401 با 
ف��روش 649 هزار تن محصول توانس��ت 80 درصد 
فروش 12 ماهه 1400 خود را محقق كند. اين شركت 
همچنين با كس��ب درآمد 357 ميليون دلار رشد 4 
درصدي به صورت دلاري و رشد 21 درصدي ريالي را 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ثبت برساند. اين 
شركت همچنين در 9 ماهه سال جاري توانست 99.5 

درصد از كل توليد سال 1400 خود را محقق كند.
ش��ركت هاي فولادي بازار س��رمايه با توجه به اينكه 
محصولات شان نرخ هاي نسبتا مناسبي در فصل بهار 
به دنبال داشت، توانس��تند در 9 ماهه درآمد نسبتا 
پايدارتري در مقايسه با سال گذشته را تجربه كنند. 
اين شركت ها همچنين در فصل تابستان با توجه به 
مدون شدن قطعي هاي برق واحدهاي توليد فولادي، 
توليد پايدارتري به همراه داشته  باشند. در فصل پاييز 
اما همه چيز تا دو ماه ابتدايي به  خوبي پيش مي رفت تا 
اينكه از آذرماه زمزمه هاي قطعي گاز واحدهاي آهن 
اس��فنجي، قيمت اين محصول مياني صنعت فولاد 
را با افزايش كم س��ابقه اي همراه ساخت. اين موضوع 
كمبود آهن اس��فنجي در بازار فولاد ايران را تشديد 
كرد؛ حال بايد ديد در پايان فصل زمستان اثر كمبود 
كم سابقه آهن اس��فنجي چه در كاسه صنعت فولاد 

خواهد گذاشت.



گروه راه و شهرسازي|
رييس س��ازمان هواپيمايي كش��وري از نهايي شدن فاز 
نخست ساخت پلتفرم جديد هواپيماي »غيرمسافري« 
ايران ۱۴۰ خبر داد و گفت: تا پايان س��ال اولين پرواز اين 
هواپيما انجام مي شود. محمد محمدي بخش همچنين 
از »تعمير و نگه��داري هواپيماهاي موج��ود«، »خريد 
هواپيماهاي دست دوم«، »س��اخت هواپيما« و »خريد 
هواپيماي نو« به عنوان رويكردهاي ايران براي تامين 55۰ 
فروند هواپيماي مورد نياز خود خب��رداد. البته او رويكرد 
چهارم را به گشايش هاي ديپلماتيك و برجامي مشروط 
كرد، چه آنكه ب��راي خريد هواپيما مجوز اوفك مورد نياز 
است اما درباره خريد هواپيماهاي دست دوم كه به چنين 
مجوزي ني��ز نياز دارند، توضيحي ارايه نك��رد. به گزارش 
»تعادل«، رييس س��ازمان هواپيمايي كشوري در حالي 
از پرواز نس��خه جديد »ايران ۱۴۰ غيرمسافري« تا كمتر 
از دو ماه ديگر سخن به ميان آورده است كه رييس دولت 
سيزدهم نخستين بار در 27 خرداد سال جاري در جريان 
بازديد از شركت صنايع هواپيماسازي ايران )هسا( از لزوم 
ساخت هواپيماي داخلي سخن گفت و بودجه اي را براي 
اين مجموعه در نظر گرفت تا با استفاده از آن به نيت امام 
رضا )ع( 8 فروند هواپيماي مسافربري توليد شود. آيت الله 
رييس��ي، رييس جمهور همچنين 3۱ مرداد سال جاري 
در جمع وزير، مدي��ران و كاركنان وزارت دفاع اظهار كرد: 
دانش��مندان و نخبگان ما در اين وزارتخانه تا يك قدمي 
ساخت هواپيماي مسافربري رسيده اند و از آنها خواسته ام 
كه اين مسير را تا حصول نتيجه با قدرت و قوت ادامه دهند.
بر اس��اس اين گزارش، در س��ال ۱۹۹۶ ميلادي )۱375 
شمسي( شركت هواپيماس��ازي آنتونوف قراردادي را با 
شركت هواپيماس��ازي هسا ايران امضا كرد كه به موجب 
آن اجازه نامه توليد اين هواپيما در ايران و در استان اصفهان 
تحت نام ايران-۱۴۰ فراز )AnIr۱۴۰( صادر شد. بر اساس 
گزارش هاي فني، اين هواپيما مجهز به دو موتور توربوپراپ 
اس��ت كه براي فرود در زمين خاكي مناسب است اما اين 
موتور ها در هواي گرم عملكرد مطلوبي ندارند. اين هواپيما 
از نوع ميانبرد است و براي سفر هاي داخلي مناسب است. 
در دهه 7۰ شمسي و در زمان دولت سازندگي اين هواپيما 
براي ساخت در ايران انتخاب شد. نمونه هاي اوليه مسافري 
بودند. در همان دولت سازندگي نمونه اوليه ساخته شد و در 
دولت بعدي )اصلاحات( توليد انبوه آغاز شد. در سال ۱387 
اعلام شد كه ايران توليد هواپيماي ايران-۱۴۰ را با توليد 
۱2 فروند در سال ادامه مي دهد. ايران همچنين اعلام كرده 
بود كه قصد دارد يك مدل نظامي نيز براي گشتزني دريايي 
توليد كند تا جايگزين هواپيماهاي امريكايي پي-3 اوريون 
شوند. اين هواپيما چندي بعد با حضور وزير دفاع رونمايي 
شد. هواپيماي آنتونف ۱۴۰ )و مدل ايراني آن ايران-۱۴۰( 
در مجموع ش��ش بار در جهان حادثه داشته است كه سه 
حادثه آن در كشور ايران )يك حادثه نمونه ساخت اوكراين 
و بقيه مونتاژ ايران(، يك حادثه در اوكراين و يك حادثه ديگر 

در كشور آذربايجان رخ داده بود.

   مانع تحريم پيش پاي صنعت هوايي
به گزارش تسنيم، محمد محمدي بخش با يادآوري اينكه 
صنعت هوانوردي جزو صنايع پيشرو و پيشران در دنياست 
كه در لبه تكنولوژي قرار گرفته اس��ت، اظهار كرد: بر اين 
اس��اس اين صنعت بايد خود را با نرخ رش��د علمي در دنيا 
همراه و همگام كند. به دلايل مختلف كه مهم ترين آن بحث 
تحريم بوده است ما در اين سال ها از اين انتقال تكنولوژي از 
سوي صاحبان اصلي هواپيماسازي يا هلي كوپترسازي دنيا 
يا بي بهره يا كم بهره بوده ايم و اين مهم ترين موضوعي بوده 
است كه در اين چند سال از بعد از انقلاب در حوزه تحريم 
با آن دس��ت به گريبان بوده ايم. وي ادامه داد: در خصوص 
انتقال تكنولوژي، فروش قطعات، نشريات و پشتيباني هايي 
كه كشورهاي سازنده هواپيما انجام مي دهند و جزو وظايف 
اصلي آنها براس��اس قوانين  ايكائو است، اما ايران را تحريم 
كرده اند. از ابتداي انقلاب مردان بزرگ و زنان بزرگ همت 
كرده اند و كارهاي متعددي را در حوزه هوايي انجام داده اند 
كه امروز علي رغم همه اين فشارها و تحريم ها صنعت ما روي 
پاي خود ايستاده است و ماموريت خودش را انجام مي دهد.

   افزايش هواپيماهاي فعال به 175 فروند
وي با بيان اينكه امروز 33۰ فروند هواپيما در كشور داريم 
كه ۱75 از آنها فعال اس��ت، افزود: در دوران كرونا اقتصاد 
دنيا در حوزه هوايي آس��يب جدي اي ديد و طبيعتاً ما هم 
اين آس��يب را ديديم؛ بنابراين به دليل كاهش س��فرها و 
موضوعاتي كه كرونا بر صنعت هوانوردي تحميل كرد، اين 
ميزان به كمترين مقدار خود رسيد و عددي نزديك به ۱۰۰ 
فروند هواپيما عملياتي بود. بعد از كرونا و گشايشي كه حاصل 
شد در اين حوزه اقداماتي صورت گرفت. براي مثال حوزه 
نهضت تعمير قطعات و استفاده از شركت هاي دانش بنيان 

و راهبردهاي چندگانه اي كه براي صنعت گذاشته شد.
رييس سازمان هواپيمايي كشوري تصريح كرد: براساس كار 
علمي متناسب با ۹۰ فرودگاه ما و 8۰ ميليون جمعيتي كه 
داريم، 55۰ فروند هواپيما در تيپ ها و كلاس هاي مختلف 

مورد نيازمان است كه بايستي در كشور فعاليت كنند.

   رويكردهاي 4 گانه به تامين ناوگان هوايي
محمدي بخش با اش��اره به اينكه براي صنعت هوانوردي 
ي��ك ابلاغ 8 ماده اي اس��ت كه در بند اول بحث توس��عه 
ناوگان هوايي كشور اس��ت، اضافه كرد: براي اين راهبرد 
چند محور تهيه كرده ايم كه مح��ور اول ما بحث نهضت 
تعمير قطعات و بازگرداندن هواپيماهاي زمين گير به حوزه 
عملياتي بود كه با استفاده از ظرفيت هاي تعمير و نگهداري 
داخل كشور، استفاده از ش��ركت هاي دانش بنيان و يك 
كار علمي - پژوهشي انجام شد. وي گفت: بخش دوم نيز 
خريد هواپيماهاي دست دوم بود كه توسط شركت هاي 
مختلف درحال انجام است. بخش سوم آن بحث ساخت 
هواپيما است كه دستور مقام معظم رهبري بوده است و با 
پيگيري هايي كه رييس جمهور محترم انجام داده اند، اين 
كارگروه شكل گرفته است، همچنين وزارت دفاع متولي آن 
شده كه در اين راستا سازمان هواپيمايي كشور به عنوان نهاد 
حاكميتي و نظارتي ورود پيدا كرده است. فاز اول آنكه نهايي 
كردن هواپيماي ايران ۱۴۰ و بهره برداري از آن در حوزه هاي 
مختلف غير از مسافري نهايي شده است و آخر امسال ما فكر 
مي كنيم كه اولين پرواز پلتفرم جديد هواپيماي ايران۱۴۰ 
را با هم داشته باشيم. البته راهبرد چهارم هم اين است كه 
اگر احياناً بحث موضوعات گفت وگوهاي برجامي باز شود، 
ما با دقت و هوشمندي بيشتري نسبت به قبل ورود پيدا 
خواهيم كرد و اين باب را هم نبسته ايم يعني آن فضا هم از 
آن ماست. در واقع بايستي خريد هوشمندانه متناسب با 

اقليم و نيازمان را داشته باشيم.

   ماموريت ساخت موتور هواپيما
معاون وزير راه و شهرسازي با اشاره به اينكه مجموعه مپنا 
ماموريت پيدا كرده در حوزه ساخت موتور هواپيما ورود 
پيدا كند،  يادآور شد: مپنا در حوزه تعمير، نگهداري و اورهال 
پيشرفت هاي چشمگيري داش��ته است، از طرف ديگر با 
گواهينامه اي كه سازمان هواپيمايي كشوري به آنها اعطا 
كرده است، كارهايشان را انجام مي دهند، در حوزه طراحي 
هم گام هاي بسيار خوبي برداشته اند و اميدواريم در آينده 

نزديك موتور بومي را از مجموعه مپنا به صورت توليد شده 
ارايه دهيم. البته آن چيزي كه در نمايشگاه بين المللي هوايي 
ايران ارايه شد ماكت بود و توضيحاتي كه ارايه شد اين بود 
كه ما از اين مدل مي خواهيم موتور هواپيما توليد كنيم. وي 
توضيح اداد: امروزه ما مجموعه هاي مختلفي در كشور داريم 
كه در حوزه تعمير، نگهداري و تعميرات اساسي و سنگين 
موتورهاي هواپيما كار مي كنند. همچنين ريخته گري هاي 
متناسب با اين كار را همراه با كارگاه هاي متناسب داريم كه 
از نظر علمي و بنيه علمي و زيرساختي هيچ كم و كسري 
نداريم و با همت جوانان عزيز كاري را كه شروع كرده ايم مثل 
همه پروژه هايي كه براي خيلي ها غيرقابل باور بود و شدني 
شد، اين موضوع هم با لطف خدا و همت جهادي كاركنان 
ما در حوزه هاي مختلف عملياتي خواهد شد. وي افزود: بازار 
بخش هوايي متناسب با عرضه و تقاضا است و ما هميشه 
در اين حوزه شرمنده مردم عزيزمان هستيم تا به آن عدد 
55۰ فروند برسيم، حتماً اين نسبت عرضه و تقاضا نسبت 
متعادلي نخواهد بود. در شرايطي كه درخواست سفر زياد 
است و پاسخگوي نيازها نيست، بنابراين در بحث كمبود 
پرواز در اين ايام پردرخواست ما شرمنده مردم خواهيم بود.

   افزايش 200 درصدي پروازهاي بين المللي
محمدي بخش يادآور شد: نسبت به پارسال 2۰ درصد 
پروازهاي داخلي افزايش پيدا كرده است در فرودگاه هاي 
غير از فرودگاه حضرت امام كه 2۰ فرودگاه است فرودگاه 
بين المللي ۱۰۰ درصد پرواز خارجي داشته ايم و فرودگاه 
امام نسبت به سال گذشته 2۰۰ درصد افزايش پروازهاي 
بين المللي داشته ايم و اين افزايش درخواست پروازهاي 
بين المللي و پروازهاي داخلي طبيعتاً نشان مي دهد 
كه ما جامعه هدف مان جامعه بزرگ تري شده است 
درخواست به پرواز به مراتب بيشتر است و ما بايستي 
متناسب با اين برنامه ريزي كنيم كه بنا داريم تا پايان 

۱۴۰2 عددمان را به 25۰ فروند برسانيم.

   ايمني پرواز دليل تأخير و لغو پروازها
وي در خصوص تأخير پروازها گفت: طبيعتاً تأخيرها 
ي��ا لغو پروازه��ا دلاي��ل متع��ددي دارد. مهم ترين 
موضوعي كه براي ما خط قرمز اس��ت، بحث ايمني 
است ما واقعاً اجازه نمي دهيم هيچ پروازي با نقص يا 
با اشكال پرواز كند بنابراين ترجيح ما و نظر ما اينكه 
آن پرواز انجام نشود تا اينكه بخواهد پرواز با نقص فني 
باشد كه در سه ماهه سوم ۱۴۰۱ تأخيرات ما به ميزان 

۱5 درصد نسبت به سه ماهه دوم كاهش داشت.
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فهرست ساختمان هاي ناايمن 
به دادگستري تهران تحويل شد

دادستان كل كشور گفت: ليست ساختمان هايي 
كه در تهران ايمني ندارند توسط شهرداري تهران 
به دادگستري استان تهران تحويل داده شده است. 
به گزارش تس��نيم، حجت الاس��لام والمسلمين 
محمدجعفر منتظ��ري درب��اره آخرين وضعيت 
ساختمان هاي ناايمن و اقدامات انجام شده در اين 
رابطه اظهار كرد: دادس��تاني و دادگستري استان 
تهران و  همچنين ساير استان ها در اين رابطه ورود 
و به دس��تگاه های مربوطه و برخ��ي از مالكان اين 
ساختمان ها نيز موارد را اعلام كردند. وي افزود: اينكه 
ساختمان هاي ناايمن شناسايي و سپس تخريب و 
در نهايت ساخت و ساز انجام شود، وظيفه دادستاني 
نيست بلكه نهادهاي مربوطه بايد نسبت به انجام 
وظايفشان در اين حوزه اقدام كنند. دادستان كل 
كشور در واكنش به اينكه آيا شهردار تهران كه در 
گذشته اعلام كرده بود ليست ساختمان هاي ناايمن 
در تهران را فقط به مرجع قضايي اعلام خواهد كرد 
و اينكه ت��ا به امروز اين اق��دام از ناحيه وي صورت 
گرفته يا خير؟ بيان كرد: ليست ساختمان هايي كه 
در تهران ايمني ندارند توسط شهرداري تهران به 
دادگستري استان تهران تحويل داده شده است. وي 
افزود: در حوادث اخيري كه اتفاق افتاد به ويژه حادثه 
زلزله نزديك به 8 ريش��تر در كشور تركيه، تصاوير 
منتشر شده از اين وقايع وحشتناك است، اين موارد 
هشداري است به تمام مسوولان امر از جمله سازمان 
مهندسي، شهرداري ها، وزارت راه و شهرسازي و ... 
كه بايد بيش از گذشته وظايف خود در اين حوزه را با 

جديت دنبال و اقدامات لازم را انجام دهند .

برخورد قاطع با كوتاهي
و كم كاري در برف روبي

رييس سازمان بازرسي شهرداري تهران گفت: ما در 
صورت مشاهده كم كاري و كوتاهي در برف روبي روز 
پنجشنبه برخورد لازم را انجام مي دهيم. به گزارش 
خبرگزاري مهر داوود گودرزي، با اشاره به برگزاري 
جلسه اي در شهرداري با محوريت برف روبي معابر 
تهران، اظهار كرد: در اين جلس��ه ارزيابي عملكرد 
مناطق انجام ش��د و س��ازمان هاي مركزي كه در 
عمليات برف روبي نقش داشتند مورد بررسي قرار 
گرفتند. رييس سازمان بازرسي شهرداري تهران با 
تاكيد بررسي عوامل مختلف اختلال در برف روبي، 
يادآور شد: هم اقدامات در صحنه، هم پيش بيني ها، 
هم نوع قراردادها با پيمانكاران و هم ماشين آلات و 
تجهيزات مورد استفاده در اين جلسه مورد ارزيابي 
قرار گرف��ت. وي ادام��ه داد: اين بررس��ي ها براي 
دستيابي به ابعاد بيشتر موضوع و شناسايي نقاط 
حساسي كه پر تردد تر است و بايد بيشتر به آن توجه 
ش��ود، صورت گرفت و مجموعه هايي كه ضعيف و 
قوي عمل كردند، بررسي شدند. گودرزي با اعلام 
اينكه تع��داد تماس ها با س��امانه ۱37 به تفكيك 
نواحي و مناطق ارزيابي شد، تصريح كرد: در نهايت 
تصميماتي براي عمليات هاي بعدي به ويژه براي 
يكشنبه 23 بهمن كه بارش سنگين برف پيش بيني 
شده، گرفته شد. رييس سازمان بازرسي شهرداري 
تهران با اعلام اينكه هيچ يك از ش��هرداران نواحي 
بركنار نشدند، گفت: با يكي از معاونين يك ناحيه 
برخورد ش��د، اما در مجموع با محوريت كوتاهي و 
كم كاري؛ يك ناحيه ضعيف و همچنين يك ناحيه 
موفق را بنابر عملكرد مثبت براي تنبيه و تش��ويق 
انتخ��اب كرديم. وي با بيان اينك��ه حجم پيام ها و 
تماس ها با سامانه ۱37 بالا بود، اظهار كرد: پرسنل 
سامانه تلاش كردند كه پاسخگويي مناسبي داشته 
باشند چرا كه ما روي برخورد درست با شهروندان 
حساس هستيم و تذكرهاي لازم را از قبل داده ايم و 
اگر بد برخورد شود مماشات نمي كنيم. گودرزي با 
تاكيد بر اينكه بايد اميدبخشي و راهنمايي از سوي 
اپراتور با شهروندان صورت بگيرد، خاطرنشان كرد: 
موارد بايد به درس��تي به افراد منتقل ش��ود. وي با 
دعوت از شهروندان براي صبر و حوصله بيشتر در 
مواقع برف روبي، يادآور شد: شهرداري برف روبي را 
از بزرگراه و معابر اصلي آغاز مي كند و سپس به معابر 
فرعي و درجه دو و كوچه ها مي رسد؛ مشخص است 
كه در آنِ واحد به برف روبي تمام كوچه ها نمي رسيم 
و در هيچ دوره مديريت شهري نبوده كه در آنِ واحد 
عمليات انجام دهند. اظه��ارات گودرزي در حالي 
انجام شده اس��ت كه روز پنجشنبه به دليل بارش 
برف در تهران ترافيك و عبور و مرور در برخي از معابر 
و شريان هاي اصلي پايتخت با مشكل مواجه شد و 
شهروندان چند ساعت در ترافيك معطل ماندند. 
در همين رابطه، عليرضا جعفري، مديركل خدمات 
شهري شهرداري تهران از مردم به دليل مشكلات 
پيش آمده عذرخواهي كرده است. به گزارش مهر، 
جعفري در اي��ن باره اظهار كرد: حجم بالاي برف و 
ميزان ب��الاي تردد خودروها در معابر منجر به بروز 
مش��كلاتي براي مردم شد كه متأس��فانه به رغم 
فعاليت ده ها هزار نيروي خدماتي و ماش��ين آلات 
و تجهيزات برف روبي نشد تا تسهيل صددرصدي 
تردد را فراه��م آوريم. مديركل خدمات ش��هري 
ش��هرداري تهران با اعلام اينكه در معابر منطقه 2 
و 5 مشكل تردد وجود داشت، تصريح كرد: همين 
روند موجب شد كه مشكلاتي براي شهروندان ايجاد 
ش��ود كه ما از مردم عذرخواهي مي كنيم. جعفري 
تاكيد كرد: ما دنبال بهانه جويي نيستيم اما حجم 
برف س��نگين و تردد در معابر زياد بود؛ با توجه به 
اينكه بارش برف روز پنجشنبه اتفاق افتاد و سه روز 
تعطيلي داشتيم برخي شهروندان براي استفاده از 
نشاط ايجاد شده از بارش برف در معابر تردد يا قصد 
خروج از شهر را داشتند و همين ترافيك سنگيني را 
ايجاد كرد كه با وجود هماهنگي با پليس راهور، باز 

هم متأسفانه مشكلاتي ايجاد شد.

ماندگاري سامانه بارشي جديد 
تا چهارشنبه

امين حسين نقشينه، كارشناس سازمان هواشناسي 
با اش��اره به ورود سامانه بارشي جديد از روز شنبه به 
كش��ور اعلام كرد، بارش ها تا روز چهارشنبه ادامه 
خواهد داش��ت. به گزارش ايرنا، نقشينه اظهار كرد: 
اين سامانه بارش��ي مناطقي از جنوب غرب و غرب 
كش��ور را دربر خواهد گرف��ت. وي با تاكيد بر اينكه 
امروز- يكشنبه- شدت و گستره اين سامانه بارشي 
شدت خواهد يافت، افزود: سامانه بارشي مذكور اكثر 
نقاط كشور را تحت تاثير قرار خواهد داد به گونه اينكه 
در مناطق سردسير شاهد بارش برف خواهيم بود. 
كارشناس سازمان هواشناسي با بيان اينكه بيشينه 
بارش ها امروز در كهگيلويه و بويراحمد، چهارمحال و 
بختياري، شمال غرب فارس و غرب و جنوب استان 
اصفهان خواهد بود، تصريح كرد: روز دوش��نبه نيز 
اين بارش ها در بيش��تر مناطق كشور تداوم خواهد 
داشت. به گفته نقشينه اين س��امانه بارشي در روز 
سه شنبه در نواحي غربي و مركزي و سواحل درياي 
خ��زر و ارتفاعات دامنه هاي زاگ��رس مركزي فعال 
خواهد بود. وي با پيش بيني بارش ها در روز چهارشنبه 
براي شمال شرقي و دامنه هاي زاگرس، اعلام كرد: از 
يكشنبه تا روز سه شنبه براي برخي نواحي مركزي و 

جنوبي كشور وزش شديد باد پيش بيني مي شود.

معاملات دلاري ملك و مسكن 
غيرقانوني است

عضو اتحاديه مش��اوران املاك اس��تان تهران با بيان 
اينكه معاملات ملك با دلار يا هر ارز خارجي غيرقانوني 
اس��ت، گفت: در هيچ كشوري مانند بازار مسكن ايران 
سرمايه گذاري روي ملك به صرفه نيست. بازار مسكن 
ايران نسبت به كش��ورهاي خارجي سود بسيار بالايي 
دارد. عبدالله اوتادي در گفت وگو ب��ا ايلنا درباره انجام 
معاملات ملك��ي با دلار اظهار ك��رد: معاملات ملك با 
دلار يا هر ارز ديگري، ممنوع و غيرقانوني است و تخلف 
محسوب مي شود. اگر هم وجه دريافت شده در برخي از 
معاملات هر چيزي جز ريال باشد، اما در هر صورت در 
قرارداد، مبلغ مورد نظر با ريال درج و ثبت مي شود. وي با 
تاكيد بر اينكه هر گونه معاملات ملك در خارج از كشور 
در مش��اوران املاك داخلي ممنوع و غيرقانوني است، 
ادامه داد: هيچ يك از شركت ها و مشاوران املاك خارج 
از كشور براي معاملات ملك نمايندگي يا دفاتر فروشي در 
ايران ندارند چراكه فعاليت و تبليغات آنها غيرقانوني است 
و براي تبليغات هم از شبكه هاي خارجي و فضاي مجازي 
استفاده مي كنند. وي ادامه داد: عده اي ملك و واحدهاي 
مسكوني خريداري شده در خارج از كشور را به دلار اجاره 
مي دهند و اجاره بها را سالانه از مستاجر دريافت مي كنند 

كه اين مي تواند منبع درآمد افراد محسوب شود.

رييس سازمان هواپيمايي كشوري خبر داد

ايران 140 غيرمسافري« تا پايان 1401 پرواز »

جزييات لايحه بودجه سال آتي شهرداري تشريح شد

بودجه 1402 تهران؛ رويايي يا واقعي؟
گروه راه و شهرسازي|

اگر چه كليات بودجه سال آينده تهران در پارلمان شهري 
پايتخت تصويب شده اس��ت، اما همزمان همچنان بحث 
درب��اره كم و كيف آن در رس��انه ها و محافل كارشناس��ي 
پيگيري مي شود. به باور برخي از منتقدان مديريت شهري، 
بودجه سال آينده خوش��بينانه و به تعبيري رويايي بسته 
شده است و امكان تحقق منابع درآمدي لحاظ شده در آن 
امكان پذير نيست. در مقابل اما مس��وولان شهرداري اين 
انتقاد را رد مي كنند. به گفته آنها، تفاوت واقعي لايحه بودجه 
۱۴۰2 با قانون بودجه سال جاري تنها 3.5 درصد است كه 
طبيعي و عادي به ش��مار مي رود. مديركل برنامه و بودجه 
شهرداري تهران در گفت وگويي به برخي ابهامات بودجه 
پاسخ داده است. امير ش��هرابي در تشريح جزييات لايحه 
بودجه سال آينده تهران اظهاركرد: لايحه بودجه سال ۱۴۰2 
شهرداري تهران با اعتبار 78هزار و ۴75ميليارد تومان براي 
بررسي و تصويب به شوراي اسلامي شهر تهران ارايه شد كه 
با نظر اعضاي ش��وراي اسلامي شهر تهران به رقم 75 هزار 
و 8۰۰ ميليارد تومان رسيد. وي افزود: بودجه پيشنهادي 
۱۴۰2در مقايسه با بودجه مصوب سال ۱۴۰۱ كه 5۰ هزار 
و 37۰ ميليارد تومان بود، رشد 5۶درصدي داشت كه البته 
اين رشد بودجه با توجه به برنامه چهارم تحول و پيشرفت 
شهر تهران و تغيير در س��طح شاخص عمومي قيمت ها، 
نوسانات اقتصادي و... اجتناب ناپذير بود. مديركل برنامه و 
بودجه شهرداري تهران در گفت وگو با ايسنا با اعلام برآورد 
مصارف لايحه بودجه ۱۴۰2 گفت: بر اين اس��اس س��هم 
اعتبارات هزينه اي ۴8 درصد، سهم تملك دارايي سرمايه اي 
۴۰ درصد و سهم تملك دارايي مالي ۱2 درصد پيش بيني 
شده است. وي با بيان اينكه لايحه سال ۱۴۰2 در مقايسه با 
سال هاي گذشته داراي تغييرات متفاوتي است كه در نوع 
خود به شفافيت، انعطاف پذيري و انطباق پذيري بودجه با 
برنامه، كمك كرده است، افزود: ويژگي بارز لايحه، تهيه و 
تنظيم سه سطحي بودجه است. در س��طح اول 78 هزار و 
۴75 ميليارد تومان با 5۶ درصد افزايش نس��بت به بودجه 
مصوب س��ال ۱۴۰۱ را داريم كه بودجه معمول و مرسوم 
شهرداري اس��ت كه اعتبارات هزينه اي، پروژه هاي تملك 
دارايي هاي سرمايه اي اعم از پروژه هاي مستمر و غيرمستمر 
در سطح مناطق و معاونت ها و پروژه هاي توسعه محله اي 
و نيز اعتبارات تملك دارايي هاي مالي را ش��امل مي شود. 
ش��هرابي با اشاره به اينكه در س��طح دوم و در قالب تبصره 
2۰، 3۰ هزار ميليارد تومان درنظر گرفته شده است، ادامه 
داد: طبق اين تبصره به شهرداري تهران اجازه داده مي شود 
درصورت تحقق منابع مازاد بر بودجه مصوب امسال، براي 

تأمين مالي ۱۶كلان پروژه علاوه بر س��قف اعتبار مصوب 
اقدام كند و در سطح سوم بودجه پيشنهادي بر تأمين مالي 
شهرداري از طريق جلب مشاركت بخش خصوصي تمركز 
دارد.  وي با تاكيد بر اينكه لايحه بودجه سال ۱۴۰2 شهرداري 
تهران در راستاي برنامه چهارم تحول شهر تهران تهيه شده 
است، اظهار كرد: بودجه پيشنهادي بر مبناي مسائل كليدي 
شهر و موضوعات 5گانه برنامه مصوب يعني حمل  و نقل و 
ترافيك، محيط زيست و آلودگي هوا، ايمني شهري و بافت 
فرسوده، مسائل فرهنگي و اجتماعي و هوشمندسازي و بهبود 
مديريت تهيه و تدوين شده است. به گفته شهرابي، در فرايند 
تدوين و پيشنهاد پروژه هاي توسعه محله اي براي اولين بار از 
نظرات و پيشنهادهاي شهروندان تهراني در قالب طرح »من 
شهردارم« استفاده شد كه بر همين اساس 2۰85 پروژه به 
ارزش نزديك به ۴ هزارميليارد تومان در معرض نظرسنجي 
قرار گرفت و نهايتا پروژه هاي محلي توس��ط ش��هروندان 
انتخاب و در لايحه بودجه درنظر گرفته شد. وي با تاكيد بر 
اينكه يكي از ويژگي هاي لايحه، بازنگري در ساختار بودجه 
شهرداري و سازمان ها و شركت هاي تابعه و وابسته به آن بود 
كه رديف هاي اعتباري آنها ساماندهي و تجميع شد، ادامه داد: 
اين مساله موجب ايجاد شفافيت مي شود و در كل با تغييرات 
در ساختار كتاب لايحه بودجه علاوه بر تقسيم اعتبار براساس 
شاخص ها و تدقيق واحدهاي سنجش، امكان مقايسه بودجه 
پروژه هاي سرمايه اي مستمر و غيرمستمر مناطق 22گانه و 
معاونت ها، سازمان ها و شركت ها فراهم شده است. مديركل 
برنامه و بودجه ش��هرداري تهران در پاسخ به سوالي مبني 
بر اينكه برخي ها عنوان مي كنند كه لايحه بودجه ۱۴۰2 
شهرداري تهران شفاف نيست، گفت: شفاف سازي و انضباط 
مالي دو رويكرد اصلي ش��هرداري تهران در تدوين لايحه 
بودجه ۱۴۰2 بود. در اين مس��ير ۱7 اقدام تحولي در حوزه 
بازنگري رديف هاي بودجه مناطق و س��تاد، ادغام برخي از 
رديف ها و تدقيق رديف هاي بودجه و تغيير سياست هزينه 
س��ازمان ها و ش��ركت ها صورت گرفت تا به سمت تدوين 
بودجه عدالت محور بر اساس پتانسيل هاي مناطق و رفع 
كمبودهاي مناطق كم برخوردار حركت كرده و بتوانيم با 
رفع موانع موجود به توسعه شهر تهران كمك كنيم و چگونه 
ممكن است با وجود اين تغييرات شفاف نباشد؟ شهرابي در 
پاسخ به اينكه منتقدين، بودجه شهرداري براي ۱۴۰2 را 
رويايي مي دانند، در مورد تضمين هاي تحقق بودجه، اظهار 
كرد: بودجه مصوب س��ال ۱۴۰۱ معادل 5۰37۰ ميليارد 
تومان بوده كه با نرخ ارزش روز )باتوجه به ش��اخص مركز 
آمار ايران( برابر با 7۴۴۹۰ ميليارد تومان است. اين درحالي 
است كه بودجه پيشنهادي ۱۴۰2 شهرداري تهران برابر با 

78۴75 ميليارد تومان بود. به عبارتي لايحه بودجه س��ال 
۱۴۰2 و مقايسه آن با بودجه مصوب ۱۴۰۱ نشان مي دهد 
اين لايحه با نرخ ثابت، رشدي معادل 3.5 درصد نسبت به 
سال گذشته داشته است كه اين در شرايط تورمي و نوسانات 
اقتصادي و افزايش هزينه هاي اداره كلان شهر تهران افزايش 
بسيار اندكي داشته است. وي ادامه داد: لايحه بودجه ۱۴۰2 
پاس��خگوي هزينه هاي جاري و نگهداشت و ارايه خدمات 
حداقلي به ويژه در حوزه هاي حمل و نقل، فضاي سبز، رفت و 
روب را مي دهد و براي اقدامات توسعه اي و اجراي پروژه هاي 
بزرگ شهري نياز به بودجه و اعتبارات بسيار بيشتري است 
و از سوي ديگر نگاهي به عملكرد ۱۰ ماهه ۱۴۰۱ در بخش 
منابع و درآمدهاي ش��هرداري تهران نشان مي دهد كه از 
مجموع بودجه 5۰37۰ ميليارد توماني، 38877 ميليارد 
تومان بودجه محقق شده اس��ت كه معادل 77درصد كل 
بودجه و ۹3درصد برنامه مصوب ماهيانه )تا پايان دي ماه( 
است. شهرابي با بيان اينكه طبق روندهاي مالي سنوات 
گذشته، عمده درآمدهاي محقق شده شهرداري مربوط 
به ماه پاياني سال )اسفندماه( است، تأكيد كرد: در اين 
شرايط بودجه پيشنهادي ۱۴۰2 شهرداري باتوجه به 
عملكرد ۱۰ ماهه سال ۱۴۰۱، شرايط اقتصادي و تورم 
و ضرورت ارايه خدمات حداقلي و اجراي وظايف اصلي 
شهرداري نه تنها رويايي نيست كه با برآورد حداقلي به 

شوراي اسلامي شهر تهران ارايه شده است.

 برابر رای شماره ۱40۱60۳2400۹00۳2۹۷ - 26/ ۱40۱/۱0   هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی آقای سیدمحمدمهدی محمدی فرزند سید کریم بشماره شناسنامه - صادره از دشتستان 
به ش�ماره ملی ۳5۱0۱۷4046 در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 54/۱5 متر مربع پلاک 52 
فرعی از 2505 اصلی مفروز و مجزی ش�ده از پلاک اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری از مالک 

رسمی گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.
بدیهي است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. * 244۹۷۳
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۱/۱۱/2۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/۱2/۸

شکراله سعادتي،
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر

بسمه تعالی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئين نامه تعيين تکليف وضعيت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سامانه 
پيامكي 
روزنامه
 تعادل

30005320



قيمت بيت كوين كه از ابتداي سال ۲۰۲۳ تاكنون بيش 
از ۳۰ درص��د افزايش يافته و منجر به افزايش در كل بازار 
ارزهاي ديجيتال ش��ده بود، در نهاي��ت در اين محدوده 
دوام نياورد و پس از افت ۴درصدي در ۲۴ س��اعت، باز هم 
حدود هزار دلار كاهش يافت و به محدود ۲۱ هزار و 8۰۰ 
دلاري رسيد. سال ۲۰۲۳ با روند مثبتي آغاز شد زيرا كل 
بازار ارزهاي ديجيتال در مسير صعود قرار گرفتند. قيمت 
بيت كوين از پايين ترين سطح ۱۶ هزار و ۹۰۰ دلار افزايش 
يافت و به قيمت فعلي حدود ۲۳هزار دلار رسيد. اين افزايش 
۳۰ درصدي به افزايش بيشتر قيمت ارزهاي ديجيتال در 
بازار كمك كرد. اما بر كسي پوشيده نيست كه هيچ چيز براي 
هميشه بالا نمي رود؛ پس از افزايش طولاني قيمت، مرحله 
تعديل قيمت پيش رو خواهد بود. اولين مرحله يك منطقه 
مقاومت براي قيمت هاست. از اين رو قيمت بيت كوين پس 
از افت ۴ درصدي در ۲۴ س��اعت، باز هم حدود هزار دلار 
كاهش يافت و به محدود ۲۱ هزار و 8۰۰ دلاري رس��يد. 
قيمت بيت كوين، آخرين بار در ۲۰ ژانويه )۳۰ دي( و پيش 
از شروع روند صعودي س��ال جديد به اين سطح رسيده 
بود. ارزش كل بازار ارزهاي ديجيت��ال نيز در اين مدت با 
كاهش بيش از ۴.۶درصدي به ۱.۰۶ميليارد دلار رسيد. به 
نظر مي رسد دليل كاهش  قيمت ها، واكنش بازار به توقف 
سرويس س��هام گذاري كراكن و جريمه ۳۰ميليون اين 
صرافي دلاري توسط كميسيون بورس و اوراق بهادار باشد.

ماهتعيينكنندهبرايبيتكوين
براي رسيدن به يك افزايش احتمالي، يكي از تحليلگران 
ارزه��اي ديجيتال در توييتي اظهار ك��رد كه ماه فوريه 
مي تواند بر پايه شاخص هاي فني اساسي كه حركت هاي 
تاريخي را تكرار مي كنند، تعيين كننده كليدي رش��د 
ارزش دارايي ديجيتال باش��د: »بيت كوين پيش از اين 
حركتي بالاتر از ميانگين متحرك ۱۰ روزه را تاييد كرده 
اس��ت و با توجه به سابقه تاريخي بيت كوين، قبلا نيز به 
صورت ماهانه بيش از اين موقعيت بس��ته ش��ده بود و 
شروع صعودي جديد در سال هاي ۲۰۱۵ و ۲۰۱۹ را رقم 
زد.« به همين دليل فوريه مهم ترين ماه در سال ۲۰۲۳ 
خواهد بود؛ بسته شدن ماهانه بالاتر از ميانگين متحرك 
۱۰ روزه شروع روند صعودي جديد در سال هاي ۲۰۱۵ 
و ۲۰۱۹ را تايي��د كرد و در حال حاضر نيز بيت كوين به 
بالاي ميانگين متحرك ۱۰ روزه بازگشته است بنابراين 
اين سوال وجود دارد كه آيا اين ماه تصميم خواهد گرفت 
كه بيت كوين روند صعودي جديد را آغاز كند؟ در مورد 

بيت كوين، نزديك شدن به بالاي خط ميانگين متحرك 
۱۰ روزه نش��ان مي دهد كه ارز ديجيتال در حال تجربه 
حركت صعودي اس��ت و مي تواند در مراحل اوليه روند 
صعودي باشد. اين امر به ويژه براي بيت كوين مهم است 
زي��را اين دارايي در س��ال ۲۰۲۲ دچار افت قيمت قابل 
توجهي شد. بيت كوين نش��انه هاي احتمالي شكست 
قيمت را بر اساس ساير شاخص هاي فني نيز نشان داده 
است. به عنوان مثال، بيت كوين به تازگي الگوي معاملاتي 
تقاطع طلايي را تاييد كرد كه آخرين بار قبل از دوره هاي 
صعودي ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ ظاهر شد. پس از افزايش حدود 
۴۰ درصدي براي شروع سال، به نظر مي رسد، بيت كوين 
در هفته گذشته مسيري پر از دست انداز را طي كرده كه 
نشان دهنده شك و ترديد كلي سرمايه گذاران در مورد 
افزايش غافلگيركننده است. در مجموع، رالي بيت كوين 
به بازار كمك كرد تا در سال ۲۰۲۳ حدود ۳۰۰ ميليارد 
دلار س��رمايه اضافه كند تا ارزش يك تريليون دلاري را 
پس بگيرد. به طور كلي، بيت كوين به دنبال يك كاتاليزور 
احتمالي از عوامل اقتصاد كلان است كه بازار عمومي را 
در سال ۲۰۲۲ تحت فشار قرار دادند. دارايي هاي ريسكي 
مانند بيت كوين احتمالا با كاهش نرخ تورم سود مي برند. 
با اين حال، علي رغم محرك ه��اي احتمالي صعودي، 
بيت كوين با عدم قطعيت مواجه اس��ت زي��را اولين ارز 
ديجيتال نتوانست بالاي ۲۳هزار دلار را نگه دارد، سطحي 
كه در روزهاي اخير به عنوان مقاومت قابل توجهي ظاهر 
شد. همچنين بيت كوين در نمودارهاي روزانه و هفتگي 
فقط كمتر از ۰.۵ درصد اصلاح شده است و با سطح قيمت 

پايين تر از ۲۲هزار دلار معامله مي شود.

فدرالرزرونيويورك:
بيتكوينميتواندجايگزينيبرايطلاباشد

در عين ح��ال اگرچه از ديدگاه اقتصاد كلان، تحولاتي كه 
به صورت مستقيم يا غيرمستقيم بر نرخ بهره فعلي و آتي تأثير 
مي گذارد بايد بر قيمت ها در بازار ارزهاي ديجيتال نيز اثرگذار 
باشد. با اين حال، آخرين گزارش فدرال رزرو نيويورك نشان 
مي دهد كه بيت كوين برخلاف ديگر دارايي ها، به ش��كل 
شگفت انگيزي نسبت به اخبار اقتصاد كلان واكنش نشان 
نمي دهد. به گزارش كريپتواسليت، فدرال رزرو نيويورك در 
۹ فوريه )۲۰ بهمن(، در جديدترين گزارش خود با نام »قطع 
ارتباط بيت كوين و اقتصاد كلان« مي گويد كه بيت كوين در 
مقايسه با فلزات گران بها مانند طلا، بيشتر ويژگي هاي يك 
دارايي ذخيره ارزش را دارد، اما به دليل نوسانات قيمت هرگز 
نمي تواند جايگزين دلار امريكا شود. محققان اين گزارش 
با اس��تفاده از روش هاي تحقيق كمي ك��ه با نام »تحليل 
مولفه هاي اصلي« شناخته مي ش��ود، قيمت بيت كوين 
را در كنار تغييرات روزانه نرخ تس��ويه آتي در بازار پول در 
بازه هاي زماني ۳۰ دقيقه اي و يك س��اعته پيش و پس از 
اعلاميه هاي برنامه ريزي شده كميته بازار آزاد فدرال بررسي 
كردند. اين گزارش كه به بررسي اثرات اخبار پولي و كلان 
اقتصادي بر قيمت بيت كوين مي پردازد، اظهارات جروم 
پاول، رييس فدرال رزرو در سال ۲۰۲۱ را تأييد مي كند كه 
گفته بود: »قيمت ارزهاي ديجيتال به شدت نوسان دارد... 
اين دارايي هاي بيشتر مناسب سفته بازي هستند. بنابراين، 
به طور خاص نمي توان از آنها به عنوان ابزاري براي پرداخت 
اس��تفاده كرد. بيت كوين نيز يك دارايي براي سفته بازي 
است و اساس��اً جايگزيني براي طلا است تا دلار.« گزارش 

جديد فدرال رزرو نيويورك بر پايه تحليل پاول استوار است 
كه استدلال مي كند قيمت بيت كوين هم بستگي با انتشار 
اخبار اقتصاد كلان ندارد. مهم ترين نتيجه اين اس��ت كه 
بيت كوين به جز نرخ تورم، مس��تقل از همه اخبار اقتصاد 
كلاني عمل مي كند كه ما بررس��ي كردي��م. اين رفتار در 
تضاد كامل با س��اير دارايي هايي مانند طلا، نقره، شاخص 
اس اندپي ۵۰۰ و نرخ هاي مبادله دوجانبه مختلف اس��ت 
كه ما براي مقايسه استفاده كرديم. به جز بيت كوين، تمام 
دارايي هاي سنتي با ضريب هم بستگي بزرگ و قابل توجه 
اقتصادي به اخبار اقتصاد كلان واكنش نشان مي دهند. اين 
گزارش، اين باور ديرينه در برخي از حلقه هاي سازمان هاي 
نظارتي را تكرار كرد كه بيت كوين يك دارايي سفته بازارنه 
است و افزود روند قيمت بيت كوين تمايل دارد كه تنها اخبار 
مربوط به آينده سياست هاي پولي مانند اظهارات كميته 
بازار آزاد فدرال درمورد نرخ بهره و تورم را دنبال كند. رفتاري 
كه به نظر مي رسد محققان را متحير كرده است. براي نمونه، 
افزايش غيرمنتظره تورم ايالات متحده مي تواند منجر به 
افزايش هزينه هاي توليد براي صادرات شود و محصولات 
يك كشور را در بازار جهاني جذاب تر كند. به گفته محققان، 
اين اتفاق ممكن است باعث كاهش ارزش پول كشور شود كه 
از لحاظ تئوري بايد با افزايش ارزش بيت كوين مرتبط باشد. 
اما شواهد اين پژوهش براي اثبات اين نظريه به اندازه كافي 
قطعي نبودند. با اين حال، اگر افزايش كوتاه مدت نرخ هاي 
بهره توسط فدرال رزرو براي مقابله با تورم مي تواند منجر 
به افزايش ارزش دلار امريكا ش��ود كه به طور بالقوه باعث 
افزايش موقت قيمت بيت كوين خواهد ش��د. فدرال رزرو 
نيويورك در گزارش خود، واكنش قيمت بيت كوين را در 
بازه هاي زماني ۳۰  دقيقه اي و يك س��اعته در زمان انتشار 
اخبار مهم اقتصاد كلان با ارزه��اي فيات اصلي مانند ين 
ژاپن، يورو، دلار امريكا و پوند انگليس مقايسه كرده است. 
به طرز شگفت انگيزي، فدرال رزرو دريافت كه بيت كوين 
تحت تأثير اخبار پولي يا كلان اقتصادي قرار نمي گيرد. با 
اين حال، اين بانك مركزي پذيرفت براي درك نبود ارتباط 
ميان قيمت بيت كوين و عوامل اقتصاد كلان و درك بهتر 
اين نتايج اوليه هنوز تحقيقات بيشتري مورد نياز است. اين 
گزارش در جمع بندي خود مي نويسد: »ما متوجه شديم 
كه بيت كوين به اخبار پولي و اقتصاد كلان واكنش نشان 
نمي دهد. به ويژه كه متوجه شديم اينكه بيت كوين به 
اخبار پولي واكنش نشان نمي دهد، به سادگي قابل فهم 
نيست؛ زيرا نقش نرخ هاي تنزيل بانكي در قيمت گذاري 

بيت كوين باعث ايجاد ترديدهاي شده است.«
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متاحسابهايدونالدترامپدر
اينستاگراموفيسبوكرافعالكرد

متا كه دو س��ال پيش حس��اب هاي دونال��د ترامپ در 
فيسبوك و اينستاگرام را مسدود كرده بود، اكنون آنها را 
فعال كرده است. به گزارش ديجياتو، همانطور كه وعده داده 
شده بود، متا دو سال پس از تعليق حساب هاي اينستاگرام 
و فيسبوك »دونالد ترامپ«، رييس جمهور سابق ايالات 
متحده، اكنون آنها را فعال كرده است. البته غول فناوري 
قبلًا گفته بود كه اگر ترامپ دوباره سياست هاي متا درباره 
انتشار محتوا را زيرپا بگذارد، حساب هايش تعليق مي شود. 
متا نيز مانند توييتر و سرويس هاي ديگر، حساب ترامپ 
در پلتفرم هاي خ��ود را در ژانويه ۲۰۲۱ و پس از تمجيد 
از ش��ركت كنندگان در شورش كنگره مسدود كرد. اين 
شركت ابتدا حساب رييس جمهور سابق امريكا را به مدت 
۲۴ ساعت و سپس براي مدت نامحدودي به حالت تعليق 
درآورد. س��پس اين ش��ركت اعلام كرد كه حساب هاي 
ترامپ به مدت دو سال در حالت تعليق باقي خواهد ماند 
و پ��س از آن همه چيز دوباره م��ورد ارزيابي قرار خواهد 
گرفت. نهايتا چند هفته قبل مش��خص شد كه ترامپ 
بزودي به اينستاگرام و فيسبوك دسترسي پيدا خواهد 
كرد، مدتي پس از اينكه گفته ش��د او متا را براي بازيابي 
حساب هايش تحت فشار قرار داده است. در زمان نوشتن 
خبر فعالسازي دوباره حساب هاي ترامپ در اينستاگرام 
و فيسبوك، او كه براي سومين بار نامزد كاخ سفيد شده 
است، هيچ پست جديدي در هيچ يك از پلتفرم هاي متا 
ارسال نكرده است. توييتر ديگر شبكه اجتماعي بود كه 
حس��اب دونالد ترامپ را به طور دايمي مسدود كرد، اما 
مالك جديد اين ش��بكه اجتماعي، يعني ايلان ماسك 
پس از برگزاري يك نظرسنجي و طبق رأي كاربران آن، 
تصميم گرفت تا حساب رييس جمهور امريكا را دوباره فعال 
كند. با اين وجود، ترامپ هنوز در توييتر فعاليتي ندارد و 
ترجيح مي دهد روي شبكه اجتماعي اختصاصي خودش، 
 Trump كه توسط استارتاپ Truth Social يعني
 Media & Technology Group )TMTG(
 Truth ،توسعه پيدا كرده تمركز داشته باشد. به گفته او
Social تعامل كاربر بسيار بهتري نسبت به توييتر 

دارد و عملكرد آن »به طور فوق العاده اي خوب« است.

اسپيسايكساستفادهنظامي
اوكراينازاينترنتماهوارهاي

استارلينكرامحدودكرد
اسپيس ايكس اقداماتي را براي جلوگيري از استفاده ارتش 
اوكراين از استارلينك براي كنترل پهپادها در زمان جنگ 
انجام داده است. به گزارش ديجياتو، استارلينك در جنگ 
روسيه و اوكراين، به يكي از ابزارهاي حياتي براي دولت 
اوكراين تبديل شده اس��ت. اما به گفته رييس اسپيس 
ايكس، اين شركت اقداماتي را براي جلوگيري از استفاده 
ارتش اوكراين از استارلينك براي كنترل پهپادها در زمان 
جنگ انجام داده اس��ت. به گفته رييس اسپيس ايكس، 
»گوئين شاتول« در كنفرانسي در واشنگتن، استارلينك 
هرگز قرار نبود كه به يك سلاح تبديل شود: »بااين حال 
اوكرايني ها از روش هايي استفاده كرده اند كه غيرعمدي 

بوده و همچنين بخشي از هيچ توافقي نبوده است.«
محدوديتاستارلينكبرايكنترلپهپادها

شاتول در ادامه اين كنفرانس به خبرنگاران اعلام كرد كه 
گفته اش مربوط به گزارش هايي مي شوند كه از استفاده 
ارتش اوكراين از استارلينك براي كنترل پهپادها خبر 
مي دادن��د. اوكراين به ط��ور گس��ترده از پهپادها براي 
شناسايي موقعيت دشمن، هدف گيري و پرتاب بمب ها 
اس��تفاده مي كند. رييس اسپيس ايكس در ادامه گفت 
كه اين ش��ركت مي تواند اقدامات انجام دهد تا توانايي 
اوكراين براي چنين كاري كاهش پيدا كند. ش��اتول در 
ادامه اعلام كرد كه برخي از اين اقدامات انجام ش��ده اند 
و عملكرد استارلينك براي اين كار، محدود شده است. 
البته شاتول نگفت اس��پيس ايكس چه اقداماتي انجام 
داده است. به گفته شاتول، استفاده از استارلينك براي 
پهپادها، در توافق اسپيس ايكس با دولت اوكراين وجود 
نداشته است و قرارداد آنها تنها براي اهداف بشردوستانه 
مانند ارايه اينترنت به بيمارستان ها، بانك ها و خانواده هاي 
متأثر از حمله روسيه در نظر گرفته شده بود. در زمان حمله 
روسيه به اوكراين در نزديك به يكسال پيش، اسپيس 
ايكس شروع به ارسال ترمينال استارلينك به اوكراين 
كرد تا دولت بتواند به اينترنت دسترس��ي پيدا كند. در 
ادامه برخي از كشورها مانند ايالات متحده و فرانسه هزينه 
مربوط به ساير ترمينال ها را پرداخت كردند. در ابتدا روسيه 
به دنبال جلوگيري از استفاده دولت اوكراين از استارلينك 
بود و مي خواست مانع از ارسال سيگنال ها شود، اما ايلان 
ماسك، مديرعامل اس��پيس ايكس اعلام كرد كه اين 
شركت جلوي اين اقدامات روسيه را گرفته است. چندين 
ماه پيش استارلينك در اوكراين از دسترس خارج شد و 
دوباره به حالت اوليه اش بازگشت، بنابراين شايد اين قطعي 
مربوط به محدويت هاي اعمال ش��ده از سوي اسپيس 
ايكس باشد. البته شاتول در پاس��خ به اين سوال كه آيا 
اين قطعي ارتباطي با محدوديت ها دارد، گفت كه درباره 

پاسخ اين سوال مطمئن نيست و به آن جواب نمي دهد.

تحريمامريكاوانگليس
عليهيكگروههكروسي

امريكا و انگليس، هفت نفر از اعضاي گروه هك روس��ي 
»تريك بات« )TrickBot( را تحريم كردند. به گزارش 
ايس��نا، وزارت خزانه داري امريكا اعلام كرد اعضاي اين 
گروه ظاهرا با س��رويس هاي اطلاعاتي روس��يه ارتباط 
دارند و فعاليت هاي س��ايبري مخربي را انج��ام داده اند 
كه قربانيان غيرروسي را از س��ال ۲۰۱۴ هدف گرفته و 
شامل موجي از حملات باج افزاري عليه زيرساخت هاي 
حساس، بيمارستان ها، مراكز پزشكي در امريكا، انگليس 
و كشورهاي ديگر بوده است. محققان مايكروسافت پيش 
از انتخابات رياس��ت جمهوري سال ۲۰۲۰، در بحبوحه 
نگراني نس��بت به تلاش احتمالي روس��يه براي نفوذ به 
زيرساخت امريكا، موقتا ابزارهاي هك تريك بات را مختل 
كرده بودند. ويروس تريك بات، در مقطعي به عنوان يكي 
از تهديدهاي امنيتي مخرب اينترنت به شمار مي رفت 
كه قادر بود اطلاعات مالي را به سرقت برده و با انتشار در 
سراسر شبكه ها، باج افزار نصب كند. وزارت خزانه داري 
امريكا در بيانيه اي با اشاره به حملات باج افزاري عليه سه 
مركز پزشكي مينه سوتا كه شبكه هاي رايانه اي و تلفن ها 
را مختل كرده و باعث انحراف آمبولانس ها ش��د، اعلام 
كرد اعضاي گروه تريك بات علنا از راحتي هدف گرفتن 
مراكز پزشكي و سرعتي كه باج ها به اين گروه پرداخت 
ش��ده بود، مباهات كرده بودند. در بيانيه دولت انگليس 
آمده است تحريم ها به منزله آغاز كمپين اقدام هماهنگ 
عليه عاملان حملات باج افزاري توسط انگليس و امريكا 
است. تحريم هاي جديد امريكا، هر گونه اموال متعلق به 
اين هفت روسي را بلوكه كرده و هر گونه معاملات آنها در 
امريكا يا با نهادهاي امريكايي را ممنوع مي كند. تحريم هاي 
انگليس، دارايي اين افراد در انگليس را مسدود و سفر آنها 
به اين كشور را ممنوع كرده است. هنوز معلوم نيست كه 
آيا اين هفت نفر، دارايي هايي در امريكا يا انگليس دارند. 
اين تحريم ها تا حد زيادي نمادين به حس��اب مي آيند 
زيرا روسيه هم اكنون تحت تحريم هاي گسترده اي قرار 
دارد و هكرهاي روسيه معمولا از امريكا يا انگليس، دوري 
مي كنند. بر اساس گزارش بلومبرگ، كيفرخواستي 
عليه يكي از اين هفت نفر در دادگاه منطقه اي نيوجرسي 
امريكا اعلام شد. وي به عنوان يكي از اعضاي ارشد گروه 
تريك بات توصيف شده و به ارتكاب كلاهبرداري بانكي 

پيش از مشاركت در اين گروه، متهم شده است.

دانلودفيلترشكندرتركيه
افزايشيافت

استفاده از نرم افزار فيلترشكن )VPN( پس از اينكه مقامات 
تركيه روز چهارش��نبه دو روز پس از وق��وع زلزله ويرانگر، 
دسترسي به توييتر را محدود كردند، افزايش يافت. به گزارش 
ايسنا، وي پي ان پروتون كه يكي از بهترين فيلترشكن هاي 
تركيه در بازار اس��ت، با افزايش قابل توجه استفاده در اين 
كشور روبرو شد. ثبت نام هاي ساعتي در اوج، ۳۰ هزار درصد 
بالاتر از س��طح عادي افزايش ياف��ت. اگرچه هيچ توضيح 
رسمي درباره فيلتر توييتر ارايه نشد اما ديده بان اينترنت »نت 
بلاكس« اعلام كرد ممنوعيت توييتر راهي براي جلوگيري 
از انتشار اطلاعات نادرست پيرامون اين فاجعه در اينترنت 
بوده است. به نظر مي رسد توييتر اكنون در تركيه رفع فيلتر 
شده است اما با اين حال، استفاده از پروتون در تركيه، ۱۰ برابر 
شرايط معمول شده است. »نت بلاكس« فيلتر شدن توييتر 
در تركيه را نخستين بار روز چهارشنبه پس از مشاهده اعمال 
فيلتر مسدود كننده دسترسي به توييتر در همه شركت هاي 
خدمات سرويس اينترنتي )آي اس پي( تركيه، گزارش كرده 
بود. بر اساس گزارش وب سايت تِك رادار، اين ممنوعيت 
زماني اتفاق افتاد كه شهروندان تركيه به چنين سرويسي 
براي دريافت اطلاعات پس از وقوع زلزله مرگبار نياز داشتند. 
حتي از اي��ن بدتر، اين فاجعه در مقطعي، بر زيرس��اخت 
اينترنت تاثير گذاش��ت. در اين حال، رويترز گزارش كرد 
سران اپوزيسيون و كاربران شبكه اجتماعي از محدود شدن 
دسترس��ي به توييتر كه به افراد براي اشتراك گذاري 
اطلاعات درباره رسيدن كمك و محل افرادي كه زير آوار 

گير افتاده اند، كمك كرده بود، انتقاد كردند. 

اخبار

قيمت ارزهاي ديجيتال به پايين ترين حد خود در ۳  هفته اخير رسيد

روزهاي اوج بيت كوين دوام نياورد

نگاهيبهپيامدهايكمبودتراشهدرجهان
در پي كمبود تراشه در جهان گزارش هاي كلاهبرداري از سوي 
خريداران افزايش يافته زيرا شركت هاي قادر نبودند خريد 
تراشه  را از طريق توزيع كنندگان معتبر و مجاز تامين كنند، 
بنابراين سعي كردند خريدشان را از واسطه هاي كمتر شناخته 
شده انجام دهند و در نتيجه پول را براي خريد كالايي انتقال 
دادند كه هرگز به دست آنها نرسيد. به گزارش ايسنا، كمبود 
تراشه، زاده يك محاسبه اشتباه پس از شيوع پاندمي ويروس 
كرونا در س��ال ۲۰۲۰ بود. هنگامي كه كوويد ۱۹ در سراسر 
جهان گسترش پيدا كرد، بسياري از شركت ها انتظار داشتند 
مردم با دشوار شدن شرايط اقتصادي، ميزان هزينه هايشان را 
كاهش دهند. اما مردمي كه در خانه حبس شده بودند، شروع 
به خريد كردند و رايانه هاي بهتر و نمايشگرهاي بزرگ تري 
خريدند تا بتوانند از خانه به كار ادامه دهند. براي كودكانشان 
لپ تاپ هاي جديدي براي آموزش از راه دور خريداري كردند. 
تلويزيون هاي ۴k، كنسول هاي بازي، دستگاه هايي مانند كف 

شيرساز، سرخ كن و مخلوط كن هاي قوي خريدند تا زندگي 
در قرنطينه را دلپذيرتر كنند. از سوي ديگر اما خودروسازان 
غفلت كردند؛ اين شركت ها كارخانه هايشان را تعطيل كردند 
زيرا تقاضا به دليل عدم امكان مراجعه براي خريد س��قوط 
كرده بود. آنها به تامين كنندگان قطعه اعلام كردند ارس��ال 
قطعات از جمله تراشه هايي كه براي توليد خودروها بسيار 
ضروري هستند را متوقف كنند. س��پس يك باره تقاضا در 
اواخر سال ميلادي ۲۰۲۰ اوج گرفت. مردم مي خواستند از 
خانه خارج شوند و تمايلي به استفاده از حمل و نقل عمومي 
نداشتند. خودروسازان كارخانه هايشان را بازگشايي كردند و 
با سرافكندگي سراغ تراشه سازاني نظير TSMC و سامسونگ 
رفتند. اما پاسخي كه شنيدند اين بود كه بايد منتظر بمانند 
چراكه نمي توانند به سرعت كافي براي مشتريان وفادارشان 
تراشه توليد كنند. در اين زمينه مي توان گفت كه كمبود تراشه 
همچنان سبب مشكلاتي در توليدات خودرو در سطح جهاني 

شده است و اين مساله نگراني هايي را در سطح جهاني ايجاد 
كرد. كمبود شيشه عامل ديگري است كه اين بحران را تشديد 
كرد؛ توليدكنندگان بزرگ شيشه حوادثي را در پايگاه هاي 
توليدشان گزارش كرده اند كه شامل خاموشي در كارخانه 
نيپون الكتريك گلس در دسامبر و انفجار در كارخانه فاين 
تكنو كورياي AGC در ژانويه بود. گفته شده توليد خودرو در 
پي كمبود ناگهاني نيمه رساناها مختل شده و رشد درآمد اپل 
را محدود كرد اما در مقابل به بازار سازندگان تجهيزات توليد 
تراشه حسابي رونق بخشيد. اين شركت ها به عنوان بزرگ ترين 
برندگان كمبود جهاني تراشه ظاهر شده اند زيرا شركت هاي 
تراشه سازي به افزايش ظرفيت توليدشان براي پاسخگويي 
به تقاضاي فزاينده اقدام كردند. در اين ميان، شركت اپلايد 
متريالز كه بزرگ ترين سازنده تجهيزات توليد نيمه رسانا 
در جهان اس��ت، شاهد رش��د حدود ۴۰ درصدي ارزش 
سهامش در سال ميلادي ۲۰۲۰ بود و بهترين عملكرد را در 
شاخص نيمه رسانا داشته است. ارزش سهام شركت هاي 
بروكس اتوميشن، لام ريسرچ كورپ و كي ال اي كورپ در 
همين مدت هر يك بيش از ۲۳ درصد رشد كرد كه دو برابر 

رشد شاخص نيمه رساناي فيلادلفيا بوده است. 
توس��عه بودجه تجهي��زات از س��وي ش��ركت هاي بزرگ 
تراشه سازي و دولت هايي كه نگران نفوذ خارجي در تاسيسات 
توليد هستند، به وال استريت اين اطمينان را بخشيده كه روند 
صعودي مذكور قوي مي ماند. مش��كل كمبود تراشه زماني 
كه كوويد ۱۹ به سرعت شيوع يافت و باعث سقوط فعاليت 
اقتصادي و كاهش توليد شركت ها شد، غيرقابل تصور بود؛ 
اما پس از شوك اوليه، فروش بسياري از صنايع افزايش يافت 
و ش��ركت ها در تلاش براي افزايش موجودي انبارهايشان 
هستند. بسياري از شركت هاي تراشه سازي اكنون با حداكثر 
ظرفيت توليد مي كنند و دولت ها كمبود كارخانه هاي توليد 
تراشه را يك ريس��ك امنيت ملي مي بينند. در نهايت سال 
گذشته اعلام شد مديران ارشد ۲۰ شركت بزرگ كه نگران 
كمبود جهاني تراشه هستند، براي بحث درباره اين وضعيت 
در كاخ سفيد حضور پيدا مي كنند و يك مقام كاخ سفيد تاييد 

كرد مديران عامل سه ش��ركت خودروسازي بزرگ امريكا 
ش��امل استلانتيس ان وي كه ش��ركت مادر كرايسلر است 
 PACCAR، NXP ،و همچنين مديران گلوبال فوندري��ز
و ش��ركت تايواني TSMC در اين نشست حضور خواهند 
داشت. اما بحران كمبود تراشه چالش هاي ديگري هم به دنبال 
داشت به گونه اي كه گفته شد كمبود شديد نيمه رسانا باعث 
افزايش كم سابقه گزارش هاي كلاهبرداري از سوي خريداران 
در دو سال گذشته شده است. شركت ERAI در اين زمينه 
اعلام كرد: س��ال ميلادي ۲۰۲۱، ۱۰۱ مورد كلاهبرداري 
الكترونيكي از سوي شركت هاي مستقر در امريكا گزارش 
شد كه بالاتر از ۷۰ مورد در سال ۲۰۲۰ و ۱۷ مورد در پنج سال 
گذشته بود. در واقع شركت هايي كه به دنبال خريد تراشه هايي 
بودند كه قادر نبودند از طريق توزيع كنندگان معتبر و مجاز 
تامين كنند، بنابراين سعي كردند از واسطه هاي كمتر شناخته 
شده خريد كنند و پول براي خريد كالايي انتقال دادند كه هرگز 
به دست آنها نرسيد. گزارش اين كلاهبرداري، داوطلبانه بوده و 
اكثر كلاهبرداري هاي الكترونيكي توسط واسطه هاي فروش 
تراشه در چين، اتفاق افتاده است. به گفته كارشناسان صنعتي، 
 GIDEP اگرچه يك پايگاه داده قطعات تقلبي دولتي به نام
وجود دارد اما امكان گزارش دهي ناش��ناس ن��دارد از اين رو 
شركت ERAI، به پايگاه داده اصلي تبديل شده كه شركت ها 
براي بررسي مشكلات تراشه تقلبي و گزارش كلاهبرداري 
اس��تفاده مي كنند. با اين حال، آمارها نشان داد شمار وقايع 
تراشه تقلبي كه در سال ۲۰۲۱ به ERAI گزارش شد، ۵۰۴ 
مورد و در سال ۲۰۲۰، تعداد ۴۶۳ مورد بود و افت چشمگيري 
در مقايسه با ۹۶۳ مورد در سال ۲۰۱۹ داشتند. رييس شركت 
ERAI با بيان اينكه تعطيلي هاي مربوط به پاندمي كوويد 
ممكن است فعاليت تامين كنندگان محصولات تقلبي 
را دشوارتر كند، اظهار كرد: كالاهاي تقلبي پيشرفتگي 
بيشتري پيدا مي كنند. بر اس��اس گزارش رويترز، آمار 
واقعي احتمالا بسيار بيشتر اس��ت زيرا شركت ها از اين 
واهمه دارند كه شهرت برندشان مخدوش شود و ترجيح 

مي دهند خريد تراشه تقلبي را گزارش نكنند. 
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تعادل| فرشته فريادرس|
بخش خصوصي طي س�ال هاي اخي�ر بارها بارها 
در تريبون هاي مختلف نسبت به تعارض منافعي 
كه ميان بخ�ش دولتي و خصوصي ش�كل گرفته 
و به صنعت، تج�ارت و در مجموع اقتصاد كش�ور 
آسيب زده، هشدار داده و خواستار رجوع مسوولان 
دولتي به اصل 44 قانون اساس�ي براي تحقق اين 
مهم شده اس�ت. اما تاكتيك دولت براي تعامل با 
بخش خصوصي چه بايد باش�د؟ ريي�س اتحاديه 
صادركنن�دگان فرآورده هاي نفتي درگفت وگوي 
اختصاصي ب�ا »تع�ادل« در اي�ن ب�اره مي گويد: 
بخش خصوصي ي�ك سياس�ت گذار، رگولاتور و 
داوري مي خواه�د كه جلوي انحص�ار و تخطي از 
قان�ون را بگي�رد. از اين رو، سياس�ت گذار دولتي 
وتعيين كنن�دگان حاكميتي باي�د جايگاه بخش 
خصوصي را به رسميت بشناس�ند؛ چراكه رقابت 
نابرابر دولت وخصولتي ها با بخش خصوصي از يكسو 
و فضاس�ازي هاي منفي و هجمه ه�اي بين المللي 
عليه ايران از طرف ديگر، به عنوان يك مانع بزرگ 
عمل كرده وس�بب ش�ده كه ديگر كسي از بخش 
خصوصي جرات سرمايه گذاري نداشته باشد. احمد 
معروفخاني معتقداس�ت اگر فرآيندها در چرخه 
تجارت اصلاح نشود و عواقب سياست گذاري هاي 
غلط ارزي ومالياتي در نظر گرفته نشود، امكان دارد 
صادرات غيرنفتي مان در خيلي از موارد حتي به صفر 
برسد. بنابه اظهارات او، يك صادركننده به جاي اينكه 
تمركزش روي توسعه كسب و كار باشد، تمركزش بايد 
روي مهار پرونده سازي هاي باشد كه عليه او به دليل 
سياست گذاري هاي اشتباه ايجاد شده؛ مثل رفع تعهد 
بازگشت ارزي. چون قانون گفته اگر ارز را برنگردانند  
به عنوان قاچاقچي ارز معرفي مي ش�وند. اين فعال 
اقتصادي تاكيد مي كند، دولت بايد تدابيري بينديشد 
كه حداقل وضع فعلي موجود حفظ شود وتنها چاره  
حمايت از صنايع فعال فعلي و توافق بين المللي است. 
پيش بيني اين فعال اقتصادي از »آينده صادرات، بازار 

نفت و برجام« را در اين گفت وگو بخوانيد: 
    

  باتوجه اف�ت درآمدهاي ارزي چه در بخش نفتي 
وغيرنفتي، يكي از راه هاي كسب درآمد ارزي براي 
دولت، تمركز بر صادرات غيرنفتي است، آيا رويكرد 
بخش خصوصي در تجارت خارجي در دوران تحريم 
منفعلانه بوده يا اينكه دولتي ها مانع از حضور به موقع 

بخش خصوصي در اين عرصه شدند؟ 
اينكه گفته شود، بخش خصوصي كوتاهي كرده يا رويكرد 
منفعلانه داش��ته باش��د، اصلا پذيرفتني نيست؛ چراكه 
بحث انتفاع مطرح اس��ت؛ اما مش��كلي كه هم اكنون در 
بدنه سيستم اجرايي كش��ور وجود دارد بحث تعارضات 
وعدم تعريف صحيح تعاملات ونقش بخش خصوصي در 
تصميم گيري ها و سياست گذاري هاس��ت. در مناسبات 
اقتصادي مساله اي كه مقام معظم رهبري هم در ديدار با 
توليدكنندگان و صادركنندگان اشاره داشتند، بحث تقابل 
دولت و بخش خصولتي با بخش خصوصي بود. متاسفانه 
مشكل عديده ما اين است كه سياست گذاران اقتصادي 
دولتي و تعيين كنندگان حاكميتي نقش صحيح و رسمي 
براي بخش خصوصي تعري��ف نمي كنند و جايگاهي كه 
منجر به رشد اين بخش ش��ود را پيدا نمي كند. در وزارت 
نفت هم مصاديق بسياري از اين تعارض منافع وجود دارد 
كه شامل طيف زيرمجموعه ما در اتحاديه مي شود و به وفور 
مصاديقي داريم كه بخش دولتي يا خصولتي در بازارها با 
بخش خصوصي رقابت مي كند. بنابراين مشكل هميشه 
بر س��ر همين عدم تعريف جايگاه و عدم تعامل با بخش 
خصوصي است، اگرنه بخش خصوصي هيچگاه محكوم 
به كوتاهي نيس��ت؛ همه ايام هم به ويژه در اقتصادي كه 
اقتصاد تحريمي باشد، بخش خصوصي مي تواند گردان 

ويژه اقتصادي كشور باشد.
  يعن�ي معتقديد ك�ه تعارض بين بخ�ش دولتي 
وخصولتي با بخش خصوص�ي، به عنوان يك مانع 
بزرگ در حركت رو به جلوي چرخ اقتصاد، صنعت 

وتجارت عمل مي كند؟ 
بله. در اقتصاد تحريمي بخش خصوصي با توجه به انعطاف 
و تمركز تصميم گيري و وسعت اقداماتي كه پيش رو دارد، 
مي تواند نيروي ويژه كشور باشد و نقش بسزايي ايفا كند؛ كما 
اينكه در حدود دو دهه تحريم هم اين موضوع محسوس بوده 
و كسي نمي تواند آن را انكار كند. شايد در مصاديقي كه پاي 
بخش خصولتي در ميان بوده، دچار يك سري ناهماهنگي ها 
و ايراداتي در اجراي تصميمات بوديم اما در اقتصاد تحريمي 
در همه حوزه ها به ويژه حوزه انرژي و صنايع فولادي و باقي 
صنايع، بخش خصوصي به اندازه خود هم مي تواند نقش 
بسزايي داشته باش��د و هم تقويت كند. در شرايط فعلي 
كشور يك اجماع بين المللي منفي عليه ايران شكل گرفته 
و شايد هدف اصلي اجماع عليه ايران همين باشد كه رشد 
سرمايه گذاري كشور را منفي كنند. به طوري كه امروز ديگر 
كسي از بخش خصوصي جرات سرمايه گذاري ندارد؛ در 
شرايط فعلي كشور با اجماع بين المللي و فضاسازي هاي 
منفي كه عليه همه بخش هاي كشور از نظام و باقي بخش ها 
صورت مي گيرد، نيت اول مي تواند اين باشد كه رشد اقتصاد 
كشور منفي شود؛ در چنين برهه حساسي تنها چاره  اين 
است كه بخش خصوصي فعلي را كه در حوزه صنايع مختلف 
فعال است، با تمام وجود حفظ كرد و به معناي واقعي كلمه 

حمايت كنيم تا اين صنايع بتوانند توسعه يابند.
  تعارض منافع چيست و چرا بخش خصوصي نگران 

آن است؟
تعارض منافع آنجا ش��كل مي گيرد كه بازيگران دولتي 
خودشان مسوول نهادهاي تنظيم گر شده ومانع از شفافيت 

و تنظيم گري مي شوند. ريشه بسياري از مشكلات كنوني 
جامعه، تعارض منافع، عدم شفاف سازي و عدم تصويب نهاد 
تنظيم گر است واگر رگولاتوري در كشور شكل نمي گيرد، 
علت آن به تعارض منافع برمي گردد. بخش خصوصي يك 
سياس��ت گذار، رگولات��ور و داوري مي خواهد كه جلوي 
انحصار و تخط��ي از قانون را بگيرد. بخش خصوصي طي 
سال هاي اخير بارها بارها در تريبون هاي مختلف نسبت 
به تعارض منافعي كه ميان بخش دولتي و خصوصي شكل 
گرفته و به صنعت، تجارت و در مجموع اقتصاد كشور آسيب 
زده، هشدار داده و خواستار رجوع مسوولان دولتي به اصل 
44 قانون اساسي براي تحقق اين مهم شده است. همانطور 
كه پيش تر هم گفتم، مقام معظم رهبري هم در فرمايشات 
اخير خود، زيان تعارض منافع به اقتصاد را نيز گوشزد كردند. 
اميدواريم اين تلنگري به مسوولان مربوطه باشد تا با كنترل 
اين تعارض ها، بخش خصوصي را به رسميت بشناسند؛ 
چراكه اگر بخش خصوصي واقعي توسعه پيدا كند؛ چرخ 

صنعت، تجارت و به طور كل اقتصاد مي چرخد. 
  در حال حاضر بزرگ ترين چالش بخش خصوصي 

براي صادرات چيست؟ 
امروز معضل اول صادرات ما در همه حوزه ها بحث »تعهد 
ارزي« است. متاسفانه در اين بخش بسيار غيركارشناسي 
و بدون تامل عمل مي شود؛ كميته ها و شوراهاي مختلف 
تشكيل شده اما كمترين مشاركت از بخش خصوصي باعث 
شده تصميماتي كه گرفته و عملياتي مي شود؛ از كمترين 
كيفيت و وجاهت برخوردار باش��د و درحين اجرا مداوم با 
چالش و كمبودها روبه رو شويم؛ بنابراين درخواستي كه از 
همه ارگان ها و دستگاه هاي مرتبط داريم، اين است كه از 
بخش خصوصي مشاركت بگيرند. خيلي هم مي تواند مفيد 
باشد و به كارشناسي شدن و عملياتي شدن اين فرآيند تعهد 
ارزي كه در كشور تعريف شده كمك كند تا دستگاه هاي 
مربوطه، ازجمله وزارت اقتصاد، بانك مركزي و وزارت صمت 

در درجه بعدي به آن هدفي كه مد نظرشان است، برسند.
  آيا در تدوين سياس�ت هاي جديد ارزي از بخش 

خصوصي نظرخواهي شده است؟ 
مش��ورت خواهي از بخش خصوصي خيلي محدود و آن 
هم به واسطه پيگيري هايي كه از سوي خود تشكل هاي 
ات��اق صورت گرفته رخ داده اس��ت، ام��ا تصميم گيري و 
سياست گذاري در چنين مس��اله اي بايد با گستردگي و 
ارتباط تنگاتنگ باش��ند تا بتوانند يك فرآيند صحيح و 

منطقي كه قابل اجرا و به نفع كشور باشد، اتخاذ كنند.
  علاوه بر مباحث ارزي، صادركنندگان براي صدور 
كالاهايشان در شرايط فعلي با چه معضلات ديگري 

روبرو هستند؟ 
دغدغه ديگر اين اس��ت كه دولت بدون مشاركت بخش 
خصوصي يك سري فرآورده را مش��مول لغو امتيازهاي 
صادراتي و مشمول عوارض مالياتي مي كند )به طور نمونه؛ 
عودت ۹درصد ارزش افزوده لغو ش��ده است(، اگر عواقب 
اين موضوع در نظر گرفته نشود و اگر اصلاح نشود، تاثيرات 
منفي مي گذارد و ممكن است ما صادرات غيرنفتي مان را در 
خيلي از موارد حتي به صفر برسانيم. اين اقدامات مستلزم كار 
كارشناسي و مشاركت بخش خصوصي در تصميم گيري ها 
و فرآيندهاست تا اتفاقاتي كه به نفع كشور است را رقم بزنند. 
  صادركنندگان عنوان مي كنند كه با وجود گپ زياد 
بين بازار نيما و آزاد، محتمل زيان خواهند شد؛ آنها 
معتقدند اگر بانك مركزي بر سياست خود مبني بر 
تثبيت ارز، مصر باشد، نتيجه آن چيزي جز به حاشيه 
رفتن صادرات و واردات نخواهد بود. نظرتان در اين 

باره چيست؟ 
بله همينطور است. اگر فرآيند صحيح را ايجاد نكنيم، امكان 
دارد كه همه به دنبال مسيرهايي براي دور زدن فرآيندها 
بروند، در آ ن صورت ايراد و اشكال هم متوجه بخش خصوصي 
مي شود و هم بخش دولتي. در نتيجه شايد به جايي برسيم 
كه ارز به كشور عودت داده نشود. بايد يك فرآيند صحيح 
عملياتي راه اندازي كنيم؛ بخش خصوصي دنبال كار كردن 
اس��ت، دنبال اين است كه ارز به كش��ور برگردد؛ زيرا بايد 
سرمايه در گردش را تامين كند. اما اگر ما فرآيند غلطي ايجاد 

كنيم و همه را درگير پرونده هاي مختلف كنيم؛ صادركننده 
به جاي اينكه تمركزش روي توس��عه كس��ب و كار باشد، 
تمركزش روي مهار پرونده سازي هايي خواهد بود كه در اثر 
اين فرآيندهاي غلط تعريف شده، ايجاد شده است؛ »مثل 
بازگشت ارز.« به گونه اي كه امروز به وفور اعضاي ما دغدغه 
موضوع بازگش��ت ارز را دارند؛ چون قان��ون گفته اگر ارز را 
برنگردانند. به عنوان قاچاقچي ارز معرفي مي شوند. بنابراين 
دغدغه خيلي از صادركنندگان اين است كه به عنوان متخلف 
معرفي نشوند. واحدهاي صنفي كه همه با سلامت كاري، 
ش��رافت و زحمت در اوضاع سخت اقتصادي كار توليدي 
مي كنند، بيشتر از اينكه تمركزشان روي كارشان باشد، روي 

مسائل جانبي ومنفي است.
  سهم فرآورده هاي نفتي در سبد صادراتي چقدر 

است و به كدام كشورها صادرات انجام مي شود؟ 
در حال حاضر صادرات فرآورده هاي نفتي به كش��ورهاي 
همسايه مثل »عراق، پاكستان، افغانستان« و كشورهاي 
حوزه »CIS« انجام مي شود. هرچند در موضوع افغانستان، 
به واسطه يك سري تصميمات نسنجيده از سوي حكومت 
طالبان، حجم صادرات مان بس��يار كاهش پي��دا كرده و 
صادرات فرآورده هاي هيدروكربني كمت��ر از ۵۰ درصد 
نسبت به 6 ماه اول سال شده است. يكي از دغدغه هاي ما در 
اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي نفتي پيگيري همين 
موضوع اس��ت. از اين رو رايزني هاي متعددي در سطوح 
مختلف از س��وي اتاق بازرگاني و اتحادي��ه و  دولت انجام 
مي شود و اميدواريم بتوانيم در آينده نزديك اين موضوع 

را به نتيجه اي برسانيم.
  اگر در جريان آمارها باشيد صادرات كشور در آبان 
ماه 32ميليارد دلار بوده، اما در آذر 36 ميليارد دلار 
و ديماه سال جاري با يك جهش به 45 ميليارد دلار 
افزايش يافت؛ تحليل تان از ميزان صادرات چيست 

و اين رشد را ناشي از چه مي دانيد؟ 
متاسفانه آمارهاي دقيقي حتي از عملكرد صادراتي اعضاي 
خود اتحاديه هم نداريم و دستگاه ها هم همكاري نمي كنند؛ 
البته يكسري توجيهاتي وجود دارد مانند تحريم و اينكه 
ابلاغاتي به آنها شده كه آمار و ارقام منتشر نشود. به همين 
دليل هم گمرك و هم بانك مركزي تعامل خوبي در زمينه 
انتشار آمار ندارند؛ البته به صورت شفاهي در برنامه هاي 
مختلف از آمار مي ش��نويم كه مستند نيست. اما در مورد 
افزايش صادرات بايد گفت كه از نظر ارزش دلاري اين اتفاق 
درچرخه تجارت كشور افتاده است؛ چون در حوزه نفت و 
گاز در 6 ماه اخير افزايش قيمت داشتيم؛ پس طبيعي است 
كه اين افزايش قيمت خودش را در افزايش صادرات از نظر 

ارزشي نشان بدهد. 
  به عبارتي جهش درآمدهاي ارزي نفتي به دليل 

افزايش قيمت بوده است؟ 
بله. به دليل ركود اقتصادي در بازار چين وعدم كنترل كرونا 
نرخ بسياري از فرآورده هاي نفتي و پتروشيمي ايران كاهش 
پيدا كرده بود، اما در ماه هاي گذشته اين موج در چين مهار 
شد و نرخ ها افزايشي ش��د. بنابراين افزايش ارقام ارزي به 
جهت افزايش آمارها مي تواند اتفاق افتاده باشد؛ اگرنه ما 
در توليدات مان روند افزايشي را شاهد نبوديم؛ از آنجايي كه 
توليد گاز نداريم و عدم توزيع صحيح حامل هاي انرژي هم 
انجام نمي شود، پس افزايشي حجمي نداشته ايم؛ بنابراين 
آمارها به لحاظ حجمي كاهش بوده، اما به لحاظ عددي اگر 

افزايش پيدا كرده به دليل افزايش آمارهاي جهاني است.
  نفت مان را ارزان مي فروشيم؟

تحريم ها و فشارهاي ناشي از تحريم ها موجب يك تحميل 
هزينه به ما مي ش��ود. تحريم ه��اي مختلف پولي بانكي، 
كشتيراني، تحريم نفتي و تحريم متعدد شركت هايي كه 
در اين حوزه فعالند؛ همه اينها باعث مي شود هزينه اي به 
فروش ما تحميل شود. اما با همه اين هزينه ها و سختي ها 
جريان مبادلات ايران قطع نش��ده و همچنان ادامه دارد؛ 
حتي در مقاطعي كه روسيه را هم مشابه ما تحريم كردند، 
ما به لحاظ قيمت فروش نسبت به روسيه خيلي جلوتر و 

بهتر عمل كرديم.
  با توجه به تعليق مذاكرات برجام، چشم انداز بازار 

نفت را چگونه مي بينيد؟ 
الان اخبار اميدواركننده اي درباره كنترل اپيدمي كرونا و 
كنترل ركود ناشي از يكسري مسائل سياسي و اجتماعي 
كه در ايام گذشته شاهد بوديم، شنيده مي شود. اگر »چين« 
بتواند اين موارد را كنترل كند، از آنجايي كه بازار چين بازار 
مولد دنياست، اگر به حركت دربيايد، ما هم شاهد افزايش 
تقاضاي فرآورده ها خواهيم بود و قبل از آن افزايش قيمت 
جهاني نفت خام رخ مي دهد. از طرف ديگر، الان ش��اهد 
هستيم كه »عربستان« به شدت ديپلماسي خود را فعال 
كرده كه بتواند قيمت جهاني نفت را كنترل كند و در بازه هاي 
مشخصي، از كاهش قيمت ها جلوگيري كند. همچنين 
شاهد حركات دستگاه ديپلماسي عربستان هستيم كه در 
مقاطعي باعث شكاف بين عربستان و امريكا بوده؛ از طرف 
ديگر امريكا خيلي تمايلي به افزايش قيمت ها ندارد؛ هم به 
خاطر هزينه اي كه به صنايع خودش تحميل مي شود و هم 
به خاطر فشاري كه مي خواهد به روسيه بياورد. بنابراين 
تمايلي ندارد كه خيلي بازار حركت رو به بالايي داشته باشد. 
بنابراين در شرايط پيچيده اي هستيم و عوامل مختلفي 
در پيش بيني  بازار تعيين كننده است و خيلي نمي توان به 

پيش بيني هاي بلندمدت اميدوار بود.
  اگر برجام به نتيجه مش�خصي نرسد و در همين 
حالت بلاتكليفي بماند؛ ب�ه نظرتان صادرات نفتي 
وغيرنفتي ايران بيش�تر از وضعي�ت كنوني دچار 

چالش خواهد شد؟ 
اولا كه ما اميدواريم برجام به نتيجه برسد؛ اخيرا هم شاهد 
بوديم كه برخ��ي بنيادهاي مطالعاتي امريكايي روي اين 
مساله به دولت امريكا مشاوره مي دهند، كه تمركز را از برجام 
خارج نكند و آن را به يك نتيجه مشخص برساند؛ بنابراين 
اميدواريم چه در قالب برجام يا در خارج از برجام يك توافقي 
حاصل شود. اما چنانچه اين توافق حاصل نشود وضع موجود 
ادامه خواهد داشت دولت بايد دورانديشي وتدابيري اتخاذ 
كند كه بتوانيم وضع فعلي را حفظ كنيم و از وضع موجود 
عد ول نكنيم؛ به عبارتي كنترل بازار ارز و تامين اقلام اساسي 
كشور بايد ادامه يابد. همچنين با نگاه به رشد اقتصادي و رشد 
سرمايه گذاري كه تنها چاره مان حمايت از صنايع فعلي 
فعال كشور است، بتوانيم شرايط را با همه سختي هايي كه 

هست بهبود ببخشيم.
  آقاي معروفخاني يك اق�دام جنجالي كه دولت 
در بودجه سال آينده انجام داده؛ اينكه سقف نرخ 
خوراك پتروشيمي ها به ۷۰۰۰ تومان رسانده يعني 
نسبت به س�ال گذشته رش�دي 4۰ درصدي دارد 
)در س�ال گذشته اين ميزان 5 هزار تومان براي هر 
متر مكعب بود( اين نش�ان مي دهد، دولت بر روي 
اين افزايش حساب ويژه اي باز كرده، اما فعالان اين 
حوزه را نگران كرده؛ پيش�نهادي براي جبران اين 

وضعيت داريد؟ 
بله متاسفانه پتروشيمي ها، به ويژه متانولي ها، صنايع مورد 
توجه دولت جهت جبران كسري بودجه اند. اين درحالي 
است كه افزايش نرخ خوراك با توجه به شرايطي كه گاز 
در كشور داشت مي توانس��ت اتفاق بيفتد، اما اگر پيش 
زمينه هاي لازم در اين موضوع انديشيده مي شد، شايد تا 
اين حد دچار وخامت اوضاع نمي شديم. بهتر اين بود، در 
ازاي افزايش نرخ خوراك، تسهيلاتي را براي اين واحدها 
قائل ش��ويم تا هم در حوزه هاي پايين دستي و تكميل 
زنجيره ارزش خودشان س��رمايه گذاري كنند، هم اين 
افزايش خوراك جبران شود. اما اتفاقي كه الان شاهدش 
هستيم اين است كه پتروشيمي ها، خصوصا متانولي ها از 
اين تصميم دولت متضرر مي شوند. باتوجه به بررسي هاي 
كارشناسي هم كه در اتحاديه صادركنندگان فرآوده هاي 
نفت، گاز وپتروشيمي انجام شده قطعا زيانده خواهد بود. 
همه به مساله كس��ري بودجه و درآمدهاي ارزي واقف 
هستيم؛ منتها تصميم گيرندگان بايد با يك برنامه  ريزي 
درس��ت در دوره هاي مشخصي چاره اي بينديشند و به 
جاي اينكه اين بخش ها را تحت فشار قرار دهيم و كاسه 
چه كنم كنم در دست بگيريم، بايد با ارايه تسهيلاتي زيان 
ناشي از افزايش نرخ خوراك به اين بخش ها جبران شود. 

رويداد
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توليد خودرو
از برنامه صمت عقب ماند

اگرچه وزارت صمت بر توليد ۱.6 ميليون دستگاه خودرو 
براي امسال تاكيد مي كرد اما برآوردها حكايت از توليد ۱.۲ 
ميليون دستگاه تا پايان سال دارد كه بيانگر عقب ماندگي 
۳۰ درصدي نسبت به برنامه است. خبرگزاري مهر نوشت: 
بررسي روند توليد خودرو از سال ۱۳۹۸ به اين سو بيانگر 
شروع آهنگ رش��د در اين صنعت است؛ در ۱۲ ماه سال 
۱۳۹۸ معادل 6۷۱ هزار و 4۳۵ دستگاه خودرو در كشور 
توليد شد كه اين عدد در سال ۱۳۹۹ به ۸۱4 هزار و ۵۰۹ 
دستگاه، در سال ۱4۰۰ به ۸۳۱ هزار و ۵۷6 دستگاه و در 
۱۰ ماهه سال ۱4۰۱ به ۹۹4 هزار و ۱۵6 دستگاه رسيده 
است. از اين ميزان سهم خودروهاي سواري در سال ۱۳۹۸ 
معادل 6۱4 هزار و ۵۰۹ دستگاه، در سال ۱۳۹۹ معادل 
۷۳۹ هزار و ۹۰۷ دس��تگاه، در سال ۱4۰۰ معادل ۷۵۲ 
هزار و ۳۱۳ دستگاه و در سال ۱4۰۱ معادل ۸6۲ هزار و 
4۷۰ دستگاه بوده است. بر همين اساس، ميزان توليد كل 
خودرو در ۱۰ ماهه امسال نسبت به سال ۱۳۹۸ معادل 4۸ 
درصد، در سال ۱۳۹۹ معادل ۲۲ درصد و نسبت به سال 
۱4۰۰ معادل ۲۰ درصد افزايش يافته است. همچنين 
ميزان رشد توليد خودروهاي سواري در ۱۰ ماهه امسال 
نسبت به سال ۱۳۹۸ معادل 4۰ درصد، در سال ۱۳۹۹ 
معادل ۱۷ درصد و نسبت به سال ۱4۰۰ معادل ۱۵ درصد 
بوده است. نكته قابل توجه آنكه مسوولان وزارت صمت 
بارها تاكيد كردند كه توليد خودرو در سال ۱4۰۱ به يك 
ميليون و 6۰۰ هزار دستگاه خواهد رسيد، با اين حال طبق 
برآوردهاي انجام شده از سوي اين وزارتخانه، توليد خودرو 
تا پايان سال تا مرز يك ميليون و ۲۰۰ هزار دستگاه جلو 
خواهد رفت؛ يعني توليد خودرو در سال جاري تقريباً ۳۰ 

درصد از برنامه پيش بيني شده عقب مي ماند.

سرپرست اداره كل فرهنگ
و ارشاد اسلامي استان مطرح كرد 

عضويت ۲ هزار هنرمند 
چهارمحال و بختياري

در صندوق اعتباري هنر
سرپرست اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي چهارمحال و 
بختياري گفت: هنرمندان در رشته هاي مختلف هنري 
در استان در حال فعاليت هستند و حدود ۲ هزار نفر در 
صندوق اعتباري هنر استان عضويت دارند. پيام احمدي 
در گفت وگو با خبرنگار مهر، اظهار كرد: شرايط حال حاضر 
در حوزه فرهنگ و هنر با شرايط پيش از انقلاب به هيچ وجه 
قابل مقايسه نيست.وي افزود: به لحاظ زيرساخت هاي 
فرهنگي، شرايط در شهرستان هاي شهركرد، بروجن، 
فارس��ان، لردگان و اردل خوب اس��ت و فرهنگسراها و 
مجتمع هاي فرهنگي اين شهرستان ها در وضعيت مناسب 
قرار دارند.سرپرس��ت اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي 
چهارمحال و بختياري ادامه داد: كتابخانه ها، كانون هاي 
فرهنگي و هنري مساجد و آموزشگاه هاي آزاد هنري در 
شهرستان هاي ذكر شده فعال هستند.احمدي عنوان كرد: 
بنا است در مركز دو شهرستان كوهرنگ و كيار در دو سال 
آينده مجتمع هاي فرهنگي يا فرهنگسرا افتتاح شود.وي 
خاطرنشان كرد: در شهرستان هاي بن و سامان با تدابيري 
كه اتخاذ شده است، شرايط زيرساخت هاي فرهنگي بهبود 
پيدا مي كند و مجتمع هاي فرهنگي و هنري كه در اين دو 
شهرستان كلنگ زني شده است به بهره برداري مي رسند.

سرپرست اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي چهارمحال و 
بختياري اضافه كرد: از نظر تعداد هنرمندان در رشته هاي 
مختلف هنري در استان نيز شرايط خوب است هرچند 
جاي كار بيشتر وجود دارد، در حال حاضر حدود ۲ هزار 
هنرمند اين استان در صندوق اعتباري هنر عضويت دارند.

احمدي بيان كرد: اين م��ژده را به فعالان صنعت چاپ 
و تبليغات چهارمحال و بختياري مي دهم كه ش��رايط 
عضويت آنان در صندوق اعتباري هنر فراهم شده است.

وي تاكيد كرد: حدود ۲۰۰ خبرنگار و ده ها موسسه قرآني، 
انجمن ادبي و هنري فعال در سطح چهارمحال و بختياري 
وجود دارد و همه تلاشمان اين است كه بتوانيم شرايط 
رش��د و تعالي هنر و هنرمندان در استان را فراهم كنيم.

سرپرست اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي چهارمحال و 
بختياري يادآور شد: در دولت سيزدهم به دنبال تحول و 
تحقق عدالت فرهنگي هستيم، از همين رو طرح آموزش 
هنر در مناطق محروم را در دستوركار قرار داديم.احمدي 
افزود: علاقه مندان در دورافتاده ترين مناطق در چهارمحال 
و بختياري هم مي توانند در آموزش هاي هنر ش��ركت 
كنند. وي ادامه داد: همچنين هنرستان هنرهاي زيبا از 
سال گذشته در چهارمحال و بختياري ايجاد شده است 
و دانش آموزان مي توانند در اين هنرس��تان به تحصيل 
هنر بپردازند.سرپرست اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي 
چهارمحال و بختياري عنوان ك��رد: در حال انجام برش 
استاني سند مهندسي فرهنگي كشور هستيم، مقدمات 
اوليه تدوين اين سند فراهم شده است.احمدي خاطرنشان 
كرد: ظرفيت هاي خوبي در سطح چهارمحال و بختياري 
از نظر مجوزهايي كه مي توانيم به موسسات اعطا كنيم، 

ظرفيت صندوق اعتباري هنر و... فراهم شده است.

 sp500 تحويل بيل بكهو
سنوپارس به شهرداري بازفت

به گزارش روابط عمومي شهرداري و شوراي اسلامي شهر 
بازفت: تحويل يك دستگاه بيل بكهو sp۵۰۰ سنوپارس 
به ش��هرداري بازفت اس��تان چهارمحال وبختياري: با 
پيگيري هاي مستمر شوراي اسلامي و شهردار شهر بازفت 
و با نظر مساعد استاندارمحترم جناب حيدري، معاونت امور 
عمراني استانداري جناب حيدري و مديركل محترم امور 
شهري و شوراهاي استانداري جناب مهندس عبدالغني 
و همچنين با تلاش و پيگيري هاي چند جانبه فرماندار 
شهرستان كوهرنگ، يك دستگاه بيل بكهو سنو پارس به 
ارزش دوميليارد و پانصد ميليون تومان به شهرداري بازفت 
تحويل داده شد.اميدواريم كه مورد بهره مندي واستفاده 
درش��هر بازفت جهت خدمت به مردم شريف و فهيم در 

جهت توسعه و پيشرفت اين شهر زيبا قرار بگيرد.

بيش از ۱0 ميليون وسيله نقليه
در مرز فرسودگي

ارزيابي عملكرد برنامه پنج س��اله ششم توسعه در بخش 
صنعت نشان مي دهد كه در طول اين برنامه هفت درصد 
احكام فاقد عملكرد و بيش از ۵۰ درص��د از احكام داراي 
عملكرد فاقد اثربخش��ي بوده كه بخش��ي از آنها مربوط 
به جايگزيني محصولات كم ب��ازده صنعتي و پرمصرف 
و ارتقاي ايمني خودرو متناس��ب با حدكثر سرعت بوده 
است. به گزارش ايسنا، مركز پژوهش هاي مجلس با هدف 
آسيب شناس��ي و ارايه رويكرده��اي كلان جهت تدوين 
برنامه هفتم توسعه، عملكرد برنامه پنج ساله ششم توسعه 
اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي بخش هاي مختلف را ارزيابي 
كرده كه در ادامه بخش هايي از آن آمده است. نتايج كلي 
بررسي ها نشان مي دهد رويكردهاي كلان سياست هاي 
صنعتي، فناوري، تجاري، مالي و پولي برنامه ششم توسعه 
در بخش صنعت بر اس��اس تعيين اولويت هاي صنعتي 
به عنوان برشي از اس��تراتژي توسعه صنعتي، استفاده از 
دانش و نوآوري كش��ورهاي صاحب فناوري و حمايت از 
شركت هاي دانش بنيان با استفاده از ظرفيت هاي داخلي، 
توسعه بازارهاي صادراتي و جذب شركت هاي معتبر جهاني 
و منطقه اي در زنجيره هاي توليد داخلي از طريق تقويت 
ديپلماسي اقتصادي و تلاش براي الحاق به سازمان تجارت 
جهاني، اختصاص س��هم حداقل 4۰ درصد از تسهيلات 
بانكي و برنامه ريزي براي افزايش س��رمايه صندوق هاي 
مرتبط با بخش صنعت، ممنوعيت معافيت مالياتي جديد 
و تخصيص منابع از محل عوارض ماليات بر ارزش افزوده 
براي تأمين منابع تكميل زيرساخت شهرك هاي صنعتي، 
بوده است. بخشي از اين گزارش به نتايج ارزيابي عملكرد 
احكام مرتبط با بخش صنعت اختصاص يافته است. بر اين 
اساس از بين احكام برنامه ششم كه مرتبط با بخش صنعت 
است، در طول برنامه شش��م توسعه، هفت درصد احكام 
فاقد عملكرد، بي��ش از ۵۰ درصد از احكام داراي عملكرد 
فاقد اثربخش��ي، حدود ۳6 درصد داراي عملكرد نس��بتا 
اثربخش و هفت درصد داراي عملكرد كاملا اثربخش بوده 
است. بخشي از احكامي كه فاقد عملكرد يا داراي عملكرد 
فاقد اثربخشي بوده مربوط به احكام با داراي عملكرد فاقد 
اثربخشي يا فاقد عملكرد در حوزه نوسازي صنايع، اختصاص 
منابع به زيرساخت شهرك هاي صنعتي و صادرات است 
كه در گزارش جداگانه به آنها پرداخته شد. اما اين گزارش 
مربوط به خودروهاي فرس��وده و كيفيت خودروها است. 
گفتني است پوشش خطرات افزايش سالانه بيش از ۱۰ 
درصد نرخ ارز در بودجه سنواتي و حضور موثر نظام آموزش 
عالي كشور در توليد، توسعه و نشر علم و فناوري نيز از ديگر 
احكامي است كه نتايج حاصل فاقد اثر بخشي ارزيابي شده 
است. اجراي طرح جايگزيني محصولات كم بازده صنعتي 
و پرمصرف س��الانه ۲۰ درصد نيز كه در ماده ب ماده 46 
مطرح شده از جمله ديگر احكام مهم برنامه ششم توسعه 
بوده كه فاقد اثربخشي ارزيابي ش��ده است. اهم اقدامات 
انجام شده در اين راستا شامل بازنگري مصوبات و قوانين 
اسقاط خودرو و آماده سازي لايحه براي تصويب در دولت و 
مجلس و از رده خارج شدن خط توليد پرايد و پژو؛ پيگيري 
توليد خودروهاي برق��ي و دونيرويي به تع��داد ۱۵ هزار 
دستگاه و موتورسيكلت ۵۰ هزار دستگاه در سال ۱۳۹۹ 
و تصويب آيين نامه اجرايي طرح جايگزيني محصولات 
كم بازده صنعتي و پرمصرف طي مصوبه هيات وزيران در 
س��ال ۱۳۹۸ است. اما در عمل طي ساليان اخير معافيت 
خودروسازان داخلي از گواهي اسقاط از طرفي و ممنوعيت 
واردات خ��ودرو براي جلوگيري از خروج ارز از طرف ديگر 
منجر به كاهش چشمگير اسقاط خودرو شده است. اين 
موضوع منجر به كاهش چشمگير ۷۰ درصد اسقاط خودرو 
در سال ۱۳۹۷ و تداوم روند كاهشي در سال هاي ۱۳۹۸ و 
۱۳۹۹ شد كه تعطيلي مراكز بازيافت و اسقاط خودروهاي 
فرسوده را به همراه داشته به طوري كه طي سه سال اخير 
بيش از ۸۵ درصد اين مراكز تعطيل شده اند. اين در حالي 
است كه در حال حاضر بيش از ۱۰ ميليون وسيله نقليه در 
مرز فرسودگي در كشور وجود دارد كه بيانگر ضرورت اقدام 
جدي در اين حوزه اس��ت. در آيين نامه اجرايي اين حكم 
مقرر شده بود كه شش ماه پس از لازم الاجرا شدن اين قانون 
تهيه و به تصويب برسد. اما آيين نامه با تأخيري نزديك به 
دو سال در تاريخ سال ۱۳۹۸ به تصويب رسيد. در نتيجه 
اگرچه اقداماتي در خصوص اجراي اين حكم انجام شده اما 

با توجه به نتايج حاصل فاقد اثر بخشي ارزيابي شده است.

رفع تعهد ارزي محصولات 
صادراتي به افغانستان

مش��اور اقتصادي نماينده ويژه رييس جمه��ور در امور 
افغانستان از ارايه تس��هيلات جديد در رفع تعهد ارزي 
صادركنندگان محصولات ايراني به كشور افغانستان خبر 
داد. به گزارش صدا وسيما، محمدمهدي جوانمرد قصاب 
گفت: يك��ي از دغدغه هاي هميش��گي صادركنندگان 
محصولات ايراني به افغانستان مس��اله رفع تعهد ارزي 
بوده اس��ت كه در هماهنگي انجام شده با بانك مركزي، 
راهكارهايي در اين زمينه اتخاذ گرديده كه از روز يكشنبه 
۲۳ بهمن ماه جاري به مرحله اجرا گذاشته خواهد شد. 
وي خاطرنشان كرد: اين موضوع مطمئناً باعث رضايت 
صادركنندگان و رفع مش��كلات ناشي از بازگشت ارز به 
كشور مي شود. جوانمرد قصاب همچنين بيان كرد: يقيناً 
با راهكارهايي كه مدنظر قرار گرفته از نظر نرخ تبادل ارز 
براي صادركنندگان به ريال به نفع تجار دو كشورخواهد 
بود. به گفته وي؛ به منظور تسهيل تجارت و ساماندهي 
نقل و انتقالات پولي بين دو كشور دوست و برادر ايران و 
افغانستان و همچنين ايجاد بستر مناسب براي بازگشت ارز 
حاصل از صادرات به افغانستان به چرخه اقتصادي كشور و 
تسهيل رفع تعهد ارزي صادركنندگان، با توجه به توافقات 
بعمل آمده مقرر گرديده از اين به بعد صادر كنندگان به 
افغانستان نسبت به افتتاح حساب ارزي و ريالي نزد بانك 
صادرات اي��ران اقدام و ارز حاصل از ص��ادرات خود را در 
حساب ارزي خود دريافت و سپس با فروش ارز به بانك 
نسبت به رفع تعهد ارزي اقدام نمايند.وي همچنين گفت: 
بر همين اساس بانك صادرات به نيابت از بانك مركزي 
خريد ارز حاصل از صادركنن��دگان را با نرخ توافقي و در 
چارچوب ضوابط و مقررات بانك مركزي انجام خواهد داد. 
نرخ توافقي براي ارز حاصل از صادرات غيرنفتي بر اساس 
نرخ بازار مبادله طلا و ارز تعيين خواهد شد و مطلوبيت لازم 

را براي صادركننده از هر حيث خواهد داشت. 

معروفخاني، رييس اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي نفتي در گفت وگو با »تعادل«:

تاكتيك دولت در مواجهه با بخش خصوصي چه بايد باشد؟

رقابت نابرابر در پارلمان اقتصادي
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خبرروز

مرگ نهنگ ها در پي زلزله 
طبق اعلام مقامات قبرس در روز جمعه، جنازه چندين نهنگ در سواحل شمالي اين كشور پيدا شده  كه احتمالا دليل مرگ آنها، 
زلزله هاي اخير در كشورهاي تركيه و سوريه بوده است. روز جمعه جنازه شش نهنگ در سواحل شمالي قبرس يافت شد و اداره 
شيلات و تحقيقات دريايي قبرس اعلام كرده كه روز پنجشنبه نيز چهار نهنگ ديگر دراين منطقه پيدا شده بودند كه سه تا از 
اين 4 نهنگ، زنده بوده و به دريا بازگردانده شدند ولي نهنگ چهارم مرده بود. كارشناسان معتقدند كه زلزله شديد روز دوشنبه 
تركيه مي تواند علت مرگ اين نهنگ ها بوده باشد. اين حيوانات داراي سيستم پژواك يابي هستند كه تحت تاثير صداهاي دريا 

قرار دارد و ممكن است علت اين اتفاق تحت تاثير تمرين هاي نظامي، لرزه هاي مصنوعي يا زلزله طبيعي در منطقه بوده باشد.

رويداد

بحث بدهي دولت به تامين اجتماعي و نحوه بازپرداخت 
آن در لايحه بودجه، يكي از اساس��ي ترين مس��ائل اين 
روزهاي طبقه كارگر است؛ آيا علي رغم بي توجهي دولت 
به لزوم بازپرداخت عادلانه اين بدهي، اعضاي كميسيون 

تلفيق قرار است حامي كارگران و بازنشستگان باشند؟
رييس اتحاديه پيشكسوتان جامعه كارگري در اين رابطه 
به ايلنا مي گويد: از اعضاي كميسيون تلفيق مي خواهيم 
لايحه بودجه را به گونه اي اصلاح كنند كه دولت موظف 
شود بدهي خود به سازمان را با احتساب سود آن بپردازد. 
حسن صادقي مي افزايد: در حال حاضر بودجه ۱4۰۲ در 
كميسيون تلفيق بودجه مجلس در حال بررسي است اما 
متاسفانه در تبصره ۵ اين لايحه كه مربوط به هزينه هاي 
دولت است، بندي تحت عنوانِ »بند ل« گنجانده اند كه 
در آن آمده بدهي دولت به تامين اجتماعي به نرخ ساده 
محاسبه شود. او ادامه مي دهد: اين در حالي است كه در 
ارتباط با نحوه محاسبه بدهي دولت به سازمان، هم راي 
ديوان عدالت را داريم و هم ماده ۲۸ قانون تامين اجتماعي 
را؛ اين ماده قانوني در سال ۱۳۵4، دولت را مكلف كرده 
هرساله سهم سه درصدي حق بيمه بيمه شدگان را در 
بودجه لحاظ و پرداخت كند. در طول دهه هاي گذشته 
هر گز به اين الزام عمل نشده؛ حالا چطور مي خواهند اين 

بدهي انباشته و تاريخي را به نرخ ساده محاسبه كنند؟!

  تعهدات دولت در بودجه 1402 
ديده نشده است

صادقي به دومين گ��زارش مركز پژوهش هاي مجلس 
در رابطه با بودجه س��ال آينده اشاره مي كند كه در آن به 
موضوعِ »عدم پيش بيني بازپرداخت بدهي دولت به تامين 
اجتماعي« به عنوان يك نقص بودجه اي پرداخته شده 
و آمده اس��ت كه تعهدات قانوني دولت در بودجه ۱4۰۲ 
ديده نشده است. او اضافه مي كند: انتظار داريم اعضاي 
كميسيون تلفيق بودجه، به نظرات كارشناسي اهميت 

بدهند و نظر مركز پژوهش ها را به عنوان بازوي كارشناسي 
مجلس بپذيرند. اين مركز پژوهشي تاكيد كرده سهم قشر 
عظيم كارگري بايستي در بودجه سال آينده ديده شود. به 
گفته صادقي، جنس بدهي هاي دولت به تامين اجتماعي 
از جنس پرداختي ها به ديگر صندوق هاي بازنشستگي 
نيست؛ چرا كه بدهي دولت به سازمان تامين اجتماعي 
از نوع بدهي بيمه اي جاري و معوقات بيمه اي اس��ت اما 
آنچه به ساير صندوق ها پرداخت مي شود از جنس كمك 

بلاعوض يا اعتبار تامين كسري است.

   ظلم در حق كارگران و بازنشستگان
رييس اتحاديه پيشكس��وتان جامع��ه كارگري تاكيد 
مي كند: محاس��به بدهي دولت ب��ه تامين اجتماعي با 
نرخ س��اده، ظلم در حق كارگران و بازنشستگان است. 
آيا اگر پول ما را به استناد ماده ۲۸ قانون تامين اجتماعي 
در زم��ان خود مي دادن��د، ارزش آن پول ب��ا ارزش پول 
امروز يكي بود؟ اين بدهي سنگين امروز كه بالغ بر ۶۰۰ 
هزار ميليارد تومان است، حاصل بدعملكردِ دولت ها و 
مجالس متوالي است؛ حالا كار به جايي رسيده كه تحمل 
اين وضع براي تامين اجتماعي ديگر ممكن نيست؛ در 
چنين شرايطي محاسبه بدهي با نرخ ساده يك اجحاف 
مضاعف است و بحران را يقيناً تشديد مي كند. او اضافه 
مي كند: از نمايندگان عضو كميسيون تلفيق انتظار داريم 
در بحث بدهي هاي دولت به تامين اجتماعي، »حقوق 
حقه كارگ��ران« را مد نظر قرار دهند؛ براس��اس قانون 
كار و قانون تامين اجتماعي، مطالبه كارگر جزو »ديون 
ممتازه« اس��ت؛ با اين حس��اب، طلب سازمان نيز جزو 
ديون ممتازه است و دولت بايستي مكلف باشد آن را قبل 
از ساير بدهكاري هاي خود بپردازد اما متاسفانه دولت و 
مجلس به جاي حل مساله به دنبال پاك كردن صورت 
مساله هستند؛ نرخ ساده محاسبه در بند ل تبصره ۵ لايحه 

بودجه، مصداق روشن همين مساله است.

  محاسبه بدهي دولت
با نرخ ساده خلاف قانون است

صادقي با بيان اينكه »چرا بايد بدهي دولت به سازمان 
با نرخ س��اده محاسبه شود« مي افزايد: مگر بدهي هاي 
بانك ها را با نرخ ساده حساب مي كنند كه حالا مي خواهند 
ديون ممتازه كارگران را با نرخ ساده محاسبه كنند؛ در 
دهه هاي ۶۰ و ۷۰، نرخ دلار و س��كه و طلا و حتي نرخ 
زمين و آپارتمان چق��در بوده، اگر آن زم��ان پول ما را 
مي پرداختند، قدرت خريد آن چقدر بود؛ حتي اگر به ما 
خاك مي دادند امروز كلي ارزش داشت. حالا بعد از چند 
دهه مي خواهند همان پول را به ما بدهند در حالي كه 
همه چيز چند صد برابر رشد قيمت داشت! او مي افزايد: 
سه درصد، سهم دولت از حق بيمه كارگران است؛ اين 
تكليف در س��ال ۵4 مصوب ش��ده و بايستي هر سال 
پرداخت مي شد؛ اين حق مسلم كارگران در طول دهه ها 
پرداخت نشده؛ امروز هم ما از دولت كمك نمي خواهيم، 
مي گوييم به تكليف قانوني خود عمل كن و حق قانوني 
ما را عادلانه بپرداز؛ نمايندگان مجلس نبايد با سرنوشت 
سازمان و بيش از 44 ميليون بيمه شده آن بازي كنند، 
اين اصلًا قابل قبول نيست. رييس اتحاديه پيشكسوتان 
جامعه كارگ��ري تاكيد مي كند: ما از ح��ق خود دفاع 
مي كنيم؛ از اعضاي كميسيون تلفيق مي خواهيم بند 
مورد نظر را به گونه اي اصلاح كنند كه دولت موظف شود 
بدهي خود به سازمان را با احتساب سود آن بپردازد. اگر 
غير از اين باشد و نرخ ساده را مبنا قرار دهند، ۲۵۰ 
هزار ميليارد تومان از بدهي دولت به سازمان كسر 
مي ش��ود، در واقع ۲۵۰ هزار ميليارد تومان از حق 
مسلم كارگران و بازنشستگان پايمال مي گردد. او 
تاكيد مي كند: كميسيون تلفيق بايستي بند مورد 
نظر را براس��اس ماده ۲۸ قان��ون تامين اجتماعي 
اصلاح كند و در محاسبه بدهي دولت به سازمان، 

سود پول و جرايم ديركرد را در نظر بگيرد. 

اعضاي كميسيون تلفيق صداي دادخواهي كارگران و بازنشستگان را بشنوند
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

هزار توي پيچيده واردات 
خودرو در ايران 

پس از اينكه مش��خص ش��د، ام��كان واردات 
خودروي نو وجود ندارد، تصميم گرفته ش��د 
خودروي دس��ت دوم وارد ش��ود. ام��ا باز هم 
مشخص نشد چه خودرويي با چه مكانيسمي 
و از كدام كشور قرار اس��ت وارد شود؟ آيا اين 
خودروسازان مي توانس��تند، خدمات پس از 
فروش اراي��ه كنند؟ قطعات م��ورد نياز ايران 
چگون��ه تامين مي ش��ود؟ مهم ت��ر از همه آيا 
كشورهاي همسايه مي توانس��تند خودروي 
مورد نياز ايران را در حجم انبوه تامين كنند؟ 
ش��خصا با كليت اين ايده موافقم اما اين روند 
نيازمند اعمال نظارت هاي فراوان است. تجربه 
ثابت كرده كه يك چني��ن طرح هايي اغلب با 
سوداگري هاي فراواني مواجه مي شود. ممكن 
اس��ت افراد خودروهاي خارجي را وارد كنند، 
بع��د آن را دس��تكاري كرده و ب��ه عنوان يك 
خودروي در حد ن��و ارايه كنن��د. از فردا بايد 
منتظر اح��داث كارگاه هاي جع��ل خودروي 
خارجي در جاي جاي كش��ور باشيم. بنابراين 
اين ايده مطل��وب نيازمند نظ��ارت و اجراي 
درست هم اس��ت. تجربه كش��ور ما مي گويد 
كه اغلب اين خودروها تحت نظر س��وداگران 
وارد كشور مي شود و بعيد است، دولت بتواند 
نظارت ه��اي مطل��وب را در راس��تاي منافع 
مصرف كنن��ده اعم��ال كند. از س��وي ديگر 
بايد ديد آيا كش��ورهاي همس��ايه مي توانند 
خودروهاي م��ورد نظر اي��ران را از نظر تعداد 
وارد كنند. ايران براي تعادل بخشيدن به بازار 
خودرويي خ��ود نيازمند حداقل ۲۰۰ تا ۵۰۰ 
هزار خودروست تا بتواند تعادلي در بازار خود 
ايجاد كند. با ۱۰ تا ۲۰ هزار خودروي دس��ت 
دوم، اتفاق خاصي در بازار خودروي ايران رخ 
نمي دهد. مگر اينكه گفته ش��ود براي تعادل 
بخش��يدن به عرضه و تقاض��ا از چين خودرو 
وارد مي ش��ود كه عملا از نظر كيفيت تفاوت 
چنداني ب��ا خودروه��اي داخل��ي ندارند. به  
طور كلي بايد توجه داش��ت كه ما براي بهبود 
ش��اخص هاي خودرو در كش��ورمان نيازمند 
يك راهب��رد كلان و علمي هس��تيم. خودرو 
در ايران به يك كالاي س��رمايه اي بدل شده و 
سايه سوداگري بر اين بازار سنگيني مي كند. 
بخشي از حل اين مشكل به راهبردهاي كلان 
اقتصادي باز مي گ��ردد. ايران بايد يك چنين 
راهبردهايي را تدارك ببين��د و رويكرد خود 
را مبتني بر اص��ل قرار دادن توليد پيش ببرد. 
وقتي هدايت سرمايه در ايران به سمت توليد 
باشد، رويكردهاي سوداگرانه در حاشيه قرار 
مي گيرند و زمينه تبديل شدن خودرو به يك 

كالاي مصرفي هم فراهم مي شود.

بارش برف و باران در نقاط مختلف كشور
رييس مركز مل��ي پيش بين��ي و مديريت بحران 
مخاطرات وضع هوا از بارش ب��رف و باران در نقاط 
مختلف كشور و خيزش گردوخاك در چهار استان 
خبر داد. صادق ضياييان درباره شرايط جوي كشور 
اظهاركرد: يكش��نبه )۲۳ بهمن( گستره و شدت 
فعاليت سامانه بارشي افزايش مي يابد و در جنوب 
غرب، غرب، ش��مال غرب، ارتفاعات و دامنه هاي 
زاگرس، ارتفاعات و دامنه هاي جنوبي البرز، سواحل 
درياي خزر، شمال شرق كشور و شمال استان هاي 
بوشهر و فارس بارش باران گاهي همراه با رعدوبرق، 
در نواحي مرتفع و سردسير پيش بيني مي شود. در 
اين روز بيش��ينه بارش در كهگيلويه و بويراحمد، 
چهارمحال بختياري، ش��مال غرب فارس، غرب و 
جنوب اصفهان، ش��رق لرس��تان و جنوب همدان 
خواهد بود. به گفته رييس مركز ملي پيش بيني و 
مديريت بحران مخاطرات وضع هوا دوشنبه )۲4 
بهمن( بارش در ش��مال خراسان رضوي، خراسان 
شمالي، ارتفاعات و دامنه هاي زاگرس مركزي در 
اس��تان هاي كهگيلويه و بويراحمد چهارمحال و 
بختياري، لرستان، همدان، غرب و جنوب اصفهان، 
شمال و غرب فارس و شمال و نوار شرقي خوزستان 
ادام��ه خواهد داش��ت و در ش��مال غ��رب، غرب، 

دامنه هاي جنوبي البرز و سواحل درياي خزر بارش 
پراكنده رخ مي دهد. او افزود: سه شنبه )۲۵ بهمن( 
سامانه بارشي در نواحي غرب، مركز، جنوب غرب، 
سواحل درياي خزر، ارتفاعات و دامنه هاي زاگرس 
مركزي فعاليت خواهد داشت و در شمال شرق بارش 
پراكنده انتظار مي رود. همچنين چهارشنبه )۲۶ 
بهمن( ضمن تشديد بارش در دامنه هاي زاگرس 
و شمال شرق، در دامنه هاي البرز و غرب كشور نيز 
بارش پراكنده باران و برف رخ مي دهد. رييس مركز 
ملي پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات وضع 
هوا اضافه كرد: از يكش��نبه تا سه شنبه در جنوب 
و شرق اصفهان، شمال ش��رق فارس، يزد، شمال 
غرب كرمان وزش باد ش��ديد و در مناطق مستعد 

گردوخاك كاهش ديد افقي رخ خواهد داد.

شمار قربانيان زلزله از مرز 26 هزار نفر گذشت

لژيونرهاي فوتبال »قطع عضو« ايران در تركيه جان باختند
زلزله؛ از خوي تا مالاتيا از غازي انتپ تا حلب

مصيبت زلزله هنوز ادام��ه دارد، هنوز 
هم مردم در خوي با سرما دست و پنجه 
نرم مي كنند و از سوي ديگر ده ها هزار 
امدادگر مش��غول آوار برداري زلزل��ه عظيم تركيه و 
س��وريه هستند و بعد از گذش��ت چند روز هنوز هم 
خيلي ها چشم انتظار پيدا شدن عزيزانشان هستند. به 
گفته مسوولان پيدا شدن افراد زنده بعد از گذشت اين 
همه مدت بيشتر به يك معجزه شبيه است، هر چند 
كه حتي بعد از ۱۰۸ ساعت هم سه نفر زنده از زير آوار 
بيرون آمدند. اما مساله اينجاست كه ديگر نمي توان 
اميدي به زنده بودن بقيه افراد داش��ت، هر چند تا به 
حال طبق اعلام خبرگزاري هاي محلي در تركيه آمار 
كشته شدگان زلزله تركيه و سوريه از مرز ۲۶ هزار نفر 
گذشته اما اين آمار قطعا افزايش پيدا مي كند. از سوي 
ديگر رس��يدگي و امداد به هزاران نفر كه بر اثر زلزله 
بي خانمان، مجروح و آواره ش��ده اند هم كار ساده اي 
نيست. خيلي مناطق به دليل دورافتاده بودن، كمتر 
امداد رساني شده اند و بسياري از مناطق هم با وجود 
امداد رساني ولي هنوز به طور كامل اسكان داده نشده و 
مردم در سرما و برف سرگردانند. وضعيت زلزله زندگان 
در سوريه به مراتب بدتر از تركيه است. امداد رساني 
كند صورت مي گيرد و خيلي از افراد نياز به امدادهاي 
اوليه دارند. نيازمند دريافت پتو و مواد غذايي هستند. 

  خوي تنها ماند
در حالي كه زلزله تركيه و سوريه چند روز بعد از زلزله در 
خوي رخ داد و به دليل شدت و وسعت آن توجه تمام جهان 
را به س��وي خود جلب كرد و در اين بين مردم خوي تنها 
ماندند. بسياري از مردم با گذشت روزها از زلزله همچنان 
در چادر زندگي مي كنند، از امكانات اوليه برخوردار نيستند 
و البته وعده هاي مسوولان در مورد دادن كانكس و اسكان 
اضطراري آنها در جايي غي��ر از چادرها كه توان مقابله با 
سرماي اين منطقه را ندارد، محقق نشده است. حالا مردم 
خوي چش��م انتظار مانده اند تا امدادرساني ها به مناطق 
زلزله زده سوريه و تركيه به پايان برسد تا شايد جايي 

براي رسيدگي به مشكلات آنها هم باقي بماند. 

  پيكر سه لژيونر ايراني از زير آوار خارج شد
ايرانيان بس��ياري در تركيه به سر مي برند، همين طور 
ورزشكاراني در رشته هاي مختلف ورزشي اما از همان 
س��اعات اوليه رخ دادن زلزله نام س��ه نفر بيش از همه 
شنيده مي شد. س��ه فوتباليست قطع عضو ايران كه به 
عنوان لژيونر در تيم »بلديه اسپور« مالاتيا تركيه مشغول 
به فعاليت بودند. در هنگام وقوع زلزله اين سه فوتباليست 
در هتل »كرچوال« مالاتيا حضور داش��تند، اما همان 
ساعات اوليه خانواده اين سه فوتباليست پيگير وضعيت 
آنها بودند اما هيچ كس پاس��خي سريع و روشن به آنها 
نمي داد. هتل محل اقامت مهدي سعيدآوي، محمدرضا 
ميراحمد و حامد مسعودي به طور كامل تخريب شده 
بود، همان ساعات اوليه جسد دروازه بان اين تيم از زير 
آوار بيرون آمد و بالاخره بعد از س��اعات ها آوار برداري و 
بيم و اميد خانواده هاي سه فوتباليست ايراني، پيكر اين 

عزيزان هم از زير آوار بيرون آورده شد. 

  آوار برداري ادامه دارد 
با گذش��ت ۶ روز از زلزله سهمگين تركيه و سوريه، 
آوار برداري همچنان ادامه دارد و از اينجا به بعد كمتر 
كسي اميدوار اس��ت كه فردي زنده از زير آوار بيرون 
بيايد. اين در حالي اس��ت كه بنا بر اعلام مس��وولان 
محلي تاكنون بيش از ۸ هزار نفر از زير آوار زنده بيرون 
آورده ش��ده اند و همچنان آوار برداري در بسياري از 
بخش هاي تركيه و سوريه ادامه دارد و به دليل وسعت 
زياد تخريب در اين دو كشور نمي توان گفت كه چه 

زماني اين آوار برداري به طور كامل به اتمام مي رسد

   نجات معجزه آساي خانواده 5 نفره
پس از 129 ساعت

به گ��زارش روزنام��ه »هابرترك«، تيم ه��اي امداد و 
نجات در تركيه يك خانواده پن��ج نفره را كه به مدت 
پن��ج روز در زير آوار خانه فروريخته ش��ان زنده مانده 
بودند، نجات دادند. امدادگران ابتدا مادر و دختري را به 
نام هاي »حووا« و »فاطماگل« از ميان تلِ آوار در شهر 
»نورداغي« در استان »غازي عينتاب« بيرون آوردند. 

تيم  امدادي سپس به »حس��ن اصلان« پدر خانواده 
رسيدند و او نيز اصرار كرد كه امدادگران دختر ديگرش، 
»زينب« و پسرش »سالتيك بوگرا« را كه زنده هستند، 
نجات دهند. نجات اين خانواده از زير آوار و آن هم بعد از 
۵ روز از گذشت زلزله يكي از بزرگ ترين معجزه هايي 
بود كه در اين روزها رخ داد و شايد به همين دليل بود 
كه گروه امداد بعد از بي��رون آوردن پدر خانواده از زير 

آوار با خوشحالي فرياد»خدا بزرگ است« سر دادند.

  آوارگي بيش از 5 ميليون نفر در سوريه
زلزله اي كه در جنوب تركيه و ش��مال سوريه رخ داد 
به دليل قدرت بالايي كه داشت خانه هاي بسياري را 
تخريب كرد، ميزان خرابي در س��وريه بسيار بيشتر 
اس��ت با اينكه تعداد جان باختگان س��وريه كمتر از 
تركيه اس��ت اما به گفته نماينده كميسارياي عالي 
سازمان ملل در امور پناهندگان بيش از ۵ ميليون نفر 
بر اثر اين زلزله در سوريه بي خانمان شده اند. اين آمار 
بسيار بالايي است و بايد ديد كه در روزهاي آتي چه 

تدابيري براي اسكان اين افراد انديشيده مي شود. 
 

  كمك هاي بشردوستانه ادامه دارد
در حالي كه تعداد قابل توجهي امداد گر از كشورهاي 
مختلف به سوريه و تركيه رفته و در حال امداد رساني 
 ب��ه زلزل��ه زدگان و آوار برداري هس��تند، كمك هاي 
بشر دوستانه به اين كشور نيز ادامه دارد، امير قطر بيش 
از ۱4 ميليون دلار به اين دو كشور كمك مرده است. 
بسياري از شركت هاي توليد كننده لباس و... به توليد 
اختصاصي اقلام مورد نياز مردم زلزله زده روي آورده اند. 
از س��وي ديگر بيش از ۶۰ كش��ور دني��ا كمك هاي 

بشردوستانه خود را به اين دو كشور ارسال كرده اند. 

   اعزام 2 كشتي
براي اسكان 3 هزار زلزله زده در تركيه

از سوي ديگر به گزارش شبكه الجزيره، يك شركت 
تركيه اي تعدادي كشتي را براي اسكان ۳۰۰۰ نفر در 
مناطق زلزله زده اعزام مي كند. هلدينگ »كارادنيز« 

تركيه اعلام كرده است دو كشتي حامل كمك هاي 
بشردوستانه ارس��ال مي كند كه هر كدام مي توانند 
حدود ۱۵۰۰ نفر را در اس��تان جنوبي »هاتاي« در 
تركيه اس��كان دهند. اين ش��ركت اعلام كرده است 
كه با مقامات تركيه براي ارس��ال دو كشتي  نجات به 
نام هاي »سهيلا س��لطان« و »رئوف بي« به منطقه 
بندري اس��كندرون-هاتاي هم��كاري مي كند. اين 
كشتي ها با عنوان كشتي نجات كه براي ماموريت هاي 
بشردوستانه ساخته و آماده شده اند، داراي اقامتگاه، 
يخچال، تلويزي��ون و گرمايش و همچنين امكاناتي 

براي آموزش، مراقبت هاي بهداشتي و غذا هستند.

  مواد غذايي در مناطق زلزله زده سوريه 
رو به اتمام است

»كورين فلچر« رييس برنامه جهاني غذا در منطقه 
خاورميانه با اشاره به وضعيت كمك رساني به مناطق 
زلزله زده س��وريه از پايان يافتن مواد غذايي در اين 
مناطق خب��ر داد و گفت: نگراني زيادي نس��بت به 
مناطق شمال غرب سوريه وجود دارد كه 9۰ درصد 
از جمعيت آن وابس��ته به كمك هاي بشردوس��تانه 
هستند. ما به آن مناطق كمك كرده ايم، اما بايد منابع 
مواد غذايي مان را تجديد كني��م. فلچر افزود: ايجاد 
گذرگاه هاي مرزي بيشتري از تركيه ضروري است. در 
حال حاضر تنها يك گذرگاه وجود دارد. اين گذرگاه 
بعد از زلزله روز دوشنبه بسته شد اما روز پنجشنبه بار 

ديگر باز شد. همچنين »ميرجانا اسپولجاريك« رييس 
كميته بين المللي صليب س��رخ با اشاره به بحران و 
صدمات جنگ داخلي در سوريه و ضرورت همكاري 
طرفين درگير براي امدادرساني به زلزله زدگان گفت: 
آنچه اكنون بيش از هر چيز اهميت دارد، دسترسي 
ما به تمام بخش هاي شمال س��وريه براي كمك به 
مردمي است كه به حمايت هاي اضطراري ما نياز دارند. 
هرگز نبايد مانعي بر سر ارايه كمك هاي بشردوستانه 
منصفانه ايجاد شود يا با آن سياسي برخورد شود. ما 

بايد )به امكانات ضروري( دسترسي داشته باشيم.

  سازمان جهاني بهداشت: 
سوريه فراموش شده است

به گزارش روزنامه العربي الجديد، يك مقام سازمان 
جهاني بهداش��ت از بي توجهي جامع��ه جهاني به 
زلزله زدگان س��وري انتقاد ك��رد و گفت كه جهان 
س��وريه را فراموش كرده اس��ت. مايك رايان، مدير 
برنامه هاي اضطراري س��ازمان جهاني بهداشت در 
سخناني با اشاره به محدوديت هاي ارسال كمك هاي 
بشردوستانه به سوريه بر آمادگي اين سازمان براي 
ارسال مقادير زيادي كمك به اين كشور تاكيد كرد. او 
گفت: صادقانه بگويم؛ جهان سوريه را فراموش كرده 
است و زلزله بار ديگر توجه ها را به بحران اين كشور 
متمركز كرد. ميليون ها نفر در س��وريه سال هاست 
كه از آنچه به يك بحران فراموش شده تبديل شده، 

رنج مي برند. رايان همچنين با هشدار نسبت به اينكه 
سوريه اكنون با فاجعه ديگري در قالب تلفات جاني به 
دليل نبود تجهيزات پزشكي لازم مواجه است، تاكيد 
كرد: بايد متوجه باش��يم كه ابعاد اين فاجعه بسيار 

بزرگ است و حل و فصل آن آسان نيست.

   80  هزار مصدوم، 1/5 ميليون نفر بي خانمان
اما آمار مصدومان زلزله در تركيه بيش از ۸۰ هزار نفر 
برآورد شده اس��ت و اين در حالي است كه بر اساس 
آخري��ن اخبار بيش از يك وني��م ميليون نفر هم در 
اين كشور بر اثر زلزله بي خانمان شده اند كه فعلا در 

پايگاه هاي موقت اسكان داده شده اند. 

  ديگر، زنده پيدا كردن افراد »معجزه« است
به گزارش شبكه خبري الجزيره، با گذشت بيش از پنج 
روز از حادثه دلخراش زلزله شديد روز دوشنبه در مرز 
تركيه و سوريه، تيم هاي امدادي همچنان بي وقفه براي 
يافتن بازماندگان تلاش مي كنند اما خبرنگار الجزيره 
به نق��ل از امدادگ��ران مي گويد كه از اي��ن پس، زنده 
پيدا كردنِ افراد از زير آوار »معجزه« اس��ت. خبرنگار 
الجزيره در گزارشي از شهر »قهرمان ماراش« با تاكيد 
بر ادامه تلاش هاي بي وقفه امدادگران براي زنده يافتن 
بازماندگان گفت: ما مي توانيم بوي اجساد جانباختگان 
را در اطراف احس��اس كنيم. امدادگران مي دانند كه 
وقتشان تمام شده و زنده يافتن كسي ديگر معجزه است.

گزارش

شرايط برخورداري از مزاياي بازنشستگي جانبازان و آزادگان 
سرپرست اداره كل مس��تمري هاي سازمان تأمين  
اجتماعي ضمن تشريح جزييات شرايط برخورداري 
از مزاياي بازنشس��تگي جانب��ازان و آزادگان گفت: 
در صورتي كه مجموع س��ابقه اصلي و ارفاقي ناشي 
از درصد جانبازي اين جمعيت به ۳۰ س��ال برسد، 
شرط س��ني مقرر در قانون حذف مي شود. مجتبي 
طهماسبي آشتياني افزود: مشمولان قانون جانبازان 
و آزادگان مشمول قانون تامين اجتماعي شاغل در 
وزارتخانه ها، موسسات دولتي، شركت هاي دولتي، 
شهرداري ها، بانك ها و نيز موسسات و شركت هايي 
كه ش��مول قانون بر آنها مس��تلزم ذكر نام اس��ت؛ 
از قبيل س��ازمان پتروش��يمي، س��ازمان گسترش 
نوس��ازي صنايع ايران، س��ازمان صنايع ملي ايران، 
ش��ركت هواپيمايي، س��ازمان انرژي اتمي، اعضاي 
هيات علمي و كادر اداري دانشگاه ها و موسسه هاي 
آموزش عالي كش��ور، مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام، ش��وراي نگهبان و دانش��گاه آزاد و جانبازان و 
آزادگان مش��مول قانون تامين اجتماعي شاغل در 
بخش غيردولتي يا نهادها و موسس��ه هاي عمومي 
غيردولتي، دستگاه هاي داراي مقررات استخدامي 
خاص و كارگ��ران جانباز يا آزاده ش��اغل در بخش 
خصوص��ي در ص��ورت دارا بودن حداقل ۲۰ س��ال 
سابقه قابل قبول از لحاظ بازنشستگي يا بيمه پردازي 
مي توانند از مزاياي مربوطه استفاده كنند. او تصريح 
كرد: اين جمعيت همچنين بايد حداقل ۲۰ درصد 

جانبازي داشته و داراي شروط سني باشد؛ براساس 
قانون مربوطه، ۵۰ سال براي مردان و 4۵ سال براي 
زنان ضروري اس��ت و در صورتي كه مجموع سابقه 
اصلي و ارفاقي ناش��ي از درصد جانبازي به ۳۰ سال 
برسد، شرط سني حذف مي شود. سرپرست اداره كل 
مستمري هاي سازمان تأمين اجتماعي يادآور شد: 
محاسبه مستمري بازنشستگي جانبازان و آزادگان 
شاغل در دستگاه هاي دولتي )كه به عنوان كارمند 
رس��مي دولت فعاليت مي كنند( نيز بر اساس مبلغ 
مش��مول كس��ر حق بيمه مندرج در آخرين حكم 
كارگزين��ي قبل از بازنشس��تگي در ميزان س��ابقه 
پرداخت حق بيمه تقسيم بر ۳۰ خواهد بود؛ )با رعايت 
سقف ۳۰ سال سابقه( . زنان بيمه شده نيز با ۳۰ سال 
سابقه و پرداخت )۳۰سال( حق بيمه و 4۵ سال سن 
مي توانند از اين قانون استفاده كنند. ٤٢ سال سن و 
٢٠ سال سابقه اشتغال و پرداخت حق بيمه هم براي 

»زنان كارگر مشمول قانون كار« لحاظ شده است.
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